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Úvod 
 
 
Výkonným Božím činitelem v dnešním světě je Duch svatý. On pokračuje v 
práci, kterou začal Ježíš. Působí mezi milióny věřících i nevěřících na celém 
světě - doma, v kostelích i ve vězeních, za Železnou i Bambusovou oponou, i v 
zemích, které po staletí působení Ducha svatého odolávaly. Působí a jedná v 
odpověď na prosby Božích dětí po celém světě. Jeho dílo je mocné a vytrvale 
pokračuje v životech křesťanů, kteří hledají jeho pomoc. Křesťané, kteří uvykli 
pravidelnému a rostoucímu modlitebnímu životu a kteří mají obecenství s 
Duchem svatým a komunikují s ním, znají Ježíše Krista ze všech nejlépe. 
Ducha svatého nesmíme nikdy podceňovat. Situace, které mu byly na 
modlitbách svěřeny, má neustále ve svých rukou. Ve zlomku vteřiny zasahuje, 
aby odvrátil katastrofy, zjevil správná rozhodnutí, která je třeba udělat, a pomohl 
křesťanům přes nejkritičtější okolnosti. Probouzí věřící k modlitbám a burcuje 
je, aby mu byli k dispozici, kdykoli je to nutné, byť byli od sebe vzdáleni tisíce 
kilometrů. Žádá jiné, aby se modlili za určitou potřebu týdny předtím, než tato 
potřeba nastane. Ti nejzaměstnanější lidé na celém světě by zaplatili jakoukoli 
cenu za to, aby mohli mít takového staršího partnera, jakým je on. 
Svou pastorační práci jsem začal v době, kdy jsem ještě navštěvoval malá 
shromáždění God Bible College v Soulu. V důsledku konfliktu v Koreji byli lidé 
velmi zoufalí a já jsem si uvědomoval, že ti, kdo jim chtějí sloužit, musí mít 
nadpřirozenou schopnost pozdvihnout se nad problémy, nemoc a chudobu. 
Modlil jsem se, abych prožil zkušenost s Duchem svatým, o němž jsem se učil. 
Prosil jsem Ducha svatého, aby přišel a naplnil mě svou mocí, službou a svým 
poselstvím pro nemocný a zraněný svět. Uvědomoval jsem si, že nebudu-li sám 
žít nad svými problémy, nikdy nebudu moci nalézt dostatek pozdvihujících a 
povzbuzujících kázání. Denně jsem se modlil za naplnění Duchem svatým. I 
ostatní studenti se modlili za křest v Duchu svatém. Modlili jsme se celé dny, a 
když mí spolužáci tuto zkušenost přijali, všiml jsem si, že jejich životy získaly 



jiný rozměr. Byli stále chudí, ale i ve své chudobě byli plni radosti, pokoje a 
nevysvětlitelné důvěry, že jim Bůh pomůže. Žádné problémy nemohly narušit 
jejich pokoj. Pozoroval jsem změny, ke kterým došlo v jejich životech, a věděl 
jsem, že se musím modlit tak dlouho, dokud tuto zkušenost nepřežiji také. 
A pak se to stalo. Jednou večer, když jsem Pána prosil o naplnění Duchem 
svatým, jsem blízko sebe cítil jeho přítomnost. Byla to úžasná zkušenost. Hlasitě 
jsem uctíval a chválil Ježíše a znovu a znovu jsem mu říkal, jak je úžasné znát 
ho a jak velmi ho miluji. Ačkoli jsem nikoho neviděl, bylo to, jako kdyby Duch 
svatý stál přede mnou, připraven vylít na mě požehnání. 
Jak jsem se modlil, cítil jsem teplý sálavý dotek na své tváři, potom na jazyku, 
pak na těle, a aniž bych si to uvědomil, začal jsem mluvit nová slova, která mi 
přicházela současně na mysl i na jazyk. Slova mi přicházela velmi rychle a čím 
více jsem mluvil, tím více jsem se cítil puzen je vyslovovat. Nevím, jak dlouho 
jsem zůstal v pokoji a chválil Pána, a ani na tom nezáleží. Moje srdce přetékalo 
chválou a uctíváním Ježíše v novém jazyku. Byl jsem zaplaven radostí a 
vědomím nové síly v Bohu, kterou jsem předtím neznal. 
Tak jsem prožil křest v Duchu svatém. Od té doby jsem každý den cítil, že 
skutečně žiji v Ježíšově přítomnosti. Neuměl jsem to vysvětlit, ale pokaždé, 
když jsem se modlil, přišel mi Duch svatý pomoci s modlitbou, odňal moji 
korejštinu a nahradil ji nebeským jazykem, kterému jsem se nikdy neučil. Věděl 
jsem, že můj duch se stal jedno s Ním a mohl jsem se modlit mnohem snadněji 
hodinu i více. 
Po ukončení biblické školy jsem cítil, že bych měl založit sbor. Duch svatý mi 
zjevil, kde a jak mám začít, a já jsem ocenil jeho pomoc v těchto rozhodnutích. 
Koupil jsem starší vojenský stan a postavil jsem ho ve špinavé čtvrti 
chudinských rodin. 
Ne, nebylo to tak, že od toho dne by šlo všechno úplně hladce. Začal jsem si 
však uvědomovat, jak velmi Duch svatý touží pomoci mi rozvinout službu, 
kterou mi dal. Přesto, že prožíváme úžasné zkušenosti s Pánem, jsme stále ještě 
v těle. Budeme-li u Pána hledat radu, dostaneme ji, ale je tak snadné zhodnotit 
situaci a myslet si: „Tohle zvládnu sám, nebudu Pána obtěžovat modlitbou a 
prosit Ducha svatého o pomoc." 
Aniž bych si plně uvědomoval, co dělám, začal jsem spřádat své plány pro nový 
sbor ve stanu. Chtěl jsem, aby byl program působivý a aby přišlo mnoho lidí, ale 
měl jsem obtíže s přípravou kázání. Když se mi to nedařilo, shromáždil jsem 
všechna kázání Billy Grahama a Orala Robertse, která se mi podařilo sehnat, a 
kázal jsem je. Potíž byla v tom, že jsem je brzo vyčerpal a byl jsem zase tam, 
kde jsem začal. Chvílemi jsem ztrácel odvahu a chtěl jsem to vzdát. V tomto 
bodu své mladé služby jsem se vrátil k modlitbě a poprosil jsem Ducha svatého 
o pomoc. 



Není vždy snadné dovolit Duchu svatému, aby řídil váš život. Dokonce i při 
přípravě kázání se plete do cesty lidské já. Člověku se může lehce stát, že si 
vybere nějaké dobré texty z Písma, připraví kázání a nechá Ducha svatého 
stranou. Tolikrát jsem musel vyznat svůj hřích, že jsem se snažil udělat všechno 
sám! Vždy jsem potom Ducha svatého znovu pozval, aby mi pomohl. A on mi 
pokaždé pomohl, dokonce i při přípravě kázání. Někdy bylo jeho kázání úplně 
jiné než to, které jsem si připravil já. Duch svatý mi dával myšlenky a texty z 
Písma, které jsem měl kázat, protože věděl, kdo přijde na shromáždění a jaké 
budou jejich potřeby. 
Často jsem se vracel k Písmu a četl jsem, že Duch svatý přijde, aby s námi zůstal 
navždy (viz J 14,16); aby nám připomenul všechno, co nám řekl ve svém slovu 
(J 14,26); aby svědčil o Ježíši (J 15,26); aby nás uvedl do veškeré pravdy (J 
16,13); aby nám ukázal věci, které se stanou v budoucnu (J 16,13); a aby ve 
všem oslavil Ježíše a ukázal tuto slávu věřícím (J 16,14). 
Jednoho dne mluvil Duch svatý k mému srdci: „Chceš-li, aby tvůj sbor rostl, 
musíš se naučit žít v užším vztahu a obecenství se mnou. Nekaž o Duchu svatém 
jako o pouhé zkušenosti. On je bázeň vzbuzující osoba! Kaž o osobě. Vypěstuj 
si vztah a obecenství s Duchem svatým tím, že budeš po modlitbě očekávat v mé 
přítomnosti. Já k tobě chci také mluvit." 
V určitém období po svatbě byla moje manželka velmi nešťastná. Přes týden 
jsem byl značně zaneprázdněn evangelizačními shromážděními a v sobotu jsem 
přicházel domů, abych si odpočinul a připravil se na nedělní kázání ve sboru. 
Přinášel jsem domů kufr plný špinavého prádla a nabral jsem si zásoby na další 
týden. Kdykoli mi moje žena chtěla něco říci nebo se mnou mluvit o tom, co se 
stalo během týdne, vždy jsem se omluvil, že musím studovat nebo že se musím 
modlit nebo dělat něco jiného. Neudělal jsem si na ni čas, abych si s ní poseděl a 
pohovořil, jako když jsme spolu chodili. „Koneckonců," prohlásil jsem 
necitelně, „Bůh mě povolal, abych kázal, a mám spoustu práce s přípravou 
kázání. Máš přece dítě, které ti dělá společnost, a máš na starosti dům. Co víc 
bys ještě chtěla?" 
Jednou mě přišla navštívit tchyně a řekla, že se mnou chce mluvit. Tehdy jsem 
se vždycky bál, když řekla, že se mnou chce mluvit, protože to znamenalo, že 
něco nedělám správně. 
„Miluješ svou ženu?" zeptala se. „Ano, samozřejmě," odpověděl jsem. 
„Musíš jí tedy věnovat svůj čas tak jako službě. Ona není věc, je osoba. Je 
šťastná, když máš pro ni uznání a mluvíš s ní, a když to neděláš, cítí se 
odmítnutá." 
Toho dne jsem dostal velkou lekci o vztazích založených na lásce. Začal jsem 
své ženě projevovat svou lásku k ní. Udělal jsem si čas, abych s ní mluvil o 
našem domově a o dítěti. Naplánovali jsme si, že budeme mít společné volné 



pondělky, na které ona připraví program. Na její tvář se vrátil úsměv a při večeři 
mi předložila své plány. Naše první společné pondělí jsme šli dopoledne do 
parku a obědvali jsme venku. Naplánovala vše podle svého přání a dělali jsme 
věci, které ji činily šťastnou. Můj rodinný život se okamžitě změnil. Měl jsem 
zase šťastnou a spokojenou manželku, a když jsem příští týden odjížděl na další 
evangelizační shromáždění, byl jsem také šťastný. 
Díky této zkušenosti jsem se naučil ohromnou věc. Začal jsem chápat Ducha 
svatého úplně jinak. On je také osoba, která potřebuje obecenství, a trápí se, 
když ho nemá. Dříve jsem hned po modlitbách spěchal do sboru, ale teď jsem si 
udělal čas, posadil jsem se v jeho přítomnosti a nechal jsem ho k sobě mluvit. 
Protože mi Pán dal moji službu a protože touží vést mě a naučit mě, jak mám 
tuto službu naplnit, těším se vždy na chvíle, kdy s ním budu hovořit. Mluvím s 
ním jako přítel s přítelem, jako manžel s manželkou, mluvíme, nasloucháme a 
vzpomínáme. 
Když minul další týden, chápal jsem službu Ducha svatého lépe než kdykoli 
předtím. On je věrný přítel a přišel, aby zde vykonal vše, co je o něm psáno v 
Božím slovu. Požádal jsem ho, aby byl mým starším partnerem ve všem, co se 
týká mého života a Božího díla. 
Od té doby každé ráno po probuzení říkám: „Dobré ráno, Duchu svatý. Dnes 
spolu budeme pracovat a já budu tvou nádobou." Každý večer, než ulehnu, opět 
říkám: „To byl nádherný den práce s tebou, Duchu svatý. Ochraňuj mě a moji 
rodinu při nočním odpočinku." Příští ráno ho opět pozdravím jako osobu a 
pozvu ho, aby mě provázel celým dnem a převzal vedení v záležitostech, které je 
třeba vyřídit, a on to dělá. 
Když si musím připravit kázání, on je vždy přítomen. Když lidem radím, on mi 
u každého jednotlivce pomáhá. Když se rozhoduji, které pozvání mám přijmout, 
on mě vede. Proč? Protože zná všechny potřeby a všechny situace na celém 
světě a ví, kde jsou lidé připraveni přijmout slova, která připravil pro mé kázání. 
Když jdu ke kazatelně, říkám: „Do toho, Duchu svatý, ty máš teď kázání!" Když 
se po shromáždění vracím ďomů (nebo do hotelu, když kážu v zahraničí), říkám 
mu: „Děkuji ti, starší partnere. Udělal jsi dnes večer velkou práci v srdcích lidí. 
Nepřestávej pracovat. Povzbuď pastory skrze nově obrácené, kteří tě ďnes večer 
nalezli." Má-li Duch svatý ve shromáždění volnou ruku, změní jeho přítomnost 
celou situaci. 
Stáli jste někdy na vrcholku hory a pozorovali, jak se zdá všechno dole malé? 
Když prožijete naplnění Duchem svatým, téměř okamžitě si všimnete, že životní 
problémy i vaše osobní potřeby se také zdají malé, protože se díváte z jiné 
perspektivy. Vidíte je tak, jak je vidí Duch svatý, protože on má nad vším 
kontrolu. 
Věřím, že při čtení této knihy se na jejích stránkách osobně setkáte s Duchem 
svatým. On chce být i vaším starším partnerem. Když si s ním vypěstujete úzké 



obecenství, on změní situaci ve vašem zaměstnání, v rodinných vztazích i ve 
vašem rozhodování, zkrátka ve všech oblastech vašeho života. 
Uplynuly týdny a měsíce a já končím třicátý rok služby. Viděl jsem mnoho 
zázraků uzdravení, zásahů do situací ve sboru a neobvyklých odpovědí na 
modlitby. Bůh povolal mnoho vedoucích v našem sboru, kteří teď jsou 
výjimečnými misionáři a pastory. Kdybych ale měl zhodnotit, čemu jsem se 
naučil od svého obrácení, musel bych říci, že setkání s Duchem svatým a 
důvěrné poznávání jeho osoby bylo tou největší zkušeností v mém životě. Můj 
starší partner a já jsme si stále velmi blízcí a denně spolu máme obecenství! 
 

Paul Yonggi Cho  
Starší pastor 

Yoido Full Gospel Church Soul, Korea 



1. Proč máme mít obecenství s Duchem svatým 
 
 
Ve 2. Korintským 13,13 Pavel přeje věřícím v Kristu: „Milost našeho Pána 
Ježíše Krista a láska Boží a přítomnost (obecenství) Ducha svatého se všemi 
vámi." 
Jak hluboké city ve mně vyvolává toto přání. Ale shledávám, že tomu tak není u 
každého. To nekonečné požehnání, které nám tato slova mohou poskytnout, se 
ze srdcí ztrácí. Později budu mluvit o tom, proč tomu tak je, ale nejprve mi 
dovolte, abych popsal, jaká požehnání to jsou. 
 

Kristova milost 
Původní význam řeckého slova milost byl „dokonalá krása". Rekové měli 
zalíbení v kráse - ve filozofii i sportech, v poezii i dramatu, sochařství i 
architektuře. A samozřejmě jejich krajina - hory, řeky a pobřeží - je obklopovala 
krásou. Když něco svou nádherou způsobilo v divákovi či posluchači radost, 
Řekové říkali, že je to plné milosti. Později získal tento výraz širší významový 
smysl a začal se používat nejen o krásných věcech, ale také o krásných dílech, 
skutcích, myšlenkách, řečnických projevech, a dokonce i o lidstvu; vše mohlo 
být považováno za plné milosti. 
Druhý význam slova milost je „přízeň", bezpodmínečně poskytované dobro, 
zaplavující láska, která neočekává odměnu či zaplacení. 
Třetí význam slova milost je chvályhodné dílo, které zjevuje dovednost daleko 
přesahující běžný standard. 
Když apoštol Pavel psal své přání, jistě cítil nepopsatelnou vzdouvající se radost 
plnou krásy a milosti, pramenící z poznám bezpodmínečného odpuštění hříchů a 
mnoha požehnání vyplývajících ze spasení. 

Boží láska 
Jak bychom měli přijmout následující přání: „Láska Boží... se všemi vámi?" 
Stali jsme se snad tak tvrdými, že můžeme slyšet o Boží lásce, aniž by to s námi 
pohnulo, či aniž bychom měli kajícné srdce? Téměř každý dnešní křesťan zná 
nazpaměť text z Jana 3,16, a přece zbyly pouze slova, a život, který je v nich, 
byl zapomenut. 
Existuje několik druhů lásky, například rodičovská láska k vlastním dětem, 
láska, která touží a dychtí po opačném pohlaví, a bratrská láska, která nám 
přináší radost z obecenství s dobrými přáteli. 



Ale lidská láska se nijak nedá srovnat s Boží láskou. Rodičovská láska se 
omezuje na děti. Láska mezi mužem a ženou je soustředěná na sebe. Dokonce i 
láska mezi přáteli bude pokulhávat, když člověk nikdy nedostane nic na oplátku 
za svou péči a zájem. Ale Boží láska je jiná. 
Řecké slovo pro Boží lásku označuje lásku, která se plně obětuje za předmět své 
lásky a uvědomuje si jeho vzácnou hodnotu. Kupříkladu lidé zradili Boha a 
upadli do hlubokého hříchu. To se projevilo ohavným životem, který 
nevyhnutelně vedl k naprosté zkáze. Navzdory této zradě Bůh obětoval sám sebe 
na Golgotě, aby lidstvo zachránil. Proč? Protože pro něho má každá jednotlivá 
duše nezměřitelnou hodnotu. To je Boží láska! 
Ačkoli je lidstvo v padlém stavu, stále v sobě nese Boží obraz, a přijmeme-li 
milost vykoupení, můžeme se stát vznešeným stvořením. 
Bůh je láska a jeho láska je pravá. Miloval hříšníky tohoto světa tak, že neušetřil 
dokonce ani svého jediného syna, ale učinil ho obětí za naše hříchy. Což to není 
skutečná láska, když Bůh miloval 
dokonce i nás, kteří jsme upadli do hříchu? Když Pavel psal o Boží lásce, byl 
zřejmě dojat k slzám, ale proč my jsme tak chladní? 
Jak můžeme obnovit svou víru, abychom byli hluboce pohnuti milostí Ježíše 
Krista a Boží láskou? Kde je cesta k obnovení? Ano, opravdu existuje cesta k 
úplné obnově. Existuje odpověď na nářek našeho ducha a nalezneme ji ve 
společenství s Duchem svatým. Duch svatý vlévá veškerou milost a lásku do 
našeho ducha skrze své společenství s námi. 

Společenství s Duchem svatým 
Společenství znamená: „komunikovat spolu, cestovat spolu, nést společně". 
Úžasný rozvoj dopravy učinil z moderního světa jedno veliké město. Díky 
rychlé a pohodlné dopravě si lidé na celém světě mohou předávat vše, co 
potřebují k uspokojení svých kulturních, politických, ekonomických, vojenských 
a vědeckých potřeb. Není to přehánění, když řeknu, že úroveň civilizace 
můžeme měřit podle toho, jak rozvinutý je systém její dopravy. 
Předpokládejme, že by se tento globální systém dopravy náhle zastavil. Celý 
svět by se stal živým peklem. Téměř každá činnost by byla ochromena. Města 
by trpěla hladem a zimou, protože by bylo přerušeno zásobování potravinami a 
palivem. Zemědělské oblasti a továrny by byly zavaleny rozkládajícími se 
zemědělskými produkty a zbožím, protože tržní kanály by se ucpaly. Doprava 
není vymožeností, kterou je možno postrádat. Je nutná pro lidskou existenci. 
Podobně i obecenství s Duchem svatým - denní cestování a stálé společenství s 
Duchem svatým - je nezbytné pro naše duchovní blaho. 
Míra naší víry je přímo úměrná našemu společenství s Duchem svatým. Ve 
společenství s Duchem svatým dostáváme požehnání a sdělujeme mu své 



naléhavé prosby. Ačkoli v nebi je nezměrná hojnost milosti Ježíše Krista a Boží 
lásky, nedosáhne-li k nám, je pro nás bez užitku. A ačkoli naše srdce jsou plná 
opravdové touhy, nemůžeme se řádně modlit, pokud nám Duch svatý nepomůže 
hovořit v modlitbě s Bohem. 
Bible tuto skutečnost jasně potvrzuje: „A Pán nechť řídí vaše srdce k lásce k 
Bohu a k vytrvalému očekávání Krista." (2 Te 3,5) 
V tomto verši je „Pán" Duch svatý, protože on je jediný, kdo nás uvádí do Boží 
lásky a do trpělivého čekání na Krista. Ať je milost Ježíše Krista a Boží láska 
jakkoliv hojná, pokud Duch svatý neuvádí naše srdce do této milosti a lásky, je 
naše víra pouze vírou mrtvých slov. Dokud nám Duch svatý nepomáhá při 
komunikaci s Bohem, jsou naše modlitby jako modlitby farizeů - úplně bez 
života. 
Bible jasně učí, že Duch svatý nám pomáhá při modlitbě: „Tak také Duch 
přichází na pomoc naší slabosti. Vždyť ani nevíme, jak a za co se modlit, ale 
sám Duch se za nás přimlouvá nevyslovitelným lkaním." (Ř 8,26) Také Juda 20 
ukazuje na to, jaký význam má Duch svatý v našem modlitebním životě: „Ale 
vy, milovaní, budujte svůj život na přesvaté víře, modlete se v Duchu svatém." 
To, jak Pavel použil slovo společenství ve svém přání Korintským křesťanům: 
„...společenství s Duchem svatým se všemi vámi...", má závažné důsledky. 
Řecky výraz, který je podkladem pro toto slovo, má dva důležité významy. 

Společenství 
První význam mluví o styku či obecenství na základě intimního přátelství. Bez 
obecenství s Duchem svatým nemůžeme mít duchovní život ani mocnou a 
vítěznou víru. Prvotní církev oplývala vroucími modlitbami, překypující vášní, 
velkou vitalitou a díkůči-něním, a to vše z ní tryskalo jako pramen díky jejímu 
společenství s Duchem svatým. Proč se křesťané spokojují s pouhými vnějšími 
náboženskými formalitami, se suchými náboženskými obřady, a kostel je pro ně 
místem společenského styku? Tato prázdnota způsobila, že mladí lidé jsou 
otráveni křesťanstvím a jeho formou zbožnosti. Jsou zklamaní, protože církev 
ztratila svůj duchovní život! 
John A. Mackey, dřívější děkan teologické fakulty Princetonovy university a 
teologického presbyteriánského semináře, řekl na setkání presbyteriánů: „Je 
lepší přistupovat k náboženství s přirozeným cítěním než s estetikou a pravidly, 
která postrádají dynamickou sílu. Jedním z nejdůležitějších problémů, se 
kterými zápasí dnešní církev, je názor, že city mají své místo všude jinde, jen v 
náboženství ne. Dnešní církev potřebuje něco, co by zapálilo lidskou vášnivost. 
V okamžiku, kdy se církev stala neosobní a programovou, zůstala pouze Božím 
památníkem, místo aby byla živou společností plnou Boží moci." 
Jaká je odpověď na problém, o němž hovořím? Vroucí obecenství s živým 



Duchem svatým. Bez toho církev přirozeně ochladne a uctívání se stane 
mechanickým. Víra ztratí planoucí vášnivost, která dává celé naší osobnosti 
hloubku. Taková víra je jako kamna bez ohně. 
Protože to apoštol Pavel věděl, zeptal se Efezanů, kteří patrně byli unavení a 
sklíčení: „Když jste uvěřili, přijali jste Ducha svatého?" (Sk 19,2) Když Ježíš 
viděl, že jeho učedníci se rmoutili a byli zoufalí, slíbil jim, že přijde Duch svatý 
a bude přebývat v jejich duchu: „A já požádám Otce a on vám dá jiného 
Přímluvce (Utěšitele), aby byl s vámi na věky... Nezanechám vás osiřelé, přijdu 
k vám." (J 14,16.18) 
Tato útěcha je i pro nás, ale mnoho dnešních věřících, mnohem více, než si 
uvědomujeme, o Duchu svatém vůbec neslyšelo. 
Jak můžeme mít obecenství s Duchem svatým? Nejprve si musíme uvědomit, že 
Duch svatý je přítomen v našich sborech, a uvítat ho. Musíme horlivě toužit po 
jeho vedení a otevřít svá srdce, abychom na něm byli neustále závislí. Boží láska 
a milost Ježíše Krista může zasáhnout našeho ducha pouze v obecenství s 
Duchem svatým. 

Partnerství při evangelizaci 
Druhý význam slova společenství je „pracovat jako partneři" (viz Lk 5,10) a 
„podílet se na" (viz 2 K 10,16; Fp 3,10) - spolupracovat jako partneři, kteří mají 
stejný cíl, a sdílet spolu radost, zármutek, vítězství a zkoušky. 
Duch svatý byl seslán na tuto zemi právě za účelem spolupráce s věřícími, aby 
obživil mrtvé duchy svědectvím o milosti Ježíše Krista. Než Ježíš opustil tento 
svět, řekl svým učedníkům: „Až přijde Přímluvce (Utěšitel), kterého vám pošlu 
od Otce, Duch pravdy, jenž od Otce vychází, ten o mně vydá svědectví. Také vy 
vydávejte svědectví, neboť jste se mnou od začátku." (J 15,26-27) 
Z toho můžeme vyrozumět, že velkým posláním kázat evangelium byl nejprve 
pověřen Duch svatý a potom lidé, kteří uvěřili v Pána. Ale Ježíš zdůrazňoval, že 
dílo evangelizace má probíhat za spolupráce Ducha svatého s lidstvem, přičemž 
Duch svatý má být starším partnerem. Můžeme z toho dojít k závěru, že hlavním 
důvodem skutečnosti, že evangelizace má dnes tak malý úspěch, že církev 
zaostává ve svém úkolu získávat duše a že je na pokraji zhroucení, je to, že bylo 
porušeno partnerství s Duchem svatým. Dnes lidé Ducha svatého neuznávají ani 
ho nevítají. A protože na něm nejsou závislí, snaží se uskutečnit Boží dílo 
vlastními prostředky a vlastním úsilím, a to končí neúspěchem. 
O tomto tragickém selhání se jasně mluví v knize Zjevení: „Hle, stojím přede 
dveřmi a tluču; zaslechne-li kdo můj hlas a otevře mi, vejdu k němu a budu s 
ním večeřet a on se mnou." (Zj 3,20) 
Kdyby byla tato slova adresována světu, nebyla by překvapující. Ale tato slova 
byla řečena církvi Laodikejských, věřícím na konci věků. Jaké strašné zjevení! 



Přemýšlejte o tom. Náš Pán řekl, že s námi bude navždy prostřednictvím Ducha 
svatého, a přesto se církev pokouší naplňovat Boží dílo bohoslužbou 
soustředěnou na člověka. Tím vyhání Ducha svatého a nechává ho stát za 
dveřmi! 
V rané církvi tomu tak nebylo. Věřící v prvním století si uvědomovali, že 
veškerou evangelizační práci je třeba provádět v partnerském vztahu s Duchem 
svatým. 
Když apoštolové kázali a byli za to předvedeni před židovskou radu v 
Jeruzalémě, odpověděl Petr na otázku rady takto: 
Bůh našich otců vzkřísil Ježíše, kterého vy jste pověsili na kříž a zabili; toho 
Bůh vyvýšil jako vůdce a spasitele a dal mu místo po své pravici, aby přinesl 
Izraeli pokání a odpuštění hříchů. My jsme svědkové toho všeho a s námi Duch 
svatý, kterého Bůh dal těm, kdo ho poslouchají. (Skutky 5,30-32) 
Petr tu tvrdí, že apoštolově evangelizovali v partnerském svazku s Duchem 
svatým. 
Ježíš začal kázat o království nebeském až poté, co přijal plnost Ducha svatého. 
Teprve tehdy byl schopen za tři a půl roku naplnit svoji službu s velkou mocí a 
autoritou. Když si to uvědomíme, jak se odvažujeme myslet si, že my můžeme 
Boží dílo naplňovat pouze lidskou mocí a moudrostí? 
Na univerzitu pro pastory, kterou zřídil světově proslulý kazatel C. H. Spurgeon, 
jednou přišel mladý muž jménem Archibald Brown. Po ukončení této školy se 
Brown stal velice úspěšným pastorem v Londýně a tisíce lidí přicházely 
poslouchat jeho kázání. Mnozí obdivovali úžasné pomazání, které bylo na 
mladém služebníkovi, a divili se, odkud má svoji obrovskou moc. Po jeho smrti 
bylo toto tajemství odkryto v jeho staré, ohmatané Bibli. Ke Skutkům 15,28 si 
napsal poznámku: „Jak důležité je partnerství se starším partnerem Duchem 
svatým! Bez partnerského vztahu s ním nemá cenu ani život víry, ani práce pro 
evangelium." 
Požehnání a úspěch našeho života víry a kázání evangelia jsou přímo závislé na 
našem obecenství se starším partnerem Duchem svatým. 
V období mezi zmrtvýchvstáním a nanebevzetím Ježíš shromáždil své učedníky 
a slavnostně jim přikázal, aby kázali evangelium celému světu: „Jděte ke všem 
národům a získávejte mi učedníky, křtěte je ve jméno Otce i Syna i Ducha 
svatého a učte je, aby zachovávali všecko, co jsem vám přikázal. A hle, já jsem s 
vámi po všecky dny až do skonání tohoto věku." (Mt 28,19-20) 
Ale Pán jim neřekl, aby šli kázat hned. Řekl jim, že nemohou kázat evangelium 
bez partnerského vztahu s Duchem svatým: „Hle, sesílám na vás, co slíbil můj 
Otec; zůstaňte ve městě, dokud nebudete vyzbrojeni mocí z výsosti." (Lk 24,49) 
„Jan křtil vodou, vy však budete pokřtěni Duchem svatým, až uplyne těchto 
několik dní... dostanete sílu Ducha svatého, který na vás sestoupí, a budete mi 



svědky." (Sk 1,5.8) 
V rané církvi vítězilo evangelium tak úžasně proto, protože učedníci cele 
uposlechli Ježíšův příkaz. Čekali v Jeruzalémě, dokud nebyli naplněni Duchem 
svatým, a teprve potom kázali. 
Anglický teolog a úspěšný pastor G. Campbell Morgan napsal ve svém 
komentáři k textu ze Skutků 5,30-32: 
Svědectví Ducha svatého je jedinou konečnou mocí církve. To je mezi všemi 
ostatními vlivy ta nejmocnější pravda. Jestliže nespolupracujeme dobře s 
Duchem svatým, nebude mít evangelium žádný vliv ani v Jeruzalémě, ani v 
Londýně. Nebudou-li kazatelé evangelia zmocněni touto neviditelnou mocí a 
nebude-li církev předávat světu toto tajemné světlo, které přijala, budou 
zvěstovatelé i církev stále něco postrádat. Nebudou k ničemu. Budou studení 
jako smrt, ačkoli navenek budou vypadat, jako by byli bez poskvrny, dokonalí a 
v naprostém pořádku. Chceme-li skutečně naplnit Londýn Duchem svatým, měli 
bychom všemi prostředky usilovat o to, abychom evangelizovali v partnerském 
vztahu s Duchem svatým. Když to uděláme, půjde církev neustále k dalším a 
dalším vítězstvím s Bohem, ať v radosti či ve zkouškách. 
V knize Skutků se jasně a opakovaně píše, že při kázání evangelia spolupůsobil 
Duch svatý. 
V 8. kapitole knihy Skutků se setkáváme s diákonem Filipem, který šel do 
Samaří a vedl tam evangelizační shromáždění, na nichž mnoho lidí činilo pokání 
a bylo spaseno. Nespočetné množství lidí bylo uzdraveno. Děly se velké zázraky 
a divy a lidé oplývali radostí. Uprostřed tohoto velkého probuzení se Filipovi 
náhle zjevil anděl a řekl mu, aby šel na jih do Gázy. 
Jak velmi se Boží vůle liší od vůle člověka. Zdálo by se, že ďábel Filipa 
pokoušel falešným zjevením. Proč by měl Filip opustit tato vítězná shromáždění 
a jít do liduprázdné pouště? Protože jeho starším partnerem při evangelizaci byl 
Duch svatý a Filip měl jistotu, že tento příkaz mu dal on. Poslušně opustil 
shromáždění v Samaří a ve víře šel na poušť, aniž by věděl, kam jde. Duch svatý 
totiž plánoval vysvobození celé Afriky skrze vysvobození jednoho Etiopana, 
kterého měl Filip potkat! 
Bible o tom píše: „Filip se vydal k té cestě a hle, právě přijížděl etiopský dvořan, 
správce všech pokladů kandaky, to jest etiopské královny. Ten vykonal pouť do 
Jeruzaléma a nyní se vracel na svém voze a četl proroka Izajáše." (Sk 8,27-28) 
Duch svatý poslal Filipa na poušť, aby zvěstoval evangelium spasení jedné 
připravené duši. A skrze spasení tohoto jednoho Etiopana získal Filip mnohem 
větší žeň duší, než kdyby zůstal na evangelizačních shromážděních v Samaří. 
Neměli bychom podceňovat ani přezírat to, co se může zdát jako „malé" vedení 
Ducha svatého, protože nemáme ani zdání, co mohl naplánovat. 
Duch svatý mluvil k Filipovi stále konkrétněji: „Duch řekl Filipovi: 'Běž k tomu 



vozu a jdi vedle něho!'" (Sk 8,29) 
Veden Duchem svatým došel Filip k vozu přesně v okamžiku, kdy etiopský 
eunuch četl 53. kapitolu Izajáše - proroctví o Kristově utrpení pro naše smíření. 
Jaké to bylo nádherné vedení a dokonalé načasování! Když Etiopan uslyšel 
Filipovo zvěstování, přijal Ježíše za svého spasitele, a když přijeli k vodě, byl 
pokřtěn. 
To, co se stalo potom, ukazuje, jak mocné může být partnerství s Duchem 
svatým při zvěstování evangelia: „Když vystoupili z vody, Duch Páně se Filipa 
zmocnil a dvořan ho už neviděl, ale radoval se a jel dál svou cestou." (Sk 8,39) 
Duch Páně „se Filipa zmocnil". To je to partnerství. 
Někdo by mohl ospravedlňovat a omlouvat svou bezmocnost tvrzením, že dnes 
již Duch svatý takto nepůsobí. Ale Ježíš o Duchu svatém řekl: „Otec vám dá 
jiného Přímluvce (Utěšitele), aby byl s vámi na věky." (J 14,16 kurzíva vlastní) 
Duch svatý je stále stejný a je s námi i v tomto okamžiku. Pokud Duch svatý 
nemůže působit, je to proto, že ho dnešní věřící zrazují a zapírají, nejsou na něm 
závislí a nedbají na něho. Zanedbáváním Ducha svatého se z mocného evangelia 
stává otřepaná novinka, něco jako starožitnost v muzeu. 
V desáté kapitole Skutků je jiný obraz o partnerství. Petr je spolu s Duchem 
svatým vyslán kázat evangelium pohanskému setníkovi Kornéliovi a celému 
jeho domu. 
Druhého dne, právě když se blížili k městu, vyšel Petr za poledne na rovnou 
střechu domu, aby se modlil. Pak dostal hlad a chtěl se najíst. Zatímco mu 
připravovali jídlo, upadl do vytržení mysli: Vidí, jak se 
z otevřeného nebe cosi snáší; podobalo se to veliké plachtě, kterou spouštějí 
za čtyři cípy k zemi. Byly v ní všechny druhy živočichů: čtvernožci, plazi i 
ptáci. Tu k němu zazněl hlas: „Vstaň, Petře, zabíjej a jez!" Petr odpověděl: 
„To ne, Pane! Ještě nikdy jsem nejedl nic, co poskvrňuje a znečišťuje." Ale 
hlas se ozval znovu: „Co Bůh prohlásil za čisté, nepokládej za nečisté." To 
se opakovalo třikrát a zase to všechno bylo vyneseno vzhůru do nebe. 
Zatímco Petr úporně přemýšlel, co to jeho vidění může znamenat, podařilo 
se Kornéliovým poslům nalézt Šimonův dům. Zastavili se před vraty, 
zavolali a ptali se, zda tu bydlí Simon, kterému říkají Petr. A Petr stále ještě 
přemýšlel o svém vidění, když mu Duch řekl: „Jsou tu tři muži a hledají tě; 
sejdi hned dolů a bez rozpaků s nimi jdi, neboť já jsem je poslal." (Skutky 
10,9-20) 
Opět zde můžeme vidět, že Duch svatý pracuje na spáse duší. Kornélius, setník 
římského vojska v Cesareji, byl zbožný muž, ale ještě nepřijal spasení. Duch 
svatý mu prostřednictvím anděla řekl, aby poslal pro Petra, který mu bude 
zvěstovat evangelium (viz Sk 10,1-8). Petr byl vychován jako zbožný žid a 
ošklivil si nejen společenství, ale dokonce i rozhovor s pohany, kteří byli podle 



židovského zákona „nečistí". Ale Duch svatý Petrovi třikrát ukázal podivné 
vidění, aby rozšířil meze jeho služby, a potom mu přikázal, aby nepochyboval a 
šel do domu pohana Kornélia. 
Jaká je to nádherná služba Ducha svatého! Připravil obě strany, jak posla, tak 
toho, kdo měl poselství přijmout. Nedovedeme pochopit, jak nesmírně je dnes 
potřebná taková služba Ducha svatého - aby posílal připravenou nádobu k 
připravenému duchu. Bůh je jediný, kdo zná to pravé načasování. 
Když Petr kázal evangelium v Kornéliově domě, řekl: „A uložil nám, abychom 
kázali lidu a dosvědčovali, že je to on, koho Bůh ustanovil za soudce živých i 
mrtvých. Jemu všichni proroci vydávají svědectví, že pro jeho jméno budou 
odpuštěny hříchy každému, kdo v něho věří." (Sk 10,42-43) 
Příběh pokračuje: „Ještě když Petr mluvil, sestoupil Duch svatý na všechny, 
kteří tu řeč slyšeli. Bratří židovského původu, kteří přišli s Petrem, žasli, že i 
pohanům byl dán dar Ducha svatého." (Sk 10,44-45) Tak nádherné dílo jako toto 
se mohlo uskutečnit jedině ve spolupráci s Duchem svatým. 
Později ve Skutcích Lukáš popisuje, jak celé shromáždění spolupracovalo s 
Duchem svatým. 
V Antiochii byli v církvi proroci a učitelé... Když konali bohoslužbu Pánu a 
postili se, řekl Duch svatý: „Oddělte mi Barnabáše a Saula k dílu, k němuž 
jsem je povolal." A tak po modlitbách a postu na ně vložili ruce a vyslali je 
k dílu. (Skutky 13,1-3 kurzíva vlastní) 
Z tohoto vyprávění se můžeme naučit několik důležitých pravd o vztahu mezi 
evangelizací a Duchem svatým. Duch svatý je při kázání evangelia všemohoucí 
a svrchovaný. Zájmenem já zde Duch svatý ukazuje, že má v církvi vedoucí 
postavení, a tím je zjeveno, že on sám evangelizaci vyžaduje. Zdůrazňuje se zde, 
že tím mimořádným zplnomocněným velvyslancem není nějaká denominace 
nebo nějaký člověk, ale Duch svatý sám. 
Tento text Písma také jasně učí, že ti, kdo pracují na evangeliu, mohou své 
poslání naplnit pouze ve společenství s Duchem svatým. Jak by lidé mohli slyšet 
malý tichý hlas Ducha svatého, nebudou-li žádostivě očekávat na jeho vedení 
jako církev v Antiochii, která sloužila Pánu a modlila se v Duchu? 
Je to smutné, ale dnešní církev je plná plánů a programů, které mají uspokojit 
lidské zájmy. Uctívání je plánováno a předkládáno s cílem uspokojit tělesné 
potřeby prostřednictvím společenského styku. O to, co říká Duch svatý, je jen 
malý zájem. Církev, která by měla převzít zodpovědnost za dílo nebeského 
království, je v důsledku toho zničená, je na pokraji krachu a stala se terčem 
posměchu a pohany. 
V každém městě, městečku a v každé vesnici jsou církevní budovy, avšak ctitelé 
Boha jsou ve svém nitru prázdní a pustí. Odložili jsme příkaz našeho Pána „být 
světlem světa". Přestali jsme naslouchat volání Ducha svatého. Církev se toulá 



sem a tam jako stádo ztracených ovcí a stává se kořistí ďábla, který obchází a 
hledá, koho by pohltil. Kvetou bludařství a falešná učení. 
Kdy a jak bychom mohli v takovém kolotoči obnovit modlitební shromáždění, 
jaká byla v Antiochii? Což nesloužili křesťané v Antiochii Pánu v jednotě, když 
očekávali na jeho příkazy? Nemodlili a nepostili se horlivě za to, aby mohli 
konat dílo, ke kterému je povolal jejich starší partner Duch svatý? Chceme-li 
evangelizovat nastávající věk, měli bychom se opět vrátit do náruče Ducha 
svatého, který nám dává nadpřirozenou moc, moudrost a nadpřirozené vedení. 
Měli bychom činit pokání a otevřít se jeho volání. 
Zápis událostí v Antiochii pokračuje a píše se v něm, že Barnabáš s Pavlem, 
které Duch svatý oddělil k jejich dílu, „posláni tedy Duchem svatým, odešli." 
(Sk 13,4) 
Toto vyslání nás vede k zamyšlení. Nevyslala je nějaká denominace nebo 
misijní organizace, odešli vysláni Duchem svatým. Neměli misijní fondy ani 
příslib pravidelné podpory. Není tu nic o penězích, ale vyslal je Duch svatý, Pán 
nebes a země. S touto podporou se neměli čeho obávat. Samozřejmě že to 
neznamená, že denominace, peníze a misijní společnosti jsou nepotřebné, ale 
Barnabáš s Pavlem nebyli vysláni skupinou lidí ani institucí. 

Starší teolog 
Opravdu si přeji, aby byly všechny církve a instituce, které se dnes podílí na 
evangelizaci tohoto světa, naplněny Duchem svatým - ne pouze lidmi, abychom 
mohli zakoušet Boží vítězství, které můžeme obdržet skrze čisté evangelium. 
Pouze čisté evangelium, ne humanistické, zesvětštělé a poraženecké kázání, 
přinese světu vítězství obsažené v poselství evangelia. 
Duch svatý v pozadí budoval zdravý základ pro evangelizační práci, a tak byl 
starším partnerem prvotní církve také při řešení teologických otázek. Jako 
neviditelný režisér má konečnou autoritu při dohlížení, učení a vedení. 
Ve Skutcích 15 se píše o tom, že někteří věřící z pohanů byli ve velkém zmatku 
díky falešnému učení některých židovských věřících: 
Tu přišli do Antiochie někteří lidé z Judska a začali bratry učit: 
„Nepřijmete-li obřízku, jak to předpisuje Mojžíšův zákon, nemůžete být 
spaseni." Pavel a Barnabáš s tím nesouhlasili a dostali se s nimi do sporu; 
proto bylo rozhodnuto, aby ti dva a ještě někteří jiní z Antiochie šli do 
Jeruzaléma a předložili tuto otázku apoštolům a starším. (Skutky 15,1-2) 
Proto svolali apoštolově a starší v Jeruzalémě sněm, aby tuto záležitost 
posoudili. 
Průběh tohoto sněmu a závěr, ke kterému došli, jsou popsány dále v 15. kapitole 
Skutků. Tento text Písma mě vede k přesvědčení, že tito vůdci hluboce uznávali 
Ducha svatého, nechali se jím vést a modlili se s pevnou vírou, že on povede 



jejich jednání tak, aby došli ke správnému závěru. Svůj závěr napsali formou 
dopisu věřícím z pohanů do Antiochie, Sýrie a Kilikie: 
Po nich poslali tento dopis: „My, apoštolově a starší, vaši bratři, posíláme 
pozdrav vám, svým bratřím v Antiochii, Sýrii a Kilikii, kteří jste dříve byli 
pohany. Dozvěděli jsme se, že vás někteří lidé od nás zneklidnili a zmátli 
svými slovy, ačkoli jsme jim k tomu nedali žádný pokyn. Proto jsme se 
jednomyslně rozhodli, že zvolíme dva muže a pošleme je k vám s našimi 
milými bratry Barnabášem a Pavlem, kteří ve službě našeho Pána Ježíše 
Krista nasadili svůj život. Posíláme k vám tedy Judu a Silase, kteří vám to 
vše sami potvrdí. Toto jest rozhodnutí Ducha svatého i naše: 'Nikdo ať vás 
nezatěžuje jinými povinnostmi než těmi, které jsou naprosto nutné.'" (Sk 
15,23-28 kurzíva vlastní) 
Když uvážíme, že Duch svatý je jasně uveden na prvním místě -„toto je 
rozhodnutí Ducha svatého i naše" místo „naše a Ducha svatého" - měli by se 
cítit zahanbeni ti, kteří vykládají Bibli z pozice humanistické víry. Berou 
křesťané na současných náboženských konferencích skutečně zřetel na Ducha 
svatého? Často slýcháme prohlášení typu: „Vrchní intendent ten a ten a výbor 
rozhodli..." Zřídka slýcháme prohlášení užité v dopise, který poslali apoštolové z 
Jeruzaléma: „S pomocí Ducha svatého jsme se rozhodli..." Ovšemže nebojuji o 
to, aby po každém tvrzení následoval výraz „s pomocí Ducha svatého", ale je 
žalostné, že takovou větu neslyšíme nikdy. 

Závislí na Jeho pomoci 
Ve všem, co děláme, bychom měli Ducha svatého uznávat, uctívat ho, děkovat 
mu a neustále se jím nechat vést. A měli bychom si vrýt do paměti, že Duch 
svatý, který byl poslán z nebe, aby byl naším starším partnerem při evangelizaci 
a vyučování, čeká, až ho pozveme, aby jím byl. 
Bible zjevuje, že nevědomost není jedinou příčinou, která nám brání mít 
partnerství s Duchem svatým. Další příčinou je nedostatek pokory při očekávání 
na Ducha. 
Ve Skutcích 16,6-10 je zjeveno, že Pavel spolupracoval s Duchem svatým. Ano, 
Pavel byl největší z apoštolů a Bůh ho mocně používal. Ale měli bychom si také 
uvědomit, že dokonce i člověk tak vnímavý na Ducha svatého jako apoštol Pavel 
byl schopen vrhnout se do něčeho díky své velké horlivosti ke kázání evangelia. 
Přihodilo se toto: 
Poněvadž jim (Pavlovi a Sílasovi) Duch svatý zabránil zvěstovat Slovo v 
provincii Asii, procházeli Frygií a krajinou galatskou. Když přišli až k 
Mysii, pokoušeli se dostat do Bithynie, ale Duch Ježíšův jim to nedovolil. 
(Skutky 16,6-7 kurzíva vlastní) 
Při čtení této pasáže máme dojem, jako bychom viděli Jákoba zápasícího s 



Božím andělem. Výrazy „Duch svatý jim zabránil" a „Duch jim nedovolil" jsou 
popisem boje. Pavel se pokoušel jít dál a kázat, ale Duch svatý ho táhl zpátky. 
Takové živé scény z Bible nám ukazují, že Pavla vedl Duch svatý. 
Není možné plně pochopit úžasnou pravdu, kterou nás učí toto místo Písma. 
Tento nádherný příběh jasně ukazuje, že Duch svatý horlivě touží podílet se jako 
partner na evangelizační práci a že iniciátorem díla nejsou lidé, ale Duch svatý. 
Nereagují-li na jemné vedení, použije Duch svatý dokonce síly, aby své svaté 
přinutil uposlechnout Boží plán pro své dílo. Duch svatý nám přikazuje, 
abychom evangelizovali, a posílá věřící jako dělníky na žeň, ale on musí být 
starším partnerem. 
Dokonce i Pavel, který měl téměř bezchybný a dokonalý charakter, měl potíže 
při vedení Duchem svatým kvůli své žhavé vášni-vosti a nezlomné vůli. Možná, 
že Bůh dopustil, aby měl Pavel „osten v těle" (viz 2 K 12,7) proto, aby si mohl 
uvědomovat svou slabost a být zcela závislý na Pánu. 
Měli bychom si z toho vzít poučení, že máme vždy nejprve hledat vedení Ducha 
svatého a mít poslušného a zlomeného ducha, kterého může Duch svatý snadno 
vést jako pastýř ovci. Pouze v partnerství s Duchem svatým je možno kázat 
evangelium opravdově. Pokoušíme-li se to dělat bez něho, zarmucujeme Boha a 
stavíme se proti jeho prozřetelnosti a plánu na záchranu světa. Partnerství s 
Duchem svatým je pro církev nezbytné. 



2.  Kdo je Duch svatý? 
 
 
Kdo je tento nádherný svatý duch milosti? Abychom s ním mohli spolupracovat 
a mít s ním obecenství, musíme se s ním dobře seznámit. Neosobní metafory pro 
Ducha svatého - oheň, vítr, voda, olej, holubice atd. - mají sice biblický základ, 
ale byly používány v takovém rozsahu, že někteří lidé nevědí, kdo vlastně Duch 
svatý je. Podívejme se na základní pravdu. 

Duch svatý je Bůh 
Podobně jako Bůh Otec a Bůh Syn je i Duch svatý členem Boží trojice. Ariáni, 
Sabelliáni a Sociniáni považovali Ducha svatého za moc, která přišla od 
věčného Boha, ale ortodoxní církve považovaly tyto skupiny za heretické. 
Bible sama nazývá Ducha svatého Bohem. Těsně před nanebevzetím přikázal 
Ježíš svým učedníkům mimo jiné toto: „Jděte ke všem národům a získávejte mi 
učedníky, křtěte je ve jméno Otce i Syna i Ducha svatého." (Mt 28,19) Zde Ježíš 
jasně přiznává Duchu svatému stejné postavení, jaké mají Otec a Syn. Řekl, že 
Duch má stejnou autoritu, moc i slávu jako Otec a Syn. 
Tak je tomu v celé Bibli. V knize Skutků se píše o Ananiášovi a jeho ženě 
Safiře, kteří prodali svůj majetek, přinesli určitou část peněz apoštolům a 
předstírali, že přinesli všechno. Ale apoštol Petr, naplněný Duchem svatým, 
pokáral Ananiáše: „Proč satan ovládl tvé srdce, že jsi lhal Duchu svatému a dal 
stranou část peněz za to pole?... Nelhal jsi lidem, ale Bohu." (Sk 5,3-4) Když 
Petr říká, že Ananiáš lhal Duchu svatému a Bohu, používá slova Duch svatý a 
Bůh záměnné, a tím potvrzuje, že Duch svatý je Bůh. 
O některých starozákonních textech, které vyslovil Pán, se v Novém zákoně 
uvádí, že je psal Duch svatý. Například Izajáš 6,9 říká: „(Pán) odpověděl: 'Jdi a 
řekni tomuto lidu: «Poslouchejte a poslouchejte, nic nepochopíte, dívejte se a 
dívejte, nic nepoznáte.»'" Když Pavel citoval tento verš v Novém zákoně, 
připisoval ho Duchu svatému: „Duch svatý dobře pověděl vašim předkům ústy 
proroka Iza-jáše: 'Jdi k tomuto lidu a řekni mu: «Budete stále poslouchat, a 
nepochopíte, ustavičně budete hledět, a neuvidíte.»'" (Sk 28,25-26) 
Z těchto a z podobných míst Písma jasně vysvítá, že Duch svatý je jednou 
osobou Svaté trojice. Slovo, které Hospodin řekl ve Starém zákoně, je stejné 
jako slovo, které řekl Duch svatý v Novém zákoně, (viz také Jr 31,33 a Žd 
10,15-16) 
Že je Duch svatý Bůh, poznáme i z toho, že vykonává práci, kterou nemůže 
dělat nikdo jiný než Bůh. Duch svatý stvořil nebe a zemi podle Boží vůle (viz 
Gn 1,2; Jb 26,13). Křísí mrtvé (R 1,4; 8,11); působí znovuzrození lidí (J 3,5-7); 
ukazuje světu, v čem je hřích, spravedlnost a soud (J 16,8); a vyhání démony 



(Mt 12,28). 
Kromě toho má Duch svatý všechny Boží vlastnosti, což je tím největším 
důkazem. Pouze Bůh je věčný, vševědoucí, všemocný a všudypřítomný a Duch 
svatý všechny tyto vlastnosti má. 
V Židům 9,14 se říká, že Duch svatý je věčný: „Čím více krev Kristova očistí 
naše svědomí od mrtvých skutků k službě živému Bohu: Vždyť on přinesl sebe 
sama jako neposkvrněnou oběť Bohu mocí Ducha, který nepomíjí." 
Duch svatý je vševědoucí: „Nám však to Bůh zjevil skrze Ducha; Duch totiž 
zkoumá všechno, i hlubiny Boží." (l K 2,10) Duch svatý zná všechno, dokonce i 
hlubiny Boží. 
Duch svatý je všemohoucí: „Anděl jí (Marii) odpověděl: „Sestoupí na tebe Duch 
svatý a moc Nejvyššího tě zastíní; proto i tvé dítě bude svaté a bude nazváno 
Syn Boží." (Lk 1,35) Duch svatý je mocí Nejvyššího a u Boha není nic 
nemožné. 
Konečně, Duch svatý je také všudypřítomný. To je dobře vyjádřeno v Žalmu 
139. David mluví k Pánu a říká: „Kam odejdu před tvým Duchem, kam odejdu 
před tvou tváří? Zamířím-li k nebi, jsi tam, a když si ustelu v podsvětí, také tam 
budeš." (v. 7-8) 
Není tedy Duch svatý, který je věčný, vševědoucí, všemohoucí a 
všudypřítomný, Bohem? Duch svatý má stejnou důstojnost, svatost a slávu jako 
Otec a Syn. 

Duch svatý je osobnost 
Jakmile si uvědomíme, že Duch svatý je osoba - bytost s osobností - jako Otec i 
Syn, náš postoj vůči Duchu svatému se zcela změní. To, že je Duch svatý osoba, 
velmi ovlivňuje náš vztah k němu. V knize The Person and Work of the Holy 
Spirit (Osoba a dílo Ducha svatého) zdůrazňuje evangelista a znalec Bible R.A. 
Torrey důležitost osoby Ducha svatého. Zdůrazňuje, že pouze bytost, která je 
osobou, může chápat naše problémy a pomáhat nám. 
Nemůžeme vést dialog s kameny, se stromy nebo s neosobní silou. Ale protože 
Duch svatý je božskou osobou, může hluboce chápat vše, čím procházíme, a 
pomáhat nám. Proto můžeme hledat jeho pomoc. 
V korejském církevním zpěvníku je několik písní, které jsou modlitbou k Duchu 
svatému a prosbou o jeho pomoc. První věta jedné z těchto písní zní: „Duchu 
živého Boha, sestup nově na mě." 
Ta píseň je nádhernou, vroucí modlitbou a pokornou prosbou k Duchu svatému. 
Kromě toho máme písně s názvy: „Nekonečný Duch svatý", „Přijď dobrotivý 
Duchu", „Duch svatý s božským světlem", „Duch svatý, věrný průvodce", a 
všechny tyto písně jsou modlitbou k Duchu svatému. Kdyby Duch svatý nebyl 



osobou, jak by mohl znát okolnosti, ve kterých se nacházíme, a pomoci nám? 
Naše písně - modlitby k Duchu svatému - by byly pošetilostí. 

Biblické důkazy 
Možná se zeptáte, jak víme, že je Duch svatý osoba. To je jasně zjeveno v celé 
Bibli. 
Někteří lidé nerozlišují mezi osobou a tělesnou existencí. Když řekneme, že 
nějaká bytost je osobou, někteří se mylně domnívají, že tato bytost musí mít 
hmotné tělo. Ale ani Ježíš neměl po svém zmrtvýchvstání hmotné tělo, jaké 
máme my. Jak řekl apoštol Pavel: „Ačkoli jsme dříve viděli Krista po lidsku 
(podle těla), nyní ho už takto neznáme" (2 K 5,16), neboť nyní má Ježíš 
duchovní tělo (viz l K 15,44). Znamená to snad, že Ježíš přestal být osobou? 
Ovšem že ne. 
Neznám žádného věřícího, který by nesouhlasil s tvrzením, že Otec je živá 
osoba, a přesto Boha nikdy nikdo neviděl, protože Bůh je duch (viz J 4,24). Má-
li bytost vlastnosti osoby, je osobou bez ohledu na to, zda existuje v hmotné 
formě, či nikoli. Ačkoli je Duch svatý neviditelný, je osobou, protože má 
všechny vlastnosti osoby. Podívejme se na biblické důkazy této skutečnosti. 
Víme, že Duch svatý je osobou, protože když Bible mluví o Duchu svatém, 
používá osobní zájmena. „Duch pravdy, jenž od Otce vychází, ten (angl. „on") o 
mně vydal svědectví..." (J 15,26) „Když neodejdu, Přímluvce (Utěšitel) k vám 
nepřijde. Odejdu-li pošlu ho k vám... On přijde a ukáže světu, v čem je hřích, 
spravedlnost a soud." (J 16,7-8) „Jakmile však přijde on, Duch pravdy, uvede 
vás do veškeré pravdy." (J 16,13) 
Duchu svatému je připsáno mnoho skutků, které může učinit pouze osoba. Zde je 
jejich stručný výčet: 

1. Duch svatý mluví: „Kdo má uši slyš, co Duch praví církvím." (Zj 2,7) 
2. Duch svatý nám pomáhá v naší slabosti: „Tak také Duch přichází na 

pomoc naší slabosti." (R 8,26) 
3. Duch svatý se za nás modlí: „...Duch svatý se za nás přimlouvá..." (Ř 

8,26) 
4. Duch svatý nás učí: „Ale Přímluvce (Utěšitel), Duch svatý, kterého pošle 

Otec ve jménu mém, ten vás naučí všemu a připomene vám všecko, co 
jsem vám řekl." (J 14,26) 

5. Duch svatý vydává svědectví o Pánu: Až přijde Přímluvce (Utěšitel)... 
vydá o mně svědectví..." (J 15,26) 

6. Duch svatý nás vede: „Jakmile však přijde on, Duch pravdy, uvede vás do 
veškeré pravdy." (J 16,13) 

1. 7.  Duch svatý dává lidem příkazy v jejich službě pro Ježíše Krista:   



„Poněvadž   jim   Duch   svatý   zabránil   zvěstovat   Slovo v provincii 
Asii... pokoušeli se dostat do Bithynie, ale Duch Ježíšův jim to nedovolil." 
(Sk 16,6-7) 

7. Duch svatý povolává lidi na Boží dílo a dosazuje je do úřadů: „...řekl 
Duch svatý: 'Oddělte mi Barnabáše a Saula k dílu, k němuž jsem je 
povolal.'" (Sk 13,2) 

8. Duch svatý posiluje věřící: „A tak církev... měla klid, vnitřně a navenek 
rostla, žíla v bázni Páně a vzrůstala počtem, protože ji Duch svatý 
posiloval." (Sk 9,31) 

Opravdu, o působení Ducha svatého byly napsány celé kapitoly Bible. Tento 
výčet uvádí pouze některé příklady. 
Duchu svatému jsou připisovány vlastnosti osoby. Aby byla určitá bytost 
osobou, musí mít určité vlastnosti: schopnost poznávat věci a skutečnosti; pocity 
jako radost, hněv, potěšení a zármutek; schopnost rozhodnout se vůlí o tom, jaké 
stanovisko k těmto pocitům zaujme. Má Duch svatý všechny tyto vlastnosti? 
Za prvé: Duchu svatému je připisováno poznání například na těchto místech: 
„Nám však to Bůh zjevil skrze Ducha; Duch totiž zkoumá všechno, i hlubiny 
Boží." (l K 2,10); „Ten, který zkoumá srdce, ví, co je úmyslem ducha..." (Ř 
8,27) 
Přemýšlejte o tom. Duch svatý má intelekt a zkoumá hlubiny Boží. Stejně tak 
zkoumá lidská srdce a rozumí jim. 
Dovolte mi vyprávět o tom, jak jsem prožil, že Duch svatý má poznání. Jednoho 
parného letního dne jsem kázal asi pro l 300 lidí, kteří navštívili večerní 
pobožnost v mém kostele. Asi v polovině kázání jsem byl náhle v duchu zasažen 
neodkladným puzením Ducha svatého. Zjevil mi, že ve shromáždění je člověk, 
který odešel z domova a je rozhodnut spáchat sebevraždu. Nebude-li dnes večer 
spasen, bude to jeho konec. Když jsem dostal tuto informaci, pokoušel jsem se 
pokračovat v kázání, jako by se nic nestalo. Ale cítil jsem se příliš stísněně. 
Konečně jsem kázání na několik minut přerušil a vysvětlil situaci celému 
shromáždění. „Pokud tu takový člověk je," řekl jsem, „ať prosím zvedne ruku." 
Nějaká mladá žena zvedla ruku a po shromáždění jsme se setkali v mé kanceláři. 
Z domova odešla rozhodnuta, že se už nikdy nevrátí, ale přítelkyně ji 
přemluvila, aby šla na bohoslužby. Nemyslela na nic jiného než na sebevraždu. 
Potom však uslyšela, že se o ni Bůh zajímá a chce ji vytáhnout z jejího 
zoufalství. 
Když jsme spolu mluvili, hořce plakala, vyznala své hříchy a domů se vrátila 
spasena. Asi o rok později jsem od ní dostal dopis, ve kterém mi psala, že vede 
šťastný život v Pánu. Takové zkušenosti mě ujišťují o tom, že Duch svatý zná 
všechny naše skryté myšlenky a okolnosti našeho života. Ano, Duch svatý má 
poznání. 



Za druhé: Duch svatý má emoce a city, jak je uvedeno na těchto místech: „A 
naděje neklame, neboť Boží láska je vylita do našich srdcí skrze Ducha svatého, 
který nám byl dán." (B 5,5); „A nezarmucujte svatého Ducha Božího..." (Ef 
4,30); „Sám Duch se za nás přimlouvá nevyslovitelným lkaním." (Ř 8,26) 
Takové biblické texty dokazují, že Duch svatý má řadu citů: Vlévá Boží lásku 
do našeho ducha, může být zarmoucen a lká při horlivých modlitbách místo nás. 
Za třetí: Duch svatý má vůli a jedná podlé své vůle a svého plánu. „To všecko 
působí jeden a týž Duch, který uděluje každému zvláštní dar, jak sám chce." (l K 
12,11) „Poněvadž jim Duch svatý zabránil zvěstovat Slovo v Asii... Pokoušeli se 
dostat do Bithynie, ale Duch Ježíšův jim to nedovolil." (Sk 16,6-7) 
Jednou z nejpošetilejších věcí, o kterou se dnes lidé pokoušejí, je používat 
Ducha svatého ke svým vlastním účelům. Duch svatý není neosobní bytost, 
objekt bez duše či neznámá síla, kterou můžeme používat dle své libosti. On je 
skutečnou osobou. On používá lidi podle své vůle ke svému dílu. Tuto 
skutečnost jsem silně prožil v létě roku 1964. 
Byl jsem na týden v Kalifornii a kázal jsem v několika sborech. Právě jsem si 
zakoupil letenku do Washingtonu, ale náhle jsem se začal cítit velice nesvůj a 
stísněně ve svém duchu. Snažil jsem se uklidnit, ale nešlo to. Plánoval jsem, že 
před odletem navštívím večírek, který pořádala organizace Women's Missionary 
Council, a když jsem tam přišel, požádal jsem prezidenta tohoto ženského 
shromáždění o klidné místo k modlitbám. Klekl jsem si před Pánem a ihned mi 
Duch svatý jasně ukázal, že si přeje, abych v tomto městě zůstal ještě o týden 
déle. Chvíli jsem předkládal své výmluvy a zdůvodňoval, proč bych měl odletět, 
ale neměl jsem pokoj. Když jsem se konečně odevzdal Pánu a řekl mu, že ho 
poslechnu, pokoj se mi vrátil a zaplavil mé srdce i mysl. 
Když vzpomínám na tu situaci, vidím, že moje poslušnost Božího hlasu přinesla 
dobré evangelizační výsledky a ovoce pro Boží království. 
Z vlastní zkušenosti vám mohu říci, že Duch svatý má vůli a umí ji dát najevo. 
Bible bezpochyby ukazuje, že Duch svatý je osobou, která má znalosti, city a 
vůli. Je s námi a pracuje s námi a v nás. Víme-li to, měli bychom šířit 
evangelium jeho nadpřirozenou mocí, měli bychom Ducha svatého uznávat, 
vítat a uctívat ve svém osobním životě i při veřejné službě. 
Právě proto, že je Duch svatý osobou, je tak důležité, abychom ho uctívali. Chtěl 
by snad po nás někdo, abychom uctívali neosobní sílu? Ne. Ale chvála jeho 
svatému jménu, on reaguje jako osoba, jako dokonalá osoba, neboť on je Bůh. 



3.  Jména a symboly Ducha svatého 
 
 
Když Bible mluví o Duchu svatém, používá přinejmenším čtyři význačná jména: 
Duch svatý, Duch Boží, Duch Kristův, (Utěšitel) Přímluvce. Každé z těchto jmen 
se vztahuje k určitému úřadu Ducha svatého. Řekněme si o těchto jménech víc a 
potom budeme pokračovat diskusí o symbolech, jimiž je Duch svatý označován. 

Duch svatý 
„Bůh nás nepovolal k nečistotě, nýbrž k posvěcení. Kdo tím pohrdá, nepohrdá 
člověkem, nýbrž Bohem, jenž vám dává svého svatého Ducha." (l Te 4,7-8) 
Mezi třemi členy Svaté trojice má zvláště Duch svatý úřad svatosti a čistoty, jak 
naznačuje jeho jméno. Duch svatý je silou, která přináší věřícím posvěcení a 
čistotu. Odděluje je od zkaženosti tohoto světa, kde ďábel a nečistí duchové 
působí v těch, kdo neposlouchají Boha. Díky duchu svatosti můžeme rozpoznat 
ducha, který náleží Bohu, od ducha, který náleží satanovi. 

Duch Boží 
„Nezarmucujte svatého Ducha Božího, jehož pečeť nesete pro den vykoupení." 
(Ef 4,30) 
Na mnoha místech Bible je Duch svatý nazýván Duchem Božím (Gn 1,2; l K 
2,11). To je správné, neboť Duch byl poslán od Boha (J 15,26). Bible nazývá 
Ducha svatého Duchem Božím také proto, že skrze Ducha svatého Bůh volá 
hříšníky ke spasiteli Ježíši Kristu (J 6,44), zjevuje pravdu (Mt 11,25) a vede 
věřící (Ř 8,14). 

Duch Kristův 
„Kdo nemá Ducha Kristova, ten není jeho." (Ř 8,9) Duch svatý je nazván 
Duchem Kristovým, protože Ježíš vylil na věřící to, co vzal od Otce (Sk 2,33). 
Čas od času Ježíš říkal, že Duch svatý přijde na jeho místo a bude pokračovat v 
jeho díle. Řekl, že příchod Ducha svatého do srdcí věřících bude příchodem 
samotného Krista (J 14,16-20). A také řekl, že Duch svatý bude svědčit o 
Ježíšově výkupném díle, o jeho ukřižování a zmrtvýchvstání (J 15,26). 
Někteří lidé učí, že Duch svatý je někdo jiný než Duch Kristův, že Ducha 
Kristova dostane člověk při znovuzrození a Ducha svatého při křtu v Duchu 
svatém. Kdyby to byla pravda, neměli bychom se modlit, abychom obdrželi také 
Ducha Otce? Toto učení není založeno na pravém poznání Svaté trojice, ale na 
falešné teologii. Duch Kristův je totožný s Duchem svatým. 



Utěšitel 
„Až přijde Utěšitel, kterého vám pošlu od Otce, Duch pravdy, jenž od Otce 
vychází, ten o mně vydá svědectví." (J 15,26) Ježíš nazval Ducha svatého 
Utěšitelem, což je jméno nekonečného milosrdenství. 
Slovo parakletos - „utěšitel" - pochází ze dvou řeckých slov, která znamenají 
„být na něčí straně" a „volat". Etymologicky má toto slovo původ v soudních 
přelíčeních. Když byl obžalovaný tvrdě napadán žalobcem a nevěděl, jak by se 
hájil, rozhlédl se v naději, že nalezne někoho, kdo mu pomůže. Když uviděl 
známou tvář vlivného přítele, pokynul mu, a přítel si proklestil cestu zástupem k 
místu obžalovaného. Od tohoto okamžiku stál přítel vedle obžalovaného jako 
jeho parakletos a pomáhal mu zvítězit v jeho při. 
Utěšitel je ten, kdo poskytuje útěchu a je povolán, aby stál na straně člověka, 
který má potíže. On radí, hájí, prosí, domlouvá a posiluje, takže člověk může 
zvítězit nad svými protivníky. 
Zamysleme se hlouběji nad Ježíšovými slovy: „Požádám Otce a on vám dá 
jiného Utěšitele, aby byl s vámi na věky." (J 14,16) 
Je zřejmé, že Ježíš se považoval za prvního Utěšitele, protože Ducha svatého 
popisuje jako toho, kdo v jeho jménu zaujme jeho místo a převezme jeho dílo 
jako „jiný" Utěšitel. 
Ve druhé polovině 1. verše ze druhé kapitoly 1. Janovy čteme: „Zhřeší-li kdo, 
máme u Otce přímluvce, Ježíše Krista spravedlivého." Řecké slovo zde 
přeložené jako „přímluvce" (KJV advokát) je parakletos, tedy stejné slovo, které 
je v Janovi 14,16 a 26 (v KJV a v Král., v Eku. pod čarou) přeloženo „Utěšitel". 
To opět ukazuje, že Ježíš je prvním Přímluvcem, neboť Duch svatý je jiným 
Přímluvcem. 
Řecké přídavné jméno „jiný" v Janovi 14,16 obsahuje důležitou informaci. K 
označení něčeho „jiného" jsou v Bibli používána dvě různá řecká slova. První z 
nich je v Janovi 14,16, „jiný Utěšitel"; druhé je v Galatským 1,6, „jiné 
evangelium". „Jiný" v Janovi 14,16 je řecké slovo allos, což znamená jiný 
stejného druhu a stejné kvality. Slovo „jiný" v Galatským 1,6 je řecké slovo 
heteros, což znamená jiný, lišící se druhem i kvalitou. 
Je překvapivé, že když Ježíš mluvil o „jiném Utěšiteli", použil slova allos 
parakletos. Proč? Protože ačkoli je Duch svatý jiná osoba než Ježíš, je 
Utěšitelem stejného druhu, téže Božské podstaty a má stejný cíl, který měl Ježíš. 
Neoslavuje sebe, ale jméno Ježíš, a působí na Ježíšově místě. Proto je přebývání 
našeho Utěšitele Ducha svatého v nás obdobné přítomnosti Ježíše Krista. Když 
Ježíš mluvil o příchodu Ducha svatého, řekl, že je to jako příchod jeho samého: 
„Nezanechám vás osiřelé, přijdu k vám" (J 14,18). Přítomnost a plnost Ducha 
svatého je totéž, co přítomnost a plnost Ježíše Krista. Tak nádherným a 
nepopsatelným požehnáním je tato nadpřirozená a zázračná zkušenost. 



Voda 
Bible je plná symbolů, které označují Ducha svatého. Teď, když víme, kým 
Duch svatý je a jak je nazýván, můžeme studovat také vlastnosti symbolů, 
kterými je označován. Začneme vodou. 
„Ježíš vystoupil a zvolal: 'Jestliže kdo žízní, ať přijde ke mně a pije! Kdo věří ve 
mne, proudy živé vody poplynou z jeho nitra, jak praví Písmo.'" (J 7,37-38) 
Na mnoha místech v Bibli je voda použita jako symbol Ducha svatého. Proč je 
to vhodné přirovnání? Uvažujeme-li o vztahu mezi vodou a lidským životem, 
můžeme toho mnoho pochopit o Duchu svatém. 
Za prvé: voda je nezbytná k zachování života. Šedesát procent lidského těla tvoří 
voda. Při ztrátě vody nadměrným zvracením nebo průjmem je ohrožen fyzický 
život člověka. Duch svatý je podobně nepostradatelný pro náš duchovní život. 
Jsme znovuzrozeni z Ducha svatého (J 3,5) a neustálým pitím Ducha svatého (l 
K 12,13) můžeme udržovat svůj duchovní život. Skrze Ducha svatého se z nás 
stanou lidé plní energie a radosti z naplněného života, v němž nikdy nebudeme 
žíznit (J 4,13-14). 
Voda je také nezbytná k očištění našeho těla. Kdybychom se dlouho nedostali k 
vodě, mohli bychom ze špíny a hniloby onemocnět, nebo dokonce zemřít. 
Každý den umýváme svá těla, šaty i kuchyňské nádobí. Stejně by měl být denně 
očišťován náš duchovní život Duchem svatým. Jistě, když věříme v drahou krev 
Ježíše Krista, jsme očišťováni od svých hříchů, ale Duch svatý nás občerstvuje a 
obnovuje naše srdce, jako kdyby nás omýval vodou, abychom mohli vést čistý 
život (viz Tt 3,5). 
Poslušným lidem je Duch svatý zdrojem života, ale pro neposlušné je Duchem 
soudu a pohlcující záplavou. Za dnů Noe Bůh potrestal svět potopou pro hříchy 
a neposlušnost lidí (Gn 7). Bůh soudil faraóna a jeho vojsko a zničil je v Rudém 
moři (Ex 14,28). Ve Skutcích 5 zemřeli Ananiáš a Safira za to, že lhali Duchu 
svatému. Skutky 13 vyprávějí příběh kouzelníka Elymase, který z rozhodnutí 
Ducha svatého oslepl, protože se stavěl proti Pavlovi a evangeliu. 

Oheň 
„On (Ježíš) vás bude křtít Duchem svatým a ohněm." (Mt 3,11b) 
Oheň je oblíbený symbol pro Ducha svatého, ale pravda obsažená v této 
metafoře není příliš dobře známá. Za prvé, oheň byl používán jako symbol 
Ducha svatého proto, že ve Starém zákoně se Boží přítomnost vždy zjevovala v 
ohni. Některé krásné historické události ukazují, že Boží přítomnost je 
doprovázena ohněm. Když Mojžíš pásl stáda svého tchána na hoře Choréb, 
setkal se s Bohem u hořícího keře (Ex 3,1-5). 
Když v 18. kapitole l. Královské Eliáš soupeřil se 450 Baalovými proroky na 
hoře Karmel, trval na tom, že Bůh je ten, kdo přede všemi odpoví ohněm. Když 



potom skutečně sestoupil oheň jako odpověď, Eliáš zničil modláře. 
Po Ježíšově nanebevzetí se 120 učedníků shromáždilo v Jeruzalémě v horní 
místnosti. Uprostřed velkého zoufalství dodávali jeden druhému odvahu a 
očekávali to, co jim Pán zaslíbil - Ducha svatého. Potom v den letnic „se náhle 
strhl hukot z nebe, jako když se žene prudký vichr, a naplnil celý dům, kde byli. 
A ukázaly se jim jakoby ohnivé jazyky, rozdělily se a na každém z nich spočinul 
jeden." (Sk 2,2-3) 
Zde vidíme, že Duch svatý, kterého poslal Ježíš, se také zjevil v ohni. Je zřejmé, 
že Bůh působí v plameni Ducha svatého. 
Za druhé, oheň spálí vše nežádoucí. Nejdokonalejší očišťovací metoda, kterou 
lidstvo zná, je čištění ohněm: veškeré špinavé a ošklivé věci se spalují. 
Duch svatý přebývá v našich životech a spaluje náš hřích (Žd 12,29; Jr 23,29). 
Pokud v našich srdcích nedochází k takovému očišťovacímu procesu, 
nemůžeme žít svatý a spravedlivý život. 
Za třetí, oheň nám poskytuje světlo, což rozšiřuje oblast i dobu našeho působení. 
Lidská civilizace se nazývá „civilizace světla". Dovedete si představit, jak 
usilovně by lidé vzdorovali nedostatku slunečního svitu, kdyby život mohl 
existovat bez něho? Jak pilně lidé hledají oheň, který osvětluje hmotný svět, a 
přitom jsou lhostejní k ohni Ducha svatého, který osvěcuje věčnou duši. Duch 
svatý přijde do našich srdcí, utká se s tmou, hříchem a smrtí, rozlije v našich 
srdcích božské nebeské světlo a pomůže nám uvědomit si věčný život a uvidět 
tajemství nebe. 
Za čtvrté, Duch svatý je symbolizován ohněm proto, protože oheň nám dává 
nadpřirozenou horlivost. Když Duch svatý převezme vládu v našich srdcích, 
vzplane v našem duchu Boží láska a nadšení pro evangelizační práci jako oheň. 
Za páté, oheň symbolizuje sílu. Stroje, které umožňují existenci naší civilizace, 
získávají energii spalováním. Nadzvuková trysková letadla, nákladní auta, 
vlaky, to vše nám slouží díky síle jiskry - ohně. 
Duch svatý nám poskytuje nebeskou moc, kterou nutně potřebujeme pro náš 
osobní život víry a pro kázání evangelia. Je nesmyslné pokoušet se pracovat pro 
evangelium bez moci, kterou dává oheň Ducha svatého. 

Vítr 
„Vítr vane, kam chce, jeho zvuk slyšíš, ale nevíš, odkud přichází a kam směřuje. 
Tak je to s každým, kdo se narodil z Ducha." (J 3,8) 
Řecké slovo pneuma znamená „vítr" a „duch". Duch svatý tedy doslovně 
přeloženo znamená „Svatý vítr". V tomto podobenství Ducha svatého je tolik 
milosti! Proč to říkám? 
Za prvé, vítr prostupuje celou zemi. Vzduch, který dýcháme, je v každé prázdné 



nádobě a na každém místě. Ježíš řekl, že Duch svatý bude s námi navždy. Na 
zemi není místa, kde by Duch svatý nebyl přítomen. Působí na celé zemi, takže 
si ho nikdo nemůže přivlastnit a nikdo mu nemůže odolat. Jak je vysvětleno v 
Bibli, když chválíme, vítáme a zveme Ducha svatého a jsme na něm závislí, 
nejsme opuštěni jako sirotci (viz J 14,18). 
Za druhé, vítr je vzduch v neustálém pohybu. Cítíme pohyb vzduchu, jak v 
závislosti na počasí vane z oblasti s vysokým atmosférickým tlakem do oblastí s 
nízkým tlakem. Podobně i Duch svatý pracuje bez ustání. Není pravda, že Duch 
svatý působil pouze v době Starého zákona a v prvních dnech Nového zákona, a 
potom se rozplynul jako mlha. Právě tak, jako vítr vanul před stovkami let a 
vane i dnes, tak i Duch svatý působí neustále. 
Duch svatý vane do oblasti nízkého atmosférického tlaku - hříchu, nemoci, 
lítosti a zoufalství - a je vždy připraven působit spolu s radostnou zvěstí o 
odpuštění, uzdravení a věčném životu. Ti, kteří k Pánu přicházejí s kajícným a 
poslušným srdcem, zakouší obnovující působení Ducha svatého. 
Za třetí, nemůžeme řídit směr větru, kam chceme. Ježíš řekl, že vítr vane, kam 
chce (J 3,8). Protože má Duch svatý svrchovanou vůli a působí podle vlastních 
záměrů, měli bychom ve svém životě víry poslušně následovat jeho pokyny. 
Za čtvrté, vítr dodává dusnému a stojatému vzduchu svěžest a život. Jaké 
nádherné osvěžení přináší čerstvý vítr do dusného a parného letního dne! Vítr, 
který vane do místnosti plné jedovatých plynů, ji celou vyčistí a přinese svěží 
atmosféru. 
Tak působí Duch svatý. Když jsme v depresi a umdléváme z úzkostí, které 
přináší život, a z pokušení ke hříchu, přichází Duch svatý do našich srdcí jako 
vítr a přináší nový život a nebeskou vitalitu. Tím, že je vleje do našeho ducha, 
nás naplní radostí ze života a horlivou vírou. 

Olej 
„Samuel tedy vzal roh s olejem a pomazal ho uprostřed jeho bratrů. A duch 
Hospodinův se Davida zmocňoval od onoho dne i nadále." (l S 16,13) 
„Zasvěcení (pomazání), které jste vy od něho přijali, zůstává ve vás." (l J 2,27) 
Ve Starém i Novém zákoně je Duch svatý symbolizován olejem. A i tento 
symbol nás může poučit o působení Ducha svatého. 
Za prvé, pomazaná místa a pomazané osoby jsou svaté, oddělené pro 
Hospodina. Bůh přikázal Mojžíšovi, aby pomazal olejem a posvětil stan 
setkávání, schránu svědectví, všechno náčiní a oltář (viz Ex 30,25-29). Mojžíš 
také pomazal Árona a jeho syny a posvětil je, takže mohli sloužit Bohu jako 
knězi (Ex 30,30). Bůh řekl Samuelovi, aby pomazal Davida za krále (l S 16,13) 
a Elijáš pomazal Elíšu za proroka (l Kr 19,16). 
Ty, kdo věří v Pána Ježíše Krista, dnes Bůh pomazává Duchem svatým, a tak z 



nich činí rod vyvolený, královské kněžstvo, národ svatý a zvláštní lid (viz l Pt 
2,9). Nikdo, kdo není vystrojen Duchem svatým, nemůže dosáhnout této milosti. 
Jsme znovuzrozeni z Ducha svatého a obdrželi jsme prorocký úřad, pomocí 
něhož kážeme slovo. Jednoho dne budeme vládnout spolu s Kristem, pomazáni 
Duchem svatým. Jak bychom mohli neděkovat Bohu! 
Za druhé, oleje bylo třeba k zapálení sedmi svícnů v Božím stánku. Ve 
starozákonní svatyni se svítilo pouze zlatými svícny a olejem. To je 
předobrazem skutečnosti, že pouze jasným světlem pomazání Ducha svatého 
nám může být zjeven duchovní svět. 
Podobně jako svatyni nesmělo osvěcovat žádné jiné světlo, tak pouze světlo z 
oleje Ducha svatého může osvětlit Boží slovo a tajemství nebeské svatyně. 
Za třetí, olej zmenšuje tření mezi pohybujícími se částmi, a tím zabraňuje 
opotřebování a zničení. Jak můžeme namazat lidského ducha, který je napínaný 
a drásaný nekonečnými spory? Proč jsou křesťané a církev tak rozervaní? 
Protože nejsme pomazaní Duchem svatým. Pomazání olejem pokoje, lásky a 
uzdravení přichází pouze tehdy, jsme-li naplněni Duchem svatým. 
Za čtvrté, olej je nutný pro zachování života. Proč duch některých věřících 
vysychá jako kosti v údolí z Ezechielova vidění? Proč je církev tak podvyživená 
co do kvality i množství? 
Protože křesťané neobdrželi olej Ducha svatého, nebeskou výživu nezbytnou 
pro našeho Ducha. Historie i současnost jasně ukazují, že sbory i jednotliví 
křesťané, kteří jsou plni Ducha svatého, jsou dobře živeni. Bylo tomu tak v 
minulosti a bude tomu tak i nadále. 

Déšť 
„Sestoupí jak déšť na posečenou louku, jako vláha svlažující zemi." (Ž 72,6) 
„Poznávejme Hospodina, usilujme ho poznat. Jako jitřenka, tak jistě on vyjde. 
Přijde k nám jako přívaly dešťů a jako jarní déšť, jenž svlažuje zemi." (Oz 6,3) 
Déšť je používán jako symbol Ducha svatého ze dvou zřejmých důvodů. Za 
prvé: země nemůže plodit žádné ovoce ani udržet život, nedostává-li déšť. Když 
v době starozákonního proroka Elijáše byly všechny rostliny i stromy sežehnuty 
suchem a vegetace odumírala, Elijáš se naléhavě modlil, aby pršelo. A když 
potom skutečně pršelo, země přinesla své plody. Podobně jako země může nést 
ovoce a zachovat život, pouze když přijímá déšť, tak duchovní život člověka 
může být obživen, aby nesl duchovní ovoce a uchoval mocný duchovní život, 
pouze tehdy, když přijímá déšť Ducha svatého. 
Druhý důvod, proč je déšť používán jako symbol Ducha svatého, je poněkud 
složitější. Zemědělci v Palestině očekávají déšť dvakrát za sezónu. První déšť 
přichází pozdě na podzim a je nazýván „časný déšť". Když přijde časný déšť, 
zemědělci rychle zasejí pšenici či ječmen a zrno přijímá vláhu tohoto deště. 



Semeno vyklíčí a vzejde, ale stěží přežije chladnou zimu. Když přijde jaro, 
vanou teplé jihovýchodní větry a opět padá déšť, který přináší nový život. Tento 
déšť nazývají palestinští zemědělci „pozdní déšť". Jakmile rostliny přijmou 
vláhu pozdního deště, rostou rychle až do sklizně. O tomto přirozeném cyklu se 
mluví v Jakubově epištole ve vztahu s Duchem svatým. „Buďte tedy trpěliví, 
bratří, až do příchodu Páně. Pohleďte, jak rolník čeká trpělivě na drahocennou 
úrodu země, dokud se nedočká podzimního (časného) i jarního (pozdního) 
deště." (Jk 5,7) 
Pán Ježíš na této zemi rozsíval símě evangelia. Deset dní po jeho nanebevzetí, o 
letnicích, se v Jeruzalémě shromáždilo 120 věřících, kteří toto símě přijali. Když 
se modlili, zvuk z nebe podobný hukotu prudkého větru naplnil dům, kde byli 
shromážděni. Na každém z nich spočinul rozeklaný ohnivý jazyk a byli naplněni 
Duchem svatým. V tom okamžiku vznikla církev Ježíše Krista. Tento „časný 
déšť" Ducha svatého byl později vylit v Samařsku, při bohoslužbě v Kornéliově 
domě a na věřící v Efezu. Životem a mocí Ducha svatého byly pak postupně 
budovány sbory církve Ježíše Krista na různých místech a bylo mocně hlásáno 
slovo života. Časný déšť Ducha svatého byl hojně vyléván až do konce třetího 
století. Potom se působení Ducha svatého začalo zmenšovat, až na přelomu 6. a 
7. století téměř úplně ustalo. Církev začala žít z rituálů a procházela obdobím 
temna. Nastala tuhá zima víry. 
Během reformace v šestnáctém století dílo Ducha svatého opět ožilo díky úsilí 
mužů jako byl Martin Luther. Později Duch svatý znovu mocně působil skrze 
věrné služebníky Páně, jakými byli John Wesley, George Whitefield, Charles 
Finney nebo Dwight Moody. Kolem roku 1900 začal celý svět opět Ducha 
svatého přijímat. 
Nyní, když církev přijímá hojný „pozdní déšť", jsme jako prvotní církev svědky 
působení Ducha svatého. Ačkoli někteří lidé nechápou současné Boží dílo a 
staví se proti působení Ducha, Boží vůli se nikdo vzepřít nemůže. Toto dílo bude 
úspěšně zakončeno. Nemůžeme než děkovat, chválit a vzdávat čest Bohu, který 
v nás vylitím pozdního deště Ducha svatého obnovuje moc první církve. 
Když jsem byl pozván na Osmý světový letniční kongres v Rio de Janeiro v 
Brazílii, musel jsem obdivovat nádherné dílo Ducha svatého. V této katolické 
zemi, kde jsou hluboce zakořeněny slavnosti a rituály, obdržely prý asi tři 
milióny lidí Ducha svatého tak, jak je to zapsáno ve Skutcích 2,4. 
Nyní, před druhým příchodem Pána Ježíše, Duch svatý znovu probouzí církev 
po celém světě, vylévá svou milost a osvobozuje duše skrze víru v Ježíše Krista. 
Víme-li, že teď je příhodný čas k tomu, abychom oživili svou víru a přijali 
pozdní déšť Ducha svatého, měli bychom se horlivě modlit. 

Holubice 
„Jan vydal svědectví: 'Spatřil jsem, jak Duch sestoupil jako holubice z nebe a 



zůstal na něm.' (J 1,32) 
Tento verš popisuje nejvýznamnější událost, při níž byl Duch svatý 
symbolizován jako holubice: Ježíšův křest v Jordánu od Jana Křtitele. Když se 
nebesa otevřela, sestoupil Duch Boží jako holubice a ozářil Ježíše. Použití 
holubice jako symbolu pro Ducha svatého má hluboký význam. 
Za prvé, holubice je po celém světě známa jako symbol míru. V knize Genesis 
se píše, že když Bůh zničil vše živé potopou, Noe a sedm členů jeho rodiny 
nalezli milost v Božích očích a byli zachráněni v arše. Čtyřicet dní poté, co 
archa spočinula na hoře Ararat, vypustil Noe oknem holubici, aby věděl, jestli 
již vody opadly. Holubice se vrátila a osmá kapitola knihy Genesis o tom říká: 
„Čekal (Noe) ještě dalších sedm dní a znovu vypustil holubici z archy. A 
holubice k němu v době večerní přilétla, a hle, měla v zobáčku čerstvý olivový 
lístek. Tak Noe poznal, že vody ze země ustoupily." (Gn 8,10-11) 
Holubice byla prvním důkazem toho, že se na zemi vrátil mír a pominul Boží 
hněv a soud. 
Jak nádherně to zobrazuje přítomnost Ducha svatého. On nikdy nepřijde do 
lidského ducha, který podléhá Božímu soudu a hněvu. Ježíš Kristus nás spasil 
svou smrtí na kříži, a tím nás vykoupil z Božího hněvu a soudu. Když vyznáme 
své hříchy a přijmeme Ježíše jako svého Spasitele, sestoupí na nás Duch svatý, 
protože neseme osvobozující pečeť drahé Kristovy krve. Duch svatý nám dává 
radost z vědomí, že „nepodléháme soudu, ale... přešli jsme již ze smrti do 
života" (J 5,24) a že „máme pokoj s Bohem" (Ř 5,1). 
A to není všechno! Duch svatý neustále zvěstuje smírčí zvěst pokoje těm, kteří v 
hříchu, ve vzpouře a v neposlušnosti vůči Bohu kráčejí do pekla. Tím 
nejdůležitějším rozhodnutím, které dnes musí každý učinit, je to, zda přijme 
spasení a pokoj - radostnou zprávu, kterou Duch svatý přináší do našich srdcí, 
nebo zda bude zničen. 
Holubice je rovněž symbolem jemnosti a pokory - vlastností Ducha svatého, 
které on předává i nám. Vždy mě uvádí do rozpaků, když lidé, kteří vyznávají, 
že přijali Ducha svatého, jednají a mluví urážlivě. Někteří se chovají tak, jako by 
byli v moci ducha ďáblova. Ale důkazem přítomnosti Ducha svatého je pokorný 
a skromný duch. Holubice je také známá jako čisté a neporušené stvoření. 
Nezabíjí jiná zvířata jako kočka nebo orel. V souvislosti s tím si všimněme, že 
Duch svatý je svatý Duch. 
Lidé do mé kanceláře často přivádějí své blízké příbuzné, které sužuje ďáblův 
duch, a žádají mě, abych posoudil jejich duchovní stav. Když mluvím s těmito 
trpícími lidmi, všichni bez výjimky vyznávají, že oplzlosti, zvrácené myšlení a 
nadávky skrze ně pronikají proti jejich vlastní vůli. To je ďáblova práce. Takoví 
lidé by se měli rozhodnout, že se pevně postaví na Slovo pravdy, nepřestanou 
bojovat se satanem, dokud ho nevyženou, a spolehnou se na očišťující moc 



drahé Ježíšovy krve. Když to neudělají, nakonec přijdou o zdravý rozum. Těm, 
kteří se toho obávají, mohu naštěstí říci, že mohou být dokonale osvobozeni 
vzácnou Beránkovou krví a mocí Božího slova. 
Duch svatý je vždy svatý Duch. Protože v něm nemůže být nic ošklivého, neměli 
bychom nikdy připustit, aby v nás došlo k jakékoli duchovní změně, která 
nesměřuje ke svatosti. Jistě se nestaneme dokonalými okamžitě po přijetí Ducha 
svatého. Avšak přijetím Ducha svatého přijmeme moc k růstu do svatosti a 
začneme být citliví na hřích, takže kdykoli se dopustíme hříchu, pocítíme vinu. 
Dbáme-li na to, mohou se naše životy měnit pouze k lepšímu. 
Duch svatý nepřišel, aby lidi kousal, trhal a zabíjel, ale aby je spasil, uzdravil a 
obvázal. Pozorně si všimněme, co Ježíš prohlásil v synagóze v Nazaretu o tom, 
co bude s pomocí Ducha svatého dělat: „Duch Hospodinův jest nade mnou; 
proto mne pomazal, abych přinesl chudým radostnou zvěst; poslal mne, abych 
vyhlásil zajatcům propuštění a slepým navrácení zraku, abych propustil 
zdeptané na svobodu, abych vyhlásil léto milosti Hospodinovy." (Lk 4,18-19) 
Konečně Duch svatý je symbolizován holubicí také proto, že je snadné ho 
zarmoutit - dílo Ducha svatého je uhašováno lidskou zradou. Zaplašit holubici je 
snadnější, než zaplašit kterékoli jiné zvíře. Je-li jí jednou či dvakrát ublíženo, 
opustí to místo navždy. Máme-li ve svém srdci žít v harmonii s Duchem svatým, 
musíme velice pozorně dbát na to, abychom k němu přistupovali s uctivostí a 
nezarmoutili ho. Efezským 4,30 nás varuje: „Nezarmucujte svatého Ducha 
Božího." Budeme-li v neustálé opozici vůči Duchu svatému, opustí nás jako 
holubice. Jaké hrozné pomyšlení! Když David zhřešil, činil pokání, vroucně se 
modlil a plakal před Bohem: „Jen mě neodvrhuj od své tváře, ducha svého 
svatého mi neber." (Ž 51,13) 
Duch svatý, který sestoupil v podobě nádherné holubice a usedl na Ježíše, 
sestupuje dnes na nás, dychtivý naplnit naše srdce. 

Víno 
„A neopíjejte se vínem, což je prostopášnost, ale (buďte) plni Ducha." (Ef 5,18-
19) „Žasli a v rozpacích říkali jeden druhému: 'Co to má znamenat?' Ale jiní 
říkali s posměškem: 'Jsou opilí!'" (Sk 2,12-13) 
Bible staví plnost Ducha svatého do kontrastu s opilostí a v některých případech 
ho k ní přirovnává. Ti, kteří zakusili naplnění Duchem svatým, dobře chápou, co 
to znamená. 
Podobně jako víno, i naplnění Duchem svatým přináší do našeho srdce radost a 
veselí. Ale zatímco důsledkem pití vína je fyzické poškození a nezřízený život, 
naplnění Duchem svatým přináší duchovní radost a nebeské potěšení. Duchem 
naplněný život má překrásné a blahodárné důsledky: „Zpívejte společně žalmy, 
chvalozpěvy a duchovní písně. Zpívejte Pánu, chvalte ho z celého srdce a 



vždycky za všecko vzdávejte díky Bohu a Otci ve jménu našeho Pána Ježíše 
Krista. V poddanosti Kristu se podřizujte jedni druhým." (Ef 5,19-21) Plnost 
Ducha svatého nás také činí silnými ve víře a pomáhá nám sloužit Bohu nikoli s 
dočasným nadšením, ale v neustálé radosti. 
Víno působí, že lidé vypadají, jako kdyby byli veselí, a také na čas uklidňuje 
mysl. Způsobí, že člověk zapomene na svou úzkost, na svůj strach a zármutek. 
Ale takový stav není normální; je to stav opojení - intoxikace. Víno Ducha 
svatého nepůsobí znecitlivění, způsobuje ten nejnormálnější stav přetékajícího 
pokoje, což nám dovoluje odložit světské starosti, úzkosti a obavy, jak to 
zamýšlel náš Stvořitel. 
Třetí vlastností vína je, že dává lidem neobvyklou smělost, která je vede k 
arogantnímu, divokému a nekontrolovanému jednání. Život naplněný Duchem 
svatým je také smělým životem. Duch svatý dokáže změnit i plachého a 
ostýchavého jedince v člověka, který se nebojí vzdát se vlastního života. S 
plností Ducha svatého přichází smělost k přemožení hříchu a k vítěznému 
životu. 
Konečně, opilí lidé často necítí fyzickou bolest, protože mají umrtvené smysly. 
Viděl jsem jednou cizího vojáka, zpitého do němoty, jak svíral drátěný smotek. 
Vůbec nevnímal, že má ruce od toho drátu zkrvavené a rozdrásané. Duch svatý 
neotupuje naše fyzické smysly, ale moc jeho lásky a jeho síla a vytrvalost nás 
mohou oddělit od osobních a duchovních zranění. Duch svatý nám dává sílu 
pevně stát. 
Je pravda, že lidé, kteří jsou naplněni Duchem svatým, často připomínají opilé. 
Ale opilost vínem je škodlivá nestřídmost, zatímco plnost Ducha svatého vede 
člověka k dokonalosti. 

Pečeť 
„V něm (Kristu) byla i vám, když jste uslyšeli slovo pravdy, evangelium o svém 
spasení, a uvěřili mu, vtisknuta pečeť zaslíbeného Ducha svatého." (Ef 1,13) 
Jak je to krásné, že přijetí Ducha svatého je přirovnáno k zapečetění. Přijetím 
Ducha svatého totiž dostaneme jistotu o svém spasení. Přemýšlejme nyní o 
symbolickém významu pečetění. 
Za prvé, zapečetit znamená označit něco tak, aby to bylo chráněno před 
otevřením nepovolanou osobou. Jinými slovy, pokud je něco zapečetěno, nikdo 
se toho nesmí bez povolení dotknout. Když Pilát zapečetil kámen, který uzavíral 
Ježíšův hrob, mohl být člověk potrestán za jeho odvalení bez Pilátova svolení 
trestem smrti. Podobně je tomu s křesťany. Jsme-li zapečetěni Ježíšovou krví, 
Bůh nás chrání mocí Ducha svatého před pádem do hříchu. 
Protože my věřící jsme zapečetění Duchem svatým a spoléháme na něho, měli 
bychom posvětit svou mysl a své životy, abychom porazili hřích a ďábla. 



Za druhé, pečetění označuje zvláštní vlastnictví - s tím se setkáváme denně. 
Přemýšlej o tom takto: nikdo nemůže získat z banky moje peníze bez mé pečeti 
či mého podpisu. Označím-li své vlastnictví pečetí, každý ví, že tyto cennosti 
patří mně. Kdokoliv, kdo by se pokusil znevážit pečeť a můj majetek vzít, 
porušil by mé vlastnické právo a vystavil by se nebezpečí vážného právního 
postihu. 
Podobně Bůh označuje své lidi pečetí Ducha svatého, a tím dosvědčuje, že mu 
skutečně patří. Kdokoliv se odváží postavit se proti Božím pomazaným či ublížit 
jim, sahá na Boží vlastnictví a přivolává na sebe Boží hněv. Jestliže lidé, kteří 
jsou zapečetěni Duchem svatým, žijí v pokoře, poslouchají Boha a žijí pro jeho 
slávu, pak bude Pán nebes a země jejich ochráncem a útočištěm. 
Za třetí, zapečetění je znamením autority. V Koreji musí mít každý občan 
doklad o svém bydlišti. Kdyby tento doklad nebyl označen úřední pečetí, nebyl 
by k ničemu, neměl by žádnou platnost. 
Věřící mají jako Boží děti autoritu. Dokud byli učedníci s Ježíšem, činili mnohá 
znamení a zázraky a jednali v autoritě a moci. Ale po Ježíšově nanebevzetí byli 
poražení a naprosto neschopní, dokud nebyli naplněni Duchem svatým. Potom 
náhle měla jejich slova velkou moc. Jejich slova a modlitby provázela moc, 
která jim dávala odvahu a smělost. Díky autoritě, kterou dostali od Boha, rostla 
jejich víra v absolutní Boží moc. 

Záruka 
„Ten, kdo nás spolu s vámi staví na pevný základ v Kristu a kdo si nás posvětil, 
je Bůh. On nám také vtiskl svou pečeť a do srdce nám dal svého Ducha jako 
závdavek toho, co nám připravil." (2 K 1,21-22) 
Podívejme se na plný význam slova „záruka" (neboť právě toto je slovem 
„závdavek" míněno), abychom pochopili, jaké další nádherné požehnání je nám 
v Duchu svatém dáno. 
Nejprve přemýšlejme o nejběžnějších situacích, v nichž se záruka používá. 
Například člověk, který se stává ručitelem, na sebe přebírá zodpovědnost za 
chování a dluh toho, za koho se zaručuje. Zodpovědnost ručitele je vážná 
záležitost. 
Můžeme pevně věřit, že jsme spaseni, a přesto satan neustále vystřeluje šípy 
obav a pochybností na naše srdce. Klame nás spoustou rafinovaných lží. 
„Myslíš, že nebe skutečně existuje? Zapomeň na takovou hloupost! Mít víru 
znamená mít náboženství a je úplně jedno, jaké náboženství máš, protože 
všechna náboženství jsou stejná." 
Kdyby nebylo Ducha svatého, který ručí za platnost evangelia Ježíše Krista, 
poklesli bychom v takovém okamžiku na duchu a nakonec bychom selhali a 
zůstali bez víry. Ale jsme-li naplněni Duchem svatým, všechny satanovy šípy 



budou nakonec odraženy, protože Duch svatý neustále zaručuje pravdivost 
Božího slova a ujišťuje nás o ní. 
A tak je Duch svatý s námi jako naše záruka a pomáhá nám, abychom mohli bez 
pochybností věřit, že Bůh je skutečný a že Ježíš je naším Spasitelem. Haleluja! 
Za druhé, když koupíme v obchodě zboží na měsíční splátky nebo podepíšeme 
kupní smlouvu na dům čí kus pozemku, jistíme naši dohodu zaplacením určité 
finanční částky (závdavku) předem. Vím, že budu-li po určitou dobu plnit své 
závazky, přejde nakonec tento majetek do mého vlastnictví. 
V nebi je tomu obdobně. Naše spasení vírou a přijetí Ducha svatého je naší 
zárukou. Dokud jsme na zemi, měli bychom ve víře a v poslušnosti horlivě 
naplňovat Boží slovo, jinak nám závdavek nebude k ničemu. Musíme dávat 
pozor, abychom neurazili Boha a neupadli do hříchu, a neztratili tak své drahé 
vysvobození. Pokud kráčíme ve víře rozvážně a ostražitě, zaplavuje nás Duch 
svatý radostí a nadějí. Jeho neustálé povzbuzování a dosvědčování skutečnosti, 
že nám patří nebe, je závdavkem dědictví, které bude jednoho dne naším 
vlastnictvím. 
Za třetí, záruka má zajímavou symboliku v tradičním obchodování na Středním 
východě. Když někdo koupil kus pozemku, přinesl si domů velký pytel hlíny z 
pozemku, který koupil, hlínu dal někam do rohu svého domu, a kdykoli se na ni 
podíval, přivoněl k ní a dotkl se jí, měl jistotu, že koupil pozemek. Pytel hlíny 
byl jeho zárukou. 
To je úžasná duchovní paralela. Duch svatý je zárukou toho, že máme nebe. 
Zatím jsme tam sice osobně nebyli, abychom nebe převzali a radovali se z něho, 
ale v Duchu svatém jsme dostali nebe okusit. 
Jaké je nebe? Když kráčíme po cestách života, nežijeme pouze v nekonečn.ých 
představách o nebi. Bůh seslal Ducha svatého do našeho ducha, aby uspokojil 
naše touhy, a dovoluje nám, abychom se již předem těšili příchutí nebeské 
radosti, pokoje a věčného nebeského odpočinku. Jaká je to úžasná láska! 
Protože jsme dostali okusit této příchuti nebe, toužíme po nebi ještě opravdověji 
a ještě vroucněji se oddáváme životu víry, abychom nebe obdrželi. 



4. Nevěřící a Duch svatý 
 
 
Bible o duchovním stavu nevěřících říká, že jsou „duchovně mrtvi pro své viny 
a hříchy" (Ef 2,1). To neznamená, že nevěřící nemají duši. Jejich duše je však 
tak daleko od nebe a od Božího života, že nejsou citliví vůči Bohu a jeho 
království. Pokud v tomto stavu zůstanou, pak jejich duše při fyzické smrti 
propadne peklu, které je zcela odděleno od Boha a nebe. 
Jak můžeme dosáhnout toho, aby si taková ztučnělá duše, která je „mrtvá pro 
své viny a hříchy", uvědomila své hříchy a přijala od Boha věčný život? Je 
někdo, kdo tuto práci mezi nevěřícími dělá neustále, a není to nikdo jiný než 
Duch svatý. Bible učí: „Co oko nevidělo a ucho neslyšelo, co ani člověku na 
mysl nepřišlo, připravil Bůh těm, kdo ho milují. Nám však to Bůh zjevil skrze 
Ducha." (l K 2.9-10) 
Jinými slovy, nevěřící nemohou pochopit Boží spasení prostřednictvím svých 
pěti smyslů nebo rozumem. Pouze skrze vnitřní zjevní mohou dostat světlo a 
porozumět spasení. 
Jak působí Duch svatý, když přistupuje k nevěřícím? Ježíš sám to dobře 
vysvětluje v Janovi 16,8, kde říká, že Duch svatý „ukáže světu, v čem je hřích". 

Ukáže světu v čem je hřích 
Každý člověk se narodil s hříšnou přirozeností. Žalm 51,7 říká: „Zrodil jsem se 
v nepravosti, v hříchu mě počala matka." 
Někdo se možná zeptá: „A co já s tím mám společného?" Když si uvědomíme 
původní význam hříchu, zjistíme, že jsme v hrozné situaci. Pochopíme, že se 
nemůžeme utěšovat tím, že s hříchem nemáme nic společného. 
Lidé obvykle nazvou něco hříchem nebo nespravedlností, když vidí vnější 
projev hříchu. Ale hřích je zakořeněn hlouběji, nejsou to pouze konkrétní 
přestoupení. Bible ukazuje, že člověk nemůže jinak než nést ovoce hříchu a proč 
tomu tak je. 
Hříšný stav člověk mimo jiné znamená, že člověk je oddělen od Boha. Tento 
hříšný stav, nazvaný prvotní hřích, se týká celého lidstva: „Skrze jednoho 
člověka vstoupil do světa hřích, a skrze hřích smrt" (Ř 5,12), „skrze provinění 
jednoho mnozí zahynuli" (Ř 5,15). 
Adam neposlechl Boha a byl vyhnán z Boží přítomnosti, a v tomto stavu zplodil 
lidstvo. Proto se všichni Adamovi potomci narodili ve stavu oddělení od Boha, 
aniž by měli možnost se k tomu vyjádřit. 
Přemýšlejme o příkladu, který je nám bližší. Předpokládejme, že určitá dvojice 



byla vyhnána na osamělý ostrov a manželka tam porodila děti. Děti se nemohly 
rozhodnout, že se narodí daleko od své domoviny. I kdyby se rozhodly 
obviňovat svého otce za to, že se narodily v izolaci, jejich situace by se tím 
nezměnila. Přesně tak to bylo s námi. 
Adamovi potomci se narodili v hříšném stavu, vzdáleni od Boží přítomnosti, 
odsouzeni stejným rozsudkem smrti jako Adam. Člověk, který opustí Boha, jenž 
je zdrojem vší spravedlnosti, dobrotivosti a původcem života, nemůže dělat nic 
jiného než plodit nespravedlnost a hříchy. V tomto stavu opuštěnosti by lidstvo 
zahynulo a šlo do pekla. Ale právě tady se zjevuje veliká Boží láska a milost: 
Bůh nás osvobodil skrze našeho Pána Ježíše Krista. 
Ježíš se narodil z panny Marie a přišel do tohoto světa nezatížen počátečním 
hříchem. Žil životem bez hříchu a lsti. Jako spravedlivý byl ukřižován za 
nespravedlivé a po třech dnech vstal z mrtvých. Svou smrtí zaplatil plnou cenu 
za náš počáteční hřích i za všechny jednotlivé hříchy, které jsme spáchali. Co to 
znamená? Všichni, kteří v něho věří a přijímají zadarmo milost vykoupení, 
dostávají věčný život. Už nejsme odděleni od Boha. 
Od Ježíšova vzkříšení již člověk neumírá za své hříšné skutky ani za počáteční 
hřích. Hyne proto, že nepřijímá spasení v Ježíši Kristu. Z tohoto důvodu nemohu 
nikdy přehnaně zdůraznit, jak nesmírně nutné je hlásat poselství evangelia. 
Jak můžeme probudit mrtvou a necitelnou duši, aby přijala toto velké poselství 
evangelia? Kdo může usvědčit hříšníky, kteří si 
často neuvědomují svoji zoufalou situaci ani přicházející nebezpečí, a přimět je, 
aby se utekli do stánku spasení? 
Lidem by se to nikdy nepodařilo. Ale Bůh zaslíbil, že sešle Ducha svatého, který 
teď zvěstuje evangelium skrze církev, a tak po celém světě naplňuje toto dílo. 
Co jiného můžeme dělat než chválit Boha z celého srdce! 

Ukazuje světu, v čem je spravedlnost 
Duch svatý také „ukáže světu v čem je...spravedlnost... je v tom, že odcházím k 
Otci a již mne nespatříte." (J 16,8.10) 
Co je spravedlnost? Když ti, kdo žijí bez víry v Krista, slyší slovo spravedlnost, 
obvykle se jim vybaví lidské chování. Když člověk dělá něco legálně či morálně 
bezúhonného, je nazván spravedlivým. 
Ale co Bůh říká těm, kdo stojí před jeho zákonem? „Všichni zhřešili a jsou 
daleko od Boží slávy." (Ř 3,23) „Ze skutků zákona nebude před ním nikdo 
ospravedlněn, neboť ze zákona pochází poznám hříchu." (Ř 3,20) Každý, kdo 
stojí pod Božím zákonem, je hříšník. A tak nejen že je daleko od Boží slávy, ale 
chtě nechtě je vzdálen i od jeho přítomnosti. 
Kdo tedy může stát před jasným, slavným Božím trůnem s čistým životem úplně 



oproštěným od hříchu? Protože pocházíme z Adama, nenalezneme takového 
člověka kromě Ježíše Krista, kterého počal Duch svatý v panně Marii a o kterém 
teď přináší svědectví. Avšak jaký máme důkaz, že tento Ježíš žil před Bohem 
naprosto spravedlivý život? 
Důkaz je jasný. Jak jsme zmínili již dříve, apoštol Pavel řekl: „Všichni zhřešili a 
jsou daleko od Boží slávy." To znamená, že hříšníci nemohou stát před Bohem. 
Ale vzpomeňte si, že Ježíš řekl, že Duch svatý ukáže světu, v čem je 
spravedlnost - „spravedlnost je v tom, že odcházím k Otci a již mne nespatříte" 
(J 16,10). 
Naplnilo se toto Ježíšovo prohlášení? Ano, co Ježíš řekl, to se skutečně naplnilo. 
Ježíš zemřel na kříži, nesl všechny hříchy světa, byl pochován a jeho hrob byl 
pečlivě zajištěn jeho nepřáteli. Navzdory tomu však vstal z mrtvých a později v 
přítomnosti svědků vystoupil do nebe. Jeho tělo se nikdy nenalezlo, ačkoli ho 
lidé hledali. 
Ještě přesvědčivější důkaz je to, že padesát dní po své smrti poslal Ježíš svým 
učedníkům dar Ducha svatého, aby jim umožnil jasně vidět i slyšet. 
O této zkušenosti Petr řekl: „Tohoto Ježíše Bůh vzkřísil a my to můžeme 
dosvědčit. Byl vyvýšen na pravici Boží a přijal Ducha svatého, kterého Otec 
slíbil; nyní jej seslal na nás, jak to vidíte a slyšíte." (Sk 2,32-33) 
Od počátku světa všichni lidé z masa a krve, ať už svatí či hříšní, nakonec 
zemřeli a zanechali po sobě svou tělesnou schránku (mimo Henocha a Eliáše, 
kteří byli vzati do nebe, aniž by spatřili smrt, protože byli díky své víře 
prohlášeni za spravedlivé). Ale prázdný Ježíšův hrob mlčky svědčí o tom, že 
Ježíš je živý a že se vrátil ke svému Otci. 
Co pro nás Ježíšova spravedlnost znamená? Žádný hříšník nemůže vykoupit 
hřích jiného člověka. Ale Ježíšova smrt skutečně vykoupila naše hříchy. Dovolte 
mi znovu citovat text z Římanům 3,23 spolu s 24. veršem: „Všichni zhřešili a 
jsou daleko od Boží slávy; jsou ospravedlňováni zadarmo jeho milostí 
vykoupením v Kristu Ježíši." 
Všimněte si také těchto textů, které mluví o tom, čeho Ježíš dosáhl svou smrtí a 
zmrtvýchvstáním: „Toho, který nepoznal hřích, (Bůh Otec) kvůli nám ztotožnil s 
hříchem, abychom v něm dosáhli Boží spravedlnosti" (2 K 5,21); „(Ježíš) byl 
vydán pro naše přestoupení a vzkříšen pro naše ospravedlnění" (Ř 4,25). Ježíš na 
kříži bezezbytku zaplatil za všechny dluhy lidstva. 
Duch svatý nyní dosvědčuje, že skrze víru v Ježíše může být s kýmkoli 
nakládáno tak, jako kdyby nikdy nezhřešil. To znamená, že když se spolehneme 
na Ježíšovy zásluhy, můžeme stát před Boží slávou bez sebemenší stopy hanby. 
Duch svatý neustále pracuje, aby přesvědčil svět o této nádherné pravdě a 
milosti, aby tak každý mohl věřit ve Spasitele Ježíše Krista a být zachráněn před 



věčnou zkázou, která přichází na vše, co není v Kristu. Neexistuje nikdo, kdo by 
mohl být před Bohem ospravedlněn na základě svých vlastních skutků, ale díky 
milosti vykoupení v Kristu je komukoli dostupný hojný dar ospravedlnění a 
vstup do slavného Božího království. 

Ukazuje světu, v čem je soud 
Ježíš také řekl, že Duch svatý „ukáže světu, v čem je soud... v tom, že vládce 
tohoto světa již je odsouzen" (J 16,8-11). Co je tím soudem, o kterém Bible 
mluví? A kdo je „vládce tohoto světa"? Ve Zjevení 12,9-11 čteme: 
A veliký drak, ten dávný had, zvaný ďábel a satan, který sváděl celý svět, 
byl svržen na zem a s ním i jeho andělé. A slyšel jsem mocný hlas v nebi: 
„Nyní přišlo spasení, moc a království našeho Boha i vláda jeho Mesiáše; 
neboť byl svržen žalobce našich bratří, který je před Bohem osočoval dnem 
i nocí. Oni nad ním zvítězili pro krev Beránkovu a pro slovo svého 
svědectví. Nemilovali svůj život tak, aby se zalekli smrti." 
Jak je psáno v tomto textu, „vládce tohoto světa" je „ten dávný had, nazývaný 
ďábel a satan", který pokoušel Adama v ráji, uchvátil jeho vládu nad světem a 
nakonec oklamal celý svět. 
Když Bůh stvořil tento svět, dal vládu nad ním do rukou Adama a Evy. Když 
stvořil muže a ženu, řekl: „Učiňme člověka, aby byl naším obrazem podle naší 
podoby. Ať lidé panují nad mořskými rybami a nad nebeským ptactvem, nad 
zvířaty i nad celou zemí i nad každým plazem plazícím se po zemi." (Gn 1,26) 
Adam a Eva byli stvořeni jako král a královna, aby řídili svět a vládli nad ním. 
Kdy se tedy ďábel zmocnil královské autority? Když Adam a Eva neposlechli 
Boží příkaz a poslechli svůdná slova starého hada. Protože se Adam poddal 
ďáblově vůli a poslechl ho, ztratil své obecenství s Bohem. Nejenom že se stal 
ďáblovým služebníkem, ale předal ďáblovi sebe i území, které mu Bůh svěřil. 
Od té doby je „celý svět pod mocí zlého" (l J 5,19) a ďábel se zoufale snaží 
stavět se proti Bohu a narušovat jeho plány. 
Když ďábel pokoušel Ježíše na poušti, vynesl ho na vysokou horu a v jediném 
okamžiku mu ukázal všechna království světa. Sváděl ho slovy: „Tobě dám 
všechnu moc i slávu těch království, poněvadž mně je dána, a komu chci, tomu 
ji dám: Budeš-li se mi klanět, bude to všechno tvé." (Lk 4,6-7) 
Ďábel neřekl, že moc tohoto světa mu patřila od samého počátku, ale přiznal, že 
mu byla předána. Jaký to byl tragický den! 
Od toho dne, kdy ďábel oklamal Adama a Evu, se neustále ze všech sil snaží 
pokračovat ve svém destruktivním díle - okrádání, zabíjení a ničení lidstva. Ale 
Bůh zachránil svět skrze Ježíše Krista. 
Bůh mohl zachránit lidstvo ze satanova otroctví pouze tak, že připravil cestu, jak 



legálně odpustit původní hřích a jednotlivé hříchy, které lidé spáchali. Ale 
protože si lidé sami zvolili vzpouru proti Bohu a odevzdali se ďáblu, musí každý 
člověk přijmout toto vysvobození sám za sebe. Musíme se rozhodnout, že 
přijmeme dobrou zprávu o Božím odpuštění, které nám bylo nabídnuto skrze 
Ježíše Krista, jeho jednorozeného syna. 
Díky Ježíšově smrti na kříži se otevřela cesta zpět k Bohu a člověk může 
přijmout odpuštění a milost. Haleluja! Když se člověk otočí zády k ďáblu a 
rozhodne se pro Boha, bude spasen přetékající milostí Ježíše Krista, bude znovu 
přijat jako Boží dítě a bude obnovena jeho autorita, kterou dávno ztratil. 
Díky Ježíšově zástupné smrti za nás se před křížem zjevily ďáblovy uskoky a 
ďábel byl svržen a odsouzen. Ztratil zákonný nárok na člověka a svět. Ďábel, 
jenž zotročil lidské pokolení a okradl lidi o zemi, kterou jim Bůh svěřil, byl 
odsouzen Boží láskou zjevenou na kříži. 
Kříž pro ďábla znamená naprostou porážkou - zničení a zhroucení jeho plánů a 
odsouzení ke konečnému zatracení. Skrze zástupnou smrt Ježíše Krista otevřel 
Bůh celému lidstvu legální cestu k odpuštění a obnovení. A ďábel není schopen 
zadržet ty, kteří slyšeli dobrou zprávu o spasení a navrací se k Bohu. Ďábel 
nemůže dělat nic víc, než se v bezmocné agónii dívat na jejich návrat. 
Proč tedy Ježíš řekl, že Duch svatý světu ukáže, v čem je soud? Tento výrok má 
dva významy. Za prvé, skrze Ježíšovu oběť Bůh odpustil lidstvu zradu a 
odsoudil ďábla, jenž lidstvo zotročil a uchvátil celý svět, který Bůh dal lidem. 
Za druhé, je to dojemnou Boží výtkou lidstvu, které se nevrací k Bohu a nadále 
odmítá zadarmo nabízené odpuštění navzdory tomu, že Bůh připravil cestu 
spasení. Každý, kdo setrvává v tomto postoji, je ďáblem připraven o plnost své 
vnitřní životní síly a skončí v pekle. 
Kdykoli lidé slyší evangelium a jsou zachráněni z ďáblovy ruky, satan trpí. Jeho 
království se tím bortí a on se ze všech sil snaží zabránit lidem slyšet 
evangelium, ale také se snaží svést do záhuby ty, kteří již uvěřili. V tom ale 
nikdy neuspěje. Odpuštění a láska kříže se nemění a Duch svatý neustále šíří 
zvěst o tom, že ďábel byl přemožen a odsouzen. 
Víme-li toto všechno, měli bychom se modlit takto: „Pane Duchu svatý, povolej 
mě a naplň mě svou mocí. Dovol mi hlásat toto evangelium až do posledních 
končin země. Dovol mi hlásat, že vládce tohoto světa je již dva tisíce let 
odsouzen a nemá již vládu nad lidstvem." 
Takže nyní mohou lidé opustit satanovo území díky odpuštění skrze Ježíše a 
mohou se opět postavit před Boha a obnovit svou královskou autoritu, kterou na 
počátku dostali Adam a Eva. Jak nádherné požehnání je to pro lidstvo a jak 
děsivý soud pro ďábla. 
Když Ježíš mluvil o své blížící se smrti, řekl: „Nyní je soud nad tímto světem, 
nyní bude vládce tohoto světa vyvržen ven." (J 12,31) Ďábel, který skrze hřích a 



nevědomost získal příležitost vejít do světa a krutě nad ním vládl, ztrácí dokonce 
i teď každým okamžikem půdu pod nohama. Proč? Protože mnozí lidé slyší 
evangelium a přijímají spasení. 
Ježíšův kříž je konečným soudem nad ďáblem; tam byla jeho moc úplně 
zlomena. Co jiného nám zbývá než chválit našeho Pána Ježíše, který nás 
osvobodil a učinil nás „rodem vyvoleným" a „královským kněžstvem" (l Pt 
2,9)? Nezbývá než hlásat s Duchem svatým, že ďábel byl odsouzen! 

Zjevení plánu spasení 
Nevěřící, kteří byli usvědčeni z hříchu, kterým byla zjevena spravedlnost a souď 
a kteří byli uvedeni do veškeré pravdy, by nyní měli opustit svůj hříšný život a 
ve víře se svěřit Ježíši. 
Ale jejich rozum jim často říká, že křesťanská cesta je příliš obtížná. Vidí 
propast, o které si myslí, že se nedá překlenout. Lidé, kteří vykládají evangelium 
pouze na základě lidského rozumu, padají do této hluboké propasti a nikdy se 
nedostanou na druhou stranu - na stranu víry. 
Jak mohou nevěřící překonat tuto propast a vstoupit do nádherného požehnání, 
kterého užíváme my věřící, když rozjímáme nad Božím slovem a kážeme ho? 
Vzpomeňte si na slova našeho Pána Ježíše: „U lidí je to nemožné, ale ne u Boha; 
vždyť u Boha je možné všecko." (Mk 10,27) 
Bůh snadno vykonal tento zázrak, který lidstvo vykonat nemohlo, a koná 
zázraky i dnes. Bible přináší svědectví, že víry nelze dosáhnout lidskými 
prostředky: „...nikdo nemůže říci: 'Ježíš je Pán', leč v Duchu svatém." (l K 12,3) 
Jak Duch svatý působí, aby nevěřícím umožnil přijmout Ježíše jako svého 
osobního Spasitele? Musím přiznat, že to dělá pouze skrze zázrak. Znovuzrození 
je stejným zázrakem, jako početí Ježíše bez lidského otce a jeho narození z 
panny Marie. „Sestoupí na tebe 
Duch svatý a moc Nejvyššího tě zastíní; proto i tvé dítě bude svaté a bude 
nazváno Syn Boží." (Lk 1,35) 
Ježíšovo vtělení je čirý zázrak. Stejného zázraku je třeba, aby Ježíš vešel do 
lidského ducha. Bez nadpřirozené moci Ducha svatého bychom nikdy nemohli 
uvěřit jeho dílu záchrany a jeho milosti, jež vzdorují lidskému chápání a 
rozumu. 
Když někdo vyzná Ježíše jako svého osobního Spasitele, je někdy bezprostředně 
potom vidět vnější změna, jindy nikoli. Ale změna, která se projeví v duchovní 
říši, je skutečně obrovská. Duch svatý vchází do ducha člověka a zázračně v 
něm jedná, což přesahuje lidské chápání i lidskou představivost. Duch svatý 
rozlije v srdci tohoto člověka Boží víru - víru, která vede ke spasení. 
I když je mysl tohoto člověka plná pochyb a nejistoty, Duch svatý mu pomáhá 



věřit srdcem. Moc k víře překypuje a on snadno přechází přes tu dříve 
nepřekonatelnou propast mezi rozumem a vírou. Mocí Ducha svatého člověk 
bezpečně vstupuje do požehnám víry. Studuje potom Bibli, modlí se a poslouchá 
kázání - vždy s pomocí Ducha svatého. Základy jeho víry sílí a dostávají řád, 
takže člověk je schopen vstoupit do jasného světa pravdy, který pak může být 
vysvětlen lidskému rozumu a intelektu. 
Opakuji, víra nepřichází skrze rozum a hromadění znalostí, ale skrze zázrak, 
který učiní Duch svatý. Podobně ani hlásání evangelia není možné bez 
partnerství s Duchem svatým. 
Mnohé církve dnes ztrácejí své členy a věřící jsou trýzněni pochybnostmi, 
protože se kazatelé pokouší hlásat evangelium ze svého úsilí a na základě svých 
programů. To však není možné! My potřebujeme Ducha svatého! 
Když chceme vést nevěřící k Pánu, měli bychom v modlitbě vroucně prosit o 
zázračnou pomoc Ducha svatého, abychom se stali jeho nástroji a aby nás mohl 
používat pro kázání a projevovat se přitom skrze nás ve své plnosti. Dokud se 
toto nestane, nebudeme moci spatřit nepředstavitelné požehnání, které je pro nás 
připraveno. Můžeme a chceme vidět, jak se lidé shromažďují v požehnaném 
světě víry. 



5. Věřící a Duch svatý 
 
 
Nikdo nemůže být spasen, aniž by přijal moc z Božího slova a Ducha svatého. 
Dokonce i poté, co je člověk spasen, nemůže prožívat neustálý vítězný život víry 
a duchovního růstu, pokud neustále neroste ze Slova skrze působení a službu 
Ducha svatého. 
Mnozí věřící mají určité mlhavé povědomí o tom, že spasení přichází pouze 
tehdy, když člověk přijme evangelium kázané v moci Ducha svatého a 
znovuzrodí se. Ale následující život víry se snaží žít na základě vlastního 
rozhodnutí a ze svých sil. V důsledku toho trpí, protože nečiní dobro, které 
chtějí činit, ale činí zlo, které činit nechtějí, a nakonec vzdychají a volají spolu s 
Pavlem. „Jak ubohý jsem to člověk! Kdo mě vysvobodí z tohoto těla smrti?" (Ř 
7,24) 
Náš Pán mnohokrát přislíbil, že pošle věřícím Přímluvce (Utěšitele), Ducha 
svatého, „aby byl s nimi navždy" (viz J 14,16). Duch přichází „na pomoc naší 
slabosti" (R 8,26). Ježíš poslal Utěšitele, Ducha svatého, sem na zem, přesně jak 
to slíbil sedm týdnů po svém zmrtvýchvstání. 
Jak Duch svatý pečuje o věřící, kteří se znovuzrodili ze Slova a z Ducha? 

Přináší svatost a pomáhá nám v našich slabostech 
„Tak také Duch přichází na pomoc naší slabosti. Vždyť ani nevíme, jak a za co 
se modlit, ale sám Duch se za nás přimlouvá nevyslovitelným lkaním." (Ř 8,26) 
Každý věřící připustí, že od té doby, co uvěřil v Ježíše, mu hřích působí velké 
utrpení. Když jsme ještě byli nevěřící, „žili jsme sklonům svého těla, dali jsme 
se vést svými sobeckými zájmy" (Ef 2,3). 
Tehdy jsme necítili vinu, ačkoli jsme žili v hříchu. Proč? Protože naše duše byla 
před Bohem mrtvá. Ale když dostaneme věčný život, stane se nám hřích 
problémem. 
Klademe si otázky jako: Musím neustále znovu padat do hříchu i teď, když jsem 
spasen? Nemám moc překonat hřích? 
Sedmá a osmá kapitola knihy Římanům se zabývají těmito otázkami. Šestá 
kapitola Římanům vyučuje o základní změně, k níž dojde, když člověk uvěří v 
Ježíše Krista: 
Nevíte snad, že všichni, kteří jsme byli pokřtěni v Krista Ježíše, byli jsme 
pokřtěni v jeho smrt? Byli jsme tedy křtem spolu s ním pohřbeni ve smrt, 
abychom -jako Kristus byl vzkříšen z mrtvých slavnou mocí svého Otce - i my 



vstoupili na cestu nového života. Jestliže jsme s ním sjednoceni, protože máme 
účast na jeho smrti, jistě budeme mít účast i na jeho zmrtvýchvstání. Víme 
přece, že starý člověk v nás byl spolu s ním ukřižován, aby tělo ovládané 
hříchem bylo zbaveno moci a my už hříchu neotročili. Vždyť ten, kdo zemřel, je 
vysvobozen z moci hříchu. (Římanům 6,3-7) 
Jaká je to nádherná a požehnaná zpráva! A přesto se lidé ptají: „Co mám dělat, 
abych zakusil toto požehnání?" 
Odpověď je jednoduchá. Všichni věříme a víme, že odpuštění hříchů a spasení 
jsme přijali z Boží milosti. 
Co tato milost znamená? Milost znamená, že Bůh něco dělá pro nás. Pokoušíme-
li se sami sebe spasit nebo pomoci při našem spasení Bohu, není to milost. 
Milost znamená, že vírou přijímáme to, co pro nás Bůh vykonal. 
Člověk, který přijal Ježíše Krista jako osobního Spasitele, je někým úplně jiným 
než ten, kdo přijal pouze křesťanský náboženský systém, náboženský rituál či 
morální normy. Starý člověk byl skrze Krista ukřižován, zabit. Ten prokletý, 
vyvržený, svedený a padlý člověk, který pochází z prvního Adama, byl pohřben. 
Ale skrze Krista, druhého Adama, a spolu s ním povstal k novému životu nový 
člověk. 
Tato pravda není pouhou teorií. Jako je jisté, že jsem se narodil do tohoto světa 
ve stejném stavu jako první Adamův syn, tak je jisté, že Ježíš, Syn Boží, přišel v 
těle do tohoto světa, kde žil 33 let. Jako byl Ježíš ukřižován, tak i já jsem byl 
ukřižován a pohřben. Mocí jeho zmrtvýchvstání jsem potom vstal jako nové 
stvoření. To prožili všichni, kdo věří v Ježíše Krista. 
Bible nám též přikazuje, abychom změnili své postoje a myšlení: „Tak i vy 
počítejte s tím, že jste mrtvi hříchu, ale živi Bohu v Kristu Ježíši." (R 6,11) 
Máme věřit, že „kdo je v Kristu, je nové stvoření" (2 K 5,17). 
Možná se divíte, proč pisatel 7. kapitoly Římanům stále ještě zoufale zápasí s 
otázkou hříchu, když v 6. kapitole zemřel skrze Krista, byl pohřben a potom 
vzkříšen jako nový, spravedlivý člověk. 
Důvod je prostý. Když starý člověk zemřel a nový byl vzkříšen, je nový člověk 
zcela závislý na Kristově moci a jeho zásluhách. Ale protože nechápal plně svůj 
obnovený stav, upadl zpět do otroctví. 
Mnozí věřící si neuvědomují, že jako jsme neměli moc správně jednat, když 
jsme byli v hříchu, nemáme moc dosáhnout spravedlnosti a svatosti z vlastní síly 
ani po svém znovuzrození. Uvěříme-li tomu, že můžeme dosáhnout 
spravedlnosti a svatosti svým vlastním úsilím, zakusíme hořkou porážku. 
Adamovi potomci se pevně drží Adamovy představy, že všechno, co potřebuje, 
může udělat sám. Ale ve skutečnosti jsou poraženi, odvlečeni, a slouží ďáblu 
jako jeho otroci. Jsou slepí a nevycházejí ze svého poblouzení, nechtějí se vydat 



Bohu a být na něm závislí. Jsou přesvědčeni, že mohou sami dosáhnout spasení 
a svatosti, avšak jsou poraženi, protože prostě nemohou ovládat své hříšné 
touhy. 
V 7. kapitole Římanům vidíme věřícího, který svádí krvavou bitvu s velkým 
požadavkem žít spravedlivý a svatý život a snaží se dodržovat zákon, ale je 
oklamán svůdným, ďábelským „já". Je tak zaměřený na sebe, že slovo „já" 
používá v této kapitole čtyřicetkrát. Jak pyšný je to člověk! Ale na konci nás 
Boží slovo přiměje, abychom si uvědomili naléhavou pravdu: Nikdo nemůže 
překonat hřích ve své síle. Nakonec pisatel říká: „Jak ubohý jsem to člověk! Kdo 
mě vysvobodí z tohoto těla smrti?" (Ř 7,24) 
Odpověď na tuto otázku je jednoduchá, ačkoli ji často pochopíme, až když 
projdeme těžkými zkouškami. Jako spasení přichází, pouze jsme-li závislí na 
tom, co učinil Pán, tak i spravedlivý a svatý život můžeme žít, pouze když se 
plně spolehneme na moc vzkříšeného Pána, která v nás přebývá. V 8. kapitole 
epištoly Římanům apoštol sám odpovídá na svoji otázku: „Kdo mě vysvobodí?" 
Nyní však není žádného odsouzení pro ty, kteří jsou v Kristu Ježíši, neboť zákon 
Ducha, který vede k životu v Kristu Ježíši, osvobodil tě od zákona hříchu a 
smrti. (Římanům 8,1-2) 
Pavel říká, že vítězství náleží těm, kdo nežijí z vlastní síly. My, kteří jsme přijali 
nový život v Ježíši Kristu - v tom, který pošlapal hřích, smrt, ďábla a prokletí - 
musíme také být na něm cele závislí, neboť on je život, spravedlnost a svatost. 
Učiníme-li jej svou osobní spravedlností a svatostí, potom „zákon Ducha 
vedoucí k životu", který je zjeven a dán skrze něho, nás úplně osvobodí od 
„zákona hříchu a smrti". 
Když jsme se znovuzrodili, změnil se směr a účel našeho života. Bible říká: 
„Když zemřel, zemřel hříchu jednou provždy; když nyní žije, žije Bohu." (Ř 
6,10) 
Měli bychom mít neustále na mysli, že Kristův život nemůžeme žít sami pro 
sebe. Je to život, který od začátku až do konce žijeme „Bohu". Vzpomeňte si, že 
Adam žil pouze sám pro sebe. V důsledku toho se stal služebníkem ďábla - 
zosobněné pýchy. 
Znovuzrození křesťané stále padají do satanova klamu, protože tvrdošíjně dál 
žijí pro sebe místo pro Boha. 
Dokud jsme v tomto klamu, dokud žijeme pro sebe, nemůžeme uniknout žádosti 
a hříchu. Když se však zaměříme především na to, abychom se ve všem líbili 
Bohu a činili jeho vůli, když si z Božího slova uvědomíme, že jsme nová 
stvoření, která „žijí Bohu v Kristu Ježíši" (R 6,11), Duch svatý nám dá 
schopnost nést hojné ovoce spravedlnosti a svatosti. 
Svatost znamená být oddělen od hříchu a být v jednotě s Bohem. Když od 
něčeho odcházíme, jdeme k něčemu jinému; když jsme se oddělili od hříchu, 



neměli bychom dál sloužit svému já, ale měli bychom cele sloužit Bohu. 
Zatímco procházíme tímto procesem, kousek po kousku se láme naše sobecká 
snaha o to, abychom byli závislí jen na vlastním úsilí a mohli sloužit svému já. 
Když je člověk cele závislý na moci vzkříšeného Krista a žije jen proto, aby se 
líbil Bohu a sloužil mu, Duch svatý (Duch Boží svatosti) ho naplní hlubší 
svatostí a umožní mu více růst do Boží podoby. 
Bůh do nás vchází skrze Ducha svatého a působením své milosti nás osvobozuje 
od zákona hříchu a smrti a dává nám moc dodržovat Boží zákon. Bůh nám dal 
svůj zákon a skrze přítomnost Ducha svatého v nás nám dal moc k dodržování 
zákona. To je milost. 
Proto řekl apoštol Pavel v Galatským 2,19-20: „Jsem ukřižován spolu s Kristem, 
nežiji už já, ale žije ve mně Kristus." 
Teď to nejsem já, kdo žije. Kristus, který je ve mně, žije pro mě a jedná pro mě 
skrze Ducha svatého. Protože to vím, věřím, že on denně mění moje srdce. Tak 
to je! To je milost! To pro nás Bůh dělá a to je podstata evangelia! 
Nemůžeme již dávat prostor výmluvám jako: „duch je odhodlán, ale tělo slabé" 
(Mt 26,41). 
Měli bychom Ducha svatého nejen poznat a věřit mu, ale skutečně ho pozvat a 
dovolit mu, aby nás naplnil sebou samým, abychom automaticky dodržovali 
Boží zákon - ne z vnějšího donucení, ale z moci Ducha svatého, který je uvnitř 
naší bytosti. Nejenom že jsme s Duchem svatým, ale Duch svatý je námi oděn. 
Tak Duch svatý pomáhá naší slabosti a žije životem víry skrze nás. Jaká je to 
ohromující pravda! 

Vyučování věřících 
Jako musí dítě přijímat duchovní, morální a intelektuální učení, aby rostlo do 
odpovědné dospělosti, tak i znovuzrozený křesťan musí být živen, aby rostl ve 
víře. Tento nově narozený věřící by měl růst do Kristovy podoby a je to opět 
Duch svatý, kdo je pověřen výukou věřících: „On nás naučí všemu." (J 14,26) 
Máme sklony omezit toto učení na poznání teoretických nauk. Ale Duch svatý 
vzdělává celou osobnost věřícího. 
Než jsme vstoupili do světa víry, měli jsme pouze humanistické vzdělání a učili 
jsme se prostřednictvím smyslů. Ale po znovuzrození nám Duch svatý slouží ke 
vzdělání skrze zjevené Boží slovo. 
Duch svatý vždy vede věřící k lekcím, kterým se právě mají naučit. Učí věřící 
následovat Krista. Umožňuje jim sloužit Pánu nebes i země. Vede je k tomu, aby 
se především snažili jednat tak, aby potěšili nebeského Otce, protože jedině tak 
lze dosáhnout skutečných životních hodnot a jedině v takovém životě nachází 
člověk svou pravou totožnost i trvalou víru, naději a lásku. 



Duchovní vyučování Ducha svatého se přirozeně rozvíjí ve všech oblastech naší 
vůle, inteligence a našich pocitů. Skrze naši vůli a naše emoce nás uvádí do 
Kristovy podoby. Skrze náš intelekt působí, že si uvědomujeme hlubší význam 
Božího slova. 
Ježíš byl současně dokonalým Bohem i člověkem. Proto byla v Ježíšově Boží 
přirozenosti pouze dokonalá krása, ale jeho lidská přirozenost potřebovala růst. 
Bible to popisuje slovy: „A Ježíš prospíval na duchu i na těle a byl milý Bohu i 
lidem." (Lk 2,52) 
A autor listu Židům řekl toto: 
Ježíš za svého pozemského života přinesl s bolestným voláním a  slzami  oběť 
modliteb  a úpěnlivých  proseb Bohu, který ho mohl zachránit před smrtí; a Bůh 
ho pro jeho pokoru slyšel. Ačkoli to byl Boží Syn, naučil se poslušnosti z 
utrpení, jímž prošel, tak dosáhl dokonalosti a všem, kteří ho poslouchají, stal se 
původcem věčné spásy. (Židům 5,7-9) 
Jak ukazuje tento text Písma, podle Boží vůle se dokonce i Ježíš ve své lidské 
přirozenosti učil poslušnosti a stal se dokonalým skrze různé zkoušky a utrpení. 
Tak i my křesťané máme být vyučováni Duchem svatým, máme růst a učit se od 
něho duchovnímu životu. 
Duch svatý vyučuje věřící zhruba dvěma způsoby: Božím slovem a životními 
zkušenostmi. 
Než Ježíš odešel z tohoto světa, opakovaně sliboval, že Duch svatý přijde a bude 
vyučovat veškeré pravdě, a tím věřícím umožní, aby této pravdě porozuměli a 
snesli ji. (viz J 16,12-14) Tato Pánova zaslíbení se naplnila v životech učedníků 
po letnicích. 
Před letnicemi učedníci nechápali hlubší pravdy Ježíšova učení. Po Ježíšově 
ukřižování a zmrtvýchvstání byli v nepopsatelném zmatku. Byli naprosto 
bezradní a nevěděli, co mají dělat. Když však o letnicích přijali Ducha svatého, 
jejich život se radikálně změnil. Nejen že si vzpomněli na Ježíšovo učení o 
Duchu svatém, ale pochopili také skrytý význam Božího slova. Přijali tyto 
pravdy do svého života a mohli jimi růst. 
Stejně je tomu i s námi. Nejsme-li naplněni Duchem svatým, jehož působením 
se v nás zrodí touha po jeho vyučování, můžeme studovat a usilovně se snažit 
pochopit Boží slovo, ale nakonec budeme pouze lpět na slovech, kterým 
nerozumíme. Zůstaneme zmateni, náš život bude neplodný a budeme postrádat 
hlubokou vděčnost za Boží slávu, které lze dosáhnout věrnou poslušností a služ-
bou Bohu. Nemůžeme dosáhnout svých plných možností v Kristu, nevede-li nás 
svatý Duch pravdy k tomu, abychom se napájeli pravým mlékem a medem 
Božího slova, které je duch a život. Lidský rozum nemůže Boží slovo pochopit. 
Porozumění může přijít pouze skrze zjevení od Ducha svatého. 
Duch svatý nás vyučuje také skrze zkoušky a zkušenosti každodenního života. 



Učíme se toužit po Boží vůli a následovat Kristův příklad. Zkoušky a kázeň nám 
umožňují přijmout pravdu za vlastní a nalézt, uvědomit si a pochopit hlubší 
roviny Slova. 
Neměli bychom podceňovat ani zanedbávat nutnost vyjádřit svým životem to, co 
nás Duch svatý skrze životní zkoušky, zkušenosti a skrze Slovo naučil. 
Znovuzrození a naplnění Duchem svatým bychom mohli přirovnat ke vstupu do 
„školy" Ducha svatého. V této škole nejsou prázdniny ani dovolená. Při studiu 
Písma nám Duch svatý představuje Krista jako náš model pro každou životní 
situaci. Duch svatý nás vede, abychom napodobovali Ježíšův život a podíleli se 
na něm. Mnohokrát za den k nám mluví skrze Slovo nebo skrze zkušenost, 
protože tato škola trvá nepřetržitě. 
Bible říká, že když Ježíš vystoupil z vody po svém křtu, nebesa se otevřela a 
Duch svatý na něho sestoupil v podobě holubice. Když se Ježíš vrátil od Jordánu 
plný Ducha svatého, Duch ho vedl na poušť, kde ho ďábel 40 dní pokoušel (viz 
Lk 3,22; 4,1-2). 
Samozřejmě že Duch svatý nevedl Ježíše do pokušení proto, aby ho zničil. Toto 
ďáblovo pokušení mělo sloužit jako prostředek k jeho výchově. 
Podobně je Duch svatý i s námi a vyučuje nás, ať už prožíváme úžasnou milost a 
Boží pravdu, nebo se cítíme, jako bychom byli osamoceni na poušti. Duch svatý 
nás vyučuje, takže naše víra, soustředěná na Boha a závislá na jeho Slovu, 
nebeské lásce a naději, může růst. 
Věřící, kteří vstoupili do školy Ducha svatého, by za žádných okolností neměli 
ztrácet odvahu ani ustupovat. Bible nám dodává odvahy slovy: „Mějte z toho jen 
radost, moji bratři, když na vás přicházejí rozličné zkoušky. Vždyť víte, že 
osvědčí-li se v nich vaše víra, povede to k vytrvalosti. A vytrvalost ať je 
dovršena skutkem, abyste byli dokonalí a neporušení, prosti všech nedostatků." 
(Jk 1,2-4) 
Proto žijeme-li neustále život, který se Bohu líbí, a soustředíme se na Něho, 
jsme-li vždy závislí na Pánu Ježíši, Duch svatý (který přišel, aby nás učil) nám 
dá růst, takže nebudeme mít žádný nedostatek v poznání Božího slova a víry. 

Vedení věřících 
„Ti, kdo se dají vést Duchem Božím, jsou synové Boží." (Ř 8,14) 
Bůh Otec poslal Ducha svatého, aby vedl znovuzrozené věřící po správných 
duchovních cestách. Boží děti se skrze obnovení staly lidmi duchovního světa, 
přesto však stále žijí v hmotném světě a v tělesném stánku. Jak máme žít 
každodenní život v tomto světě temnoty jako děti světla? 
To je obtížný problém, který není možno vyřešit lidským úsilím. Přesto má Boží 
Duch pro tento problém snadné řešení a vede věřící k vítěznému životu. Jak se 



to děje? 
Velký problém, na který narážíme u dnešních věřících, je otázka vedení: Je 
Duch svatý jejich vůdcem, nebo vedou sami sebe? 
Když se mnou věřící mluví o svých problémech, které mají ve víře, nebo když 
žádají o modlitby, často se jim podívám zblízka do očí a vidím, že ve 
skutečnosti nehledají pomoc. Oni si již učinili monopol na vedení svého života. 
Již učinili své vlastní plány a rozhodnutí a teď chtějí požádat Ducha svatého, 
aby přišel a požehnal jejich program. Tito věřící nejsou připraveni dovolit 
Duchu svatému, aby je vedl. Oni sami se postavili do vedení. 
Máme-li být vedeni Duchem svatým, potřebujeme pochopit správný vztah mezi 
Duchem svatým a námi. Základní hřích, kterého se člověk dopustil proti Bohu, 
je ten, že odmítl vesmírný řád a uchvátil Boží místo. Člověk sloužil sám sobě, 
miloval sám sebe a žil pyšným životem. Nejen že odmítl uznat Boha ve svém 
soběstředném světě, ale vzbouřil se proti němu a opustil ho. 
Dokonce i mnozí z těch, kdo uvěřili v Pána Ježíše a jsou znovuzrozeni, jsou 
stále plni kořene zla - pýchy. Tito lidé by chtěli Boha využívat, když ho 
potřebují, jako kdyby existoval za jediným účelem - aby jim požehnal. 
Nikdy nemůžeme mít uspokojivé obecenství s Duchem svatým, jestliže takto 
zvráceně chápeme smysl jeho přítomnosti ve světě a v našich životech. Chceme-
li být vedeni Duchem Božím, musíme věřit v Ježíše a přijmout odpuštění hříchů 
a musíme také dovolit Duchu svatému, aby ostrou sekerou soudu odsekl 
všechny kořeny pýchy. Potom bychom se měli sklonit před trůnem, plně a 
bezpodmínečně se poddat Bohu, aniž bychom si něco ponechali (duši, mysl, 
tělo, současný, minulý i budoucí život). 
Měli bychom Duchu svatému dovolit, aby skrze nás působil to, co se líbí Bohu, 
ne nám, a naplňoval jeho záměry, nikoli naše. Nedojde-li k radikální změně, 
můžeme očekávat, že toto nádherné vedení, které nám Duch svatý chce dát ve 
všech oblastech života, budeme zakoušet pouze příležitostně. 
Věřící by měli pochopit, že Stvořitel určil řád vesmíru. Proč se my, stvoření, 
snažíme podvést svého Stvořitele, vyvýšit se a být mu rovni? Tato pýcha je 
hříchem a plodí zármutek a prokletí. 
Když přicházíme do Boží přítomnosti, nikdy bychom se neměli pokoušet snížit 
Boha na naši úroveň. Bohu tato pýcha páchne jako kus hnijícího masa. Skrze 
Krista mě Bůh uchopil mocí Ducha svatého, očišťuje mě a láme moji pýchu, a 
potom skrze mě působí své dílo. 
To je tajemství vedení Duchem. Pavlovo prohlášení víry: „Nežiji už já, ale žije 
ve mně Kristus" (Ga 2,20), je základem víry pro upřímné a pravé věřící. Když 
očekáváme na Boha, očekáváme na něho a sloužíme mu jako služebníci, kteří se 
sklání u nohou svého mistra. Bůh nás nevede poníženě. Zmocní se nás a žije 
skrze nás. Pouze v takovém životě můžeme mít pravý odpočinek, pravou radost, 



pevnou víru a naději. Víme-li, že Bůh vládne a vede nás skrze Ducha svatého v 
každé oblasti našeho života, můžeme radostně zpívat dokonce i tehdy, když se 
zdá, že naše dny jsou jako temná noc. 
Duch svatý, který k nám přišel, působí v našich životech takovou proměnu. 
Poddáváme-li se mu, stáváme se přirozeně nádhernými Božími syny, kteří jsou 
„vedeni Duchem Božím", jak je popsáno v Římanům 8,14. Každý syn a každá 
dcera přece má schopnost být veden Duchem Božím. Chvála jeho jménu! 

Potěšování věřících 
Cítili jste se někdy rozervaní starostmi? Mysleli jste si, že už to nevydržíte, ale 
potom jste slyšeli laskavá slova potěšení od milých rodičů, členů rodiny či 
blízkých přátel? Potěšení je jako olej vylitý na rány a dodává novou odvahu. 
Avšak lidská útěcha má své meze. Existuje „bezedná propast" zoufalství, kam 
lidská útěcha nemůže dosáhnout. Jsou chvíle, kdy k nám může dosáhnout pouze 
Bůh. 
Než Ježíš odešel z tohoto světa, slíbil zarmouceným, sevřeným a sklíčeným 
učedníkům: „Nezanechám vás osiřelé, přijdu k vám" (J 14,18). Dokud byl Ježíš 
se svými učedníky, byl nejen jejich spolehlivým Pánem, ale také utěšitelem a 
pečoval o ně. Opatřoval jim potravu, uzdravoval je a chránil je před útoky 
nepřítele. Ale když od nich odešel, učedníci se cítili jako sirotci bez útěchy. 
Nerozuměli Ježíšovu zaslíbení: „Já požádám Otce a On vám dá jiného Utěšitele, 
aby byl s vámi na věky" (J 14,16). Duch svatý je zde nazván Utěšitelem. 
O letnicích byli všichni učedníci naplněni Duchem svatým a začali mluvit 
jinými jazyky, jak jim Duch dával promlouvat. Po tomto nádherném zážitku 
byla jejich srdce naplněna útěchou, pokojem a smělostí. Utěšitel Duch svatý byl 
s nimi. Od toho dne jejich srdce nepoznalo opuštěnost či žal ani skličující emoce 
či zoufalství, ačkoli trpěli pomluvy, bití i věznění. Duch svatý byl s nimi a 
utěšoval je nekonečnou Boží útěchou. Mohli chválit Boha i v souženích a 
útrapách. 
Jak mohl mít první mučedník Štěpán tolik víry, že žehnal svým vrahům, místo 
aby je proklínal? Jeho srdce bylo plné útěchy. Jak mohli Pavel a Silas začít 
zpívat o půlnoci chvály Bohu, když byli zbití, hladoví a spoutaní okovy v žaláři 
ve Filipech? Jejich srdce byla zaplavena útěchou Ducha svatého. 
Pamatujete si pokračování tohoto příběhu? Bůh odpověděl na chvály a modlitby 
Pavla a Silase a způsobil zemětřesení, které otřáslo základy vězení a otevřelo 
všechny dveře. Jejich pouta se uvolnila a oni dostali svobodu. K ránu byla 
spasena celá rodina vězeňského dozorce. Duch svatý přišel a přinesl hlubokou 
útěchu rozervaným, zraněným a krvácejícím duším. 
Apoštol Pavel napsal Korintským o útěše, která přichází z moci Ducha svatého: 
Pochválen buď Bůh a Otec našeho Pána Ježíše Krista, Otec milosrdenství a Bůh 



veškeré útěchy! On nás potěšuje v každém soužení, abychom i my mohli těšit ty, 
kteří jsou v jakékoli tísni, tou útěchou, jaké se nám samým dostává od Boha. 
Jako na nás v hojnosti přicházejí utrpení Kristova, tak na nás skrze Krista 
přichází v hojnosti i útěcha. (2. Korintským 1,3-5) 
Útěcha, která přichází od Boha skrze Ducha svatého, nám dovoluje překonat 
soužení a nejtěžší zkoušky. 
V prvním sboru, který jsem budoval, byla starší žena, která již jako mladá 
ovdověla. S velkými oběťmi a utrpením vychovala dceru. Když se dcera vdala a 
založila vlastní rodinu, přestěhovala se matka k ní, aby se starala o dům. Dcera 
měla po porodu slabé srdce a matka se vroucně modlila, aby ji Bůh uzdravil. Při 
tom prožila naplnění Duchem svatým, ale dcera zemřela. 
Zdálo se, že se její svět zhroutil. Obětovala dceři své vlastní životní touhy a ona 
teď odešla. Jaká slova by mohla utěšit tuto ženu v jejím hlubokém zoufalství? 
Když bylo mrtvé tělo její dcery položeno v domě, jak je v Koreji zvykem, 
zavolali mě, abych vedl pohřební bohoslužbu. Šel jsem do toho domu a věděl 
jsem, že se něco změnilo. Předtím ta žena nebyla k utěšení, ale teď její obličej 
zářil, místo aby byl plný zoufalství. Dokonce mě, Božího služebníka, těšila 
slovy, že se nemusíme o její dceru obávat, protože již odešla do svého domova v 
nebi. Ujistila mě, že její dcera je v Boží náruči. Hlasitě zpívala chválu a dokonce 
tančila radostí. Kdo jí mohl dát tuto nádhernou útěchu? 
Jedině Duch svatý může uzdravit a skutečně nádherně uzdravuje bolestivé rány 
tak, že na ně vylévá olej. Dává sílu vstát a pokračovat v cestě s triumfální písní 
na rtech. 
Když jsme naplněni Duchem svatým a učíme se s ním žít, zaplaví naši duši 
hluboká útěcha, kterou svět nezná a které nerozumí. Můžeme dostat novou sílu, 
abychom zvítězili nad všemi okolnostmi. Stáváme se věřícími, kteří mohou 
nabídnout útěchu všem sklíčeným. 

Potvrzení, že jsme Božími dětmi 
„Protože jste synové, poslal Bůh do vašich srdcí Ducha svého syna, Ducha 
volajícího Abba, Otče." (Ga 4,6) 
Být otcem znamená být původcem života dítěte a příčinou jeho existence. V 
tomto smyslu může být mým otcem pouze jediný muž. 
Avšak Bůh je také mým Otcem, je otcem ve víře - původcem a příčinou mé 
vzkříšené, znovuzrozené bytosti. Naše křesťanská víra není náboženstvím, jak to 
spousta lidí chybně chápe. Je možné nazvat narození dítěte náboženstvím? 
Křesťanská víra není náboženství, ale zkušenost s Pánem Ježíšem Kristem. 
Prožil jsem znovuzrození. Narodil jsem se z Boha, Bůh se stal mým otcem a já 
jeho vlastním synem. Všechny kroky na cestě růstu, které ve sboru probíráme 



(lekce před křtem, křest samotný, členství v církvi, obřady) mohou být vnější 
pomocí k tomu, abychom se stali lepšími Božími dětmi, ale není to totéž jako 
narození do Boží rodiny z moci Ducha svatého. 
V Janově evangeliu čteme: „Kteříž pak koli přijali jej, dal jim moc syny Božími 
býti, těm, kteříž věří ve jméno jeho. Kteříž ne ze krvi, ani z vůle těla, ani z vůle 
muže, ale z Boha zplozeni jsou." (J 1,12-13 Král.) Toto slovo jasně ukazuje, že 
se nemůžeme stát Božími dětmi z vlastní krve, z vůle těla ani z vůle muže, i 
kdybychom se o to sebevíc snažili. Pouze jsi-li znovuzrozen z moci Ducha 
svatého, jsi narozen jako Boží dítě. Bez očištěného srdce nemůžeš získat moc 
stát se Božím dítětem. 
Jakub 1,18 říká: „Z jeho rozhodnutí jsme se znovu zrodili slovem pravdy, 
abychom byli jakoby první sklizní jeho stvoření." Z Boha jsi zrozen tehdy, když 
v moci Ducha svatého přijmeš Boží slovo. Dokonce i sám Ježíš řekl 
Nikodémovi: „Amen, amen, pravím tobě, nenarodí-li se kdo znovu, nemůže 
spatřit království Boží." Když se Nikodém zeptal: „Jak se může člověk narodit, 
když je už starý? Nemůže přece vstoupit do těla své matky a podruhé se 
narodit?" Ježíš mu odpověděl: „Amen, amen, pravím tobě, nenarodí-li se kdo z 
vody a z Ducha, nemůže vejít do království Božího. Co se narodilo z těla, je 
tělo, co se narodilo z Ducha, je duch." (viz J 3,3-6) 
Jako jsme se narodili svým tělesným rodičům a dostali jsme fyzický život, tak se 
rodíme z Boha jako duchovní děti mocí Ducha svatého skrze Boží slovo. Když 
jsme znovuzrozeni, Duch svatý nám zjevuje náš blízký vztah k našemu otci 
Bohu. 
Jedna známá mi jednou vyprávěla následující příběh: Její sestra neměla děti, a 
proto jí tato žena poslala svou vlastní dceru k adopci. Dcera však nechtěla své 
tetě říkat „maminko". Jakkoli se snažili přesvědčit ji, aby řekla toto slovo, nikdy 
své tetě neřekla „maminko". Když oslovovala svoji pěstounku, vždy vydala 
nějaký neartikulovaný zvuk. Protože odmítala říkat své tetě „maminko", 
nemohla se stát její adoptivní dcerou. 
Stejné pouto mezi rodičem a dítětem je i v duchovním světě. Skrze Boží slovo a 
Ducha svatého můžeme ze srdce oslovovat Boha „Abba, tatínku". 
Bible jasně ukazuje, že toto dílo v nás dělá Duch svatý. V epištole Římanům 
čteme: „Nepřijali jste přece Ducha otroctví, abyste opět propadli strachu, nýbrž 
přijali jste Ducha synovství, v němž voláme: Abba, Otče! Tak Boží Duch 
dosvědčuje našemu duchu, že jsme Boží děti." (Ř 8,15-16) 
Duch svatý nám v našich srdcích zjevil, že Bůh se stal naším Otcem a my jsme 
se stali jeho dětmi. 
Toto ujištění nezískáme z obřadů, dává ho Duch svatý, který přichází do našeho 
srdce a zjevuje nám to. Bez působení Ducha svatého bychom se mohli stát 
nanejvýš náboženskými lidmi, avšak ne Božími dětmi. Mohli bychom být 



věřícími, ale nikoliv členy Boží rodiny. 
Mnohé dnešní sbory jsou studené a nemají vroucí lásku k Bohu, protože jejich 
členové jsou pouze pobožní lidé, kteří nemají v srdci pevnou víru zjevenou 
Duchem Božím, že Bůh se stal jejich Otcem. 
Pravda se v našem srdci nerozzáří mocí ani silou, ale skrze zjevení Ducha 
svatého, které dostaneme pouze tehdy, znovuzrodíme-li se z Božího Ducha. 



6. Křest v Duchu svatém 

 

Nejprve vždy přichází obnovení 
O obnovení Ježíš mluvil, když Nikodémovi řekl: „Musíte se narodit znovu." (J 
3,7) 
Nikodém byl vůdcem farizeů, skupiny Židů, kteří zachovávali přísný zákon a 
náboženské obřady. Protože ve svém náboženství nenalézal pravdu a 
uspokojení, přišel v noci k Ježíši. Ježíš odpověděl na Nikodémova slova 
znepokojivým prohlášením: „Nenarodí-li se kdo znovu, nemůže spatřit 
království Boží." (J 3,3) 
Nikodém usiloval o to, aby byl přijat do Božího království na základě 
dodržování zákona, náboženských obřadů a pěstování ctností, tedy 
sebezdokonalováním a vlastním úsilím. Zdálo se, že veškerá jeho námaha byla v 
okamžiku k ničemu. 
A tak se Nikodém rychle zeptal: „Jak se může člověk narodit, když už je starý? 
Nemůže přece vstoupit do těla své matky a podruhé se narodit." (J 3,4) 
Ježíš v odpovědi na tuto otázku jasně vysvětlil pravidla znovuzrození: 
Amen, amen, pravím tobě, nenarodí-li se kdo z vody a z Ducha, nemůže vejít do 
království Božího. Co se narodilo z těla, je tělo, co se narodilo z Ducha, je duch. 
Nediv se, že jsem ti řekl: Musíte se narodit znovu. (Jan 3,5-7) 
Zde Ježíš učí, že spasení nelze dosáhnout vlastním úsilím, sebezdokonalováním 
ani náboženskými obřady. Člověk je spasen, když Bůh způsobí v jeho nitru 
znovuzrození. 
Musí se stát něco nového. Uvažuj o tom takto: jakkoliv dobře opice napodobuje 
člověka, nemůže se stát člověkem, protože lidé a opice se podstatně liší úrovní 
své existence. 
Jan 1,13 prohlašuje, že chceme-li se stát dětmi Božími, musíme se narodit z 
Boha: „Ti se nenarodili, jen jako se rodí lidé, jako děti pozemských otců, nýbrž 
narodili se z Boha." 
Spasení tedy znamená, že fyzický člověk se z Boží milosti znovuzrodí skrze 
Ducha svatého a stane se duchovní bytostí. To Bůh dělá pro člověka. Spasení je 
Božím darem. 
Tímto darem se skrze Boží milost stáváme „účastnými božské přirozenosti" (2 
Pt 1,4) a získáváme věčný život v Bohu. 
Co tedy znamená, že Bůh umožňuje hříšníkům, aby se znovuzrodili z vody a z 



Ducha svatého? 
Někteří lidé tvrdí, že „narození z vody" znamená fyzický, vodní křest. Bible 
však tomuto textu připisuje větší důležitost. Samozřejmě neříkám, že křest 
vodou je bezvýznamný a zbytečný akt. Bůh přece nepřikazuje, abychom dělali 
zbytečné věci. 
Voda na tomto místě znamená především „obmytí". Na jiném místě Bible učí, že 
jsme obmyti slovem Božím. Ježíš řekl svým učedníkům: „Vy jste již čisti pro 
Slovo, které jsem k vám mluvil" (J 15,3), a Pavel napsal: „...aby ji (církev) 
posvětil a očistil obmytím vodou slova." (Ef 5,26 upraveno podle KJV) 
Když Ježíš říká, že se musíme „znovuzrodit z vody a z Ducha", mluví o slovu 
Božím a o Duchu svatém. Kdo jiný může být Božím slovem než Ježíš sám (viz J 
1,1-2.14)? 
Dále ve svém rozhovoru s pochybujícím Nikodémem Ježíš říká sám o sobě: 
„Jako Mojžíš vyvýšil hada na poušti, tak musí být vyvýšen Syn člověka, aby 
každý, kdo v něho věří, nezahynul, ale měl život věčný." (J 3,14-15) 
Pouze drahá krev Ježíše Krista, který je živým Slovem, nás může očistit - a 
právě krev je to slovo, které nás očišťuje. 
Ale Ježíš řekl, že jsme znovuzrozeni „z vody" - či slova - „a z Ducha". Co tedy 
dělá Duch svatý? 
Ezechiel 36,26 krásně popisuje, jak se působením Ducha Božího mění hříšníci v 
nová stvoření: „A dám vám nové srdce a do nitra vám vložím nového ducha. 
Odstraním z vašeho těla srdce kamenné a dám vám srdce z masa" (viz též Ez 
11,19). 
Dnes je možno vysvětlit zvěst o našem spasiteli Ježíši Kristu a pochopit ji pouze 
skrze Ducha svatého - původce zázraku spasení. 
On je výkonným činitelem Božího spasení, usvědčuje nás z hříchu skrze slovo a 
zjevení Krista, který se stává naší spravedlností, a vyhlašuje soud nad satanem 
(viz J 16,8). 
V Janovi 16,14 Ježíš ukázal, že se zjeví pouze prostřednictvím Ducha svatého: 
„On mne oslaví, neboť vám bude zvěstovat, co přijme ode mne." 
Duch svatý vede člověka k přijetí věčného života a Boží přirozenosti, a tak 
provádí novou tvůrčí práci na jeho přetvoření. Ale Duch svatý jde ještě o krok 
dál za obnovení a tento další krok se týká křtu v Duchu svatém. 
Obnovení není tatáž zkušenost jako křest v Duchu svatém. Samozřejmě, k 
obnovení a křtu v Duchu svatém může dojít současně. Ale v jiných případech je 
mezi oběma zkušenostmi časový interval. Podívejme se do Bible na to, jaký je 
rozdíl mezi obnovením a křtem v Duchu. 
V Bibli se jasně mluví o znovuzrozených věřících, kteří nepřijali křest v Duchu 



svatém. 
Ježíšovi učedníci obdrželi věčný život již před jeho smrtí, protože je Ježíš 
každého osobně povolal a oni ho poslouchali a věřili, že je Boží Syn. 
Ježíš řekl: „Amen, amen, pravím vám, kdo slyší mé slovo a věří tomu, který mě 
poslal, má život věčný a nepodléhá soudu, ale přešel již ze smrti do života." (J 
5,24) Ježíš také potvrdil, že jeho učedníci jsou všichni čisti, kromě Jidáše 
Iškariotského (J 13,10). A když se sedmdesát učedníků vrátilo ze zvěstování 
evangelia a vyprávěli Ježíšovi, že ďáblové se jim poddávali, Ježíš připustil, že 
těchto sedmdesát učedníků má věčný život (viz Lk 10,20). 
Ale Ježíš neřekl, že v okamžiku, kdy uvěřili, byli pokřtěni v Duchu svatém (jak 
prohlašují někteří dnešní teologové). Je naprosto jasné, že plnost Ducha ještě 
nepřijali. Než Ježíš vstoupil na nebesa, řekl svým učedníkům, aby zatím 
neodcházeli z Jeruzaléma: „Čekejte, až se splní Otcovo zaslíbení, o němž jste 
ode mne slyšeli. Jan křtil vodou, vy však budete pokřtěni Duchem svatým, až 
uplyne těchto několik dní." (Sk 1,4-5) 
Někteří lidé souhlasí s tím, že učedníci potřebovali křest v Duchu svatém, ale 
říkají, že to bylo pouze proto, že uvěřili před letnicemi. Tvrdí, že od letnic, kdy 
vznikla církev a sestoupil Duch svatý, přijímají všichni lidé křest v Duchu 
svatém při svém obrácení. 
Ale novozákonní příběhy ukazují, že tato teorie je chybná. 
Skutky 8,5-13 vypráví, jak diákon Filip kázal evangelium v Samařsku. Tamní 
lidé „byli zaujati Filipovými slovy, když je slyšeli a když viděli znamení, která 
činil." V důsledku toho „z mnoha posedlých vycházeli s velkým křikem nečistí 
duchové a mnoho ochrnutých a chromých bylo uzdraveno. A tak nastala veliká 
radost v tom městě." Záznam pokračuje a říká, že mnoho mužů i žen uvěřilo 
evangeliu a bylo pokřtěno. 
Ale následující část textu objasňuje, že i když uvěřili a byli pokřtěni, nebyli 
pokřtěni v Duchu svatém: 
Když apoštolově v Jeruzalémě uslyšeli, že v Samařsku přijali Boží slovo, poslali 
k nim Petra a Jana. Oni tam přišli a modlili se za ně, aby také jim byl dán Duch 
svatý, neboť ještě na nikoho z nich nesestoupil; byli jen pokřtěni ve jméno Pána 
Ježíše. Petr a Jan tedy na ně vložili ruce a oni přijali Ducha svatého." (Skutky 
8,14-17) 
To ukazuje, že přijetí víry a nové narození je něco výrazně odlišného od přijetí 
křtu v Duchu. 
Skutky 9,5-17 vypráví živý záznam o Pavlově obrácení a jeho zkušenosti 
naplnění Duchem svatým, což se nestalo současně. 
S doporučujícími listy od velekněze a se svými přáteli jel Saul do Damašku, 
hlavního města Sýrie, aby pronásledoval ty, kteří uvěřili v Ježíše, a odvedl je do 



vězení. 
Když se však přiblížili k Damašku, „zazářilo náhle kolem Saula světlo z nebe," 
které ho oslepilo. Když Saul uslyšel hlas Pána Ježíše, padl k zemi a vyznal, že 
Ježíš je Pán. Do Damašku vešel jako jiný člověk - člověk poslušný Boha. 
Saul se tři dny modlil a postil. Z toho vidíme, že se stal novým stvořením. 
Potom vložil Ananiáš na Saula ruce a modlil se, aby byl Saul naplněn Duchem 
svatým, což se stalo. 
Dalším příkladem je církev v Efezu, která byla založena díky Apollově 
výmluvnosti při kázání. Ale když tuto církev navštívil Pavel, našel ji v 
rozbrojích a slabou. První otázka, kterou jim položil, byla tato: „Když jste 
uvěřili, přijali jste Ducha svatého?" (Sk 19,2) Pavel věděl, že kdyby přijali 
Ducha svatého, nebyli by tak bezmocní a slabí a nebyla by jich jenom hrstka. 
Kdyby křesťané vždy přijali křest v Duchu svatém hned při znovuzrození, proč 
by jim Pavel kladl takovou nepotřebnou otázku: „Když jste uvěřili, přijali jste 
Ducha svatého?" Když člověk uvěří, neznamená to, že automaticky přijímá 
plnost Ducha svatého. Plnost Ducha svatého je něco, oč by měl věřící žádat na 
modlitbě. 
Než věřící v Efezu přijali plnost Ducha svatého, byla jejich církev zoufale slabá 
a sklíčená. Ale poté, co byli naplněni Duchem svatým skrze Pavlovu službu, 
vytryskla z jejich středu nádherná síla víry a životaschopnost. Zanedlouho se z 
této skupiny věřících stala slavná církev, která naplnila celou Malou Asii Božím 
slovem. 
Když vezmeme všechny tyto údaje v úvahu, vidíme, že obnovení a křest v 
Duchu svatém jsou dvě zřetelně odlišné zkušenosti. 
Při obnovení přijímáme život Pána Ježíše a skrze Ducha svatého a Písmo jsme 
naroubováni na Kristovo tělo. Při křtu v Duchu svatém Ježíš naplní věřícího 
Boží mocí potřebnou k výkonu úřadu, ke službě a k vítěznému životu. 
Obnovení zajišťuje člověku věčný život, zatímco křest v Duchu svatém uděluje 
obnoveným věřícím Boží moc ke zvěstování Krista. 
Dnešní křesťané jsou bezmocní, sklíčení a bez života nikoli proto, že by nebyli 
znovuzrozeni, ale proto, že nepřijali plnost Ducha svatého, tu úžasnou Boží moc 
ke službě. 
Bez křtu v Duchu svatém nemůže dnešní církev ukázat Boží moc tak, jako 
prvotní církev - bojovnou, vyzývající a vítěznou, dostatečnou k evangelizaci 
celé generace. Z tohoto důvodu bychom se měli vzdát té hloupé, chabé a 
letargické výmluvy, že všichni křesťané přijímají plnost Ducha svatého v 
okamžiku, kdy uvěří. Raději bychom se měli modlit, abychom přijali skutečné 
naplnění Duchem svatým. 



Co Bůh zaslíbil 
Má-li mít křesťan moc a autoritu ke službě Bohu a k výkonu Božího úřadu, musí 
být pokřtěn v Duchu svatém. 
Ve starozákonní době dal Bůh nádherné pomazání Duchem svatým (které 
odpovídá dnešnímu křtu v Duchu svatém) svým zvláště vybraným nádobám, 
kterých používal podle své vůle: králům, kněžím, soudcům, prorokům a 
vysvoboditelům Izraele. Avšak toto pomazání Boží mocí dostalo v těch dobách 
jen málo lidí, takže obyčejní lidé nemohli o takové milosti ani snít. 
Přesto Bůh prorokoval, že v budoucnu budou ke spasení povoláni všichni lidé a 
že každému, kdo odpoví na Boží zavolání, dá pomazání Ducha svatého. 
Nejvýznamnější a nejživější ze všech takových proroctví je zapsáno ve 2. 
kapitole knihy Jóel: 
I stane se potom: Vyleji svého Ducha na každé tělo. Vaši synové i vaše dcery 
budou prorokovat, vaši starci budou mít sny, vaši jinoši budou mít 
prorocká vidění. Rovněž na otroky a otrokyně vyliji v oněch dnech svého 
ducha. (Jóel 2,28-29) 
To úžasné a nádherné na tomto proroctví je, že Bůh skrze proroka Jóele vyhlásil, 
že v budoucnu dá spasení nejen Izraeli, ale všem lidem bez ohledu na národnost, 
rasu či stav. Vyhlásil, že všem lidem dá plnost Ducha svatého. 
Jóel byl židovský prorok a žil asi 770 let před Kristem. Židé té doby byli 
extrémně výjimečným národem. Izraelité byli vyvoleným Božím lidem. Bůh 
Jahve nebyl Bohem pohanů, tím spíš se nemohl stát Spasitelem pohanů. 
V takovém ovzduší toto proroctví oznamuje, že v budoucnu dá Bůh svého 
Ducha nejen Židům, ale všem lidem bez ohledu na pohlaví a věk. Bůh dokonce 
slíbil, že dá svého Ducha poníženým otrokům a otrokyním, zajatcům 
přivezeným z cizích zemí, otrokům koupeným za peníze, tedy lidem, se kterými 
se špatně zacházelo a kterými se opovrhovalo, lidem na nejnižším stupni 
židovské společnosti. 
A přesto asi o osm století později se toto proroctví do detailu naplnilo. 
Čtyřicet dní po svém zmrtvýchvstání Ježíš přikázal svým učedníkům, aby zůstali 
v Jeruzalémě: „Cekejte, až se splní Otcovo zaslíbení, o němž jste ode mne 
slyšeli. Jan křtil vodou, vy však budete pokřtěni Duchem svatým, až uplyne 
těchto několik dní." (Sk 1,4-5) 
Tato slova objasňují, že Jóelovo proroctví a volání Jana Křtitele u Jordánu: „Já 
vás křtím vodou. Přichází však někdo silnější než já; nejsem ani hoden, abych 
rozvázal řemínek jeho obuvi; on vás bude křtít Duchem svatým a ohněm" (Lk 
3,16-17), se vztahují k životu a dílu Pána Ježíše. 
Ježíšovi učedníci se podle jeho příkazu shromáždili v horní místnosti v 
Jeruzalémě a modlili se. 



Z židovského kalendáře se dozvídáme, jak dlouho se modlili. Ježíš zemřel na 
velikonoční pátek. Duch svatý sestoupil na učedníky o letnicích, což je svátek, 
který se slaví padesát dní po velikonočním pátku. Ježíš se ukazoval svým 
učedníkům čtyřicet dní mezi svým zmrtvýchvstáním a nanebevstoupením. 
Učedníci se tedy shromáždili v Jeruzalémě k modlitbám asi na deset dní. 
Takto Bible popisuje ten nádherný zázrak, který učedníci prožili o letnicích. 
A když přišel den padesátý, byli všichni jednomyslně spolu. I stal se rychle zvuk 
z nebe, jako valícího se větru prudkého, a naplnil všecken dům, kdež seděli. I 
ukázali se jim rozdělení jazykové jako oheň, kterýž posadil se na každém z nich. 
I naplněni jsou všickni Duchem svatým, a počali mluviti jinými jazyky, jakž ten 
Duch dával jim vymlouvati. (Skutky 2,1-4 Král.) 
Petr se ihned po přijetí křtu v Duchu svatém postavil před velké množství lidí, 
kteří se shlukli okolo něho, a pozvedl svůj hlas. Prohlásil, že se právě děje to, o 
čem mluvil prorok Jóel před osmi stoletími - že Bůh vylije svého Ducha na 
veškeré tělo. 
V Petrově citaci Jóelova proroctví ujasnil Duch svatý časový rámec Jóelova 
výrazu „potom" slovy „v posledních dnech", což ukazuje, že poslední dny 
začaly, když Ježíš vstoupil do nebe, a že nastal čas, kdy Bůh bude vylévat svého 
Ducha na každé tělo. 
A Petr dal ještě větší a nádhernější zaslíbení těm, kteří jej slyšeli kázat a potom 
činili pokání: 
Obraťte se a každý z vás ať přijme křest ve jméno Ježíše Krista na odpuštění 
svých hříchů, a dostanete dar Ducha svatého. Neboť to zaslíbení platí vám a 
vašim dětem i všem daleko široko, které si povolá Pán, náš Bůh." (Skutky 2,38-
39) 
Rozdělme tento text na několik oddílů a prozkoumejme jej. 

• Za prvé toto slovo obsahuje zaslíbení židovskému národu. Slova „každý z 
vás" se týkají Židů, kteří poslouchali Petrovo kázání. 

• Za druhé dává Petr zaslíbení budoucím generacím židovského národa: 
„...vám a vašim dětem..." 

• Za třetí se toto zaslíbení týká celého světa: „...všem daleko široko..." Židovští 
rabíni v té době používali tento výraz, když mluvili o pohanech - o cizincích. 

• Za čtvrté se toto zaslíbení vztahuje na všechny doby. Slova „i mnohým" se 
týkají nejen všech lidí bez ohledu na národnost, rasu, pohlaví, věk, majetek či 
postavení, ale také všech lidí do konce časů, kdy Kristus přijde zpět na zemi. 
Jaké je to nádherné zaslíbení! Bůh bude vylévat Ducha svatého nejen ve dnech 
apoštolů, ale v průběhu celého věku milosti, dokonce i teď. 



Jevy, které doprovází křest v Duchu svatém 
Prozkoumáme-li biblické záznamy o osobních zkušenostech těch, kdo byli 
pokřtěni v Duchu svatém, získáme zdravé poznatky o jevech, které jsou spojeny 
s přijetím křtu v Duchu svatém. 
Když chtějí křesťané přijmout křest v Duchu svatém, mnozí si upřímně kladou 
otázku, jaký důkaz přijde a dá jim ujištění o tom, že skutečně přijali křest v 
Duchu? 
Vím, že když jsem se vroucně modlil za přijetí Ducha svatého, vyzkoušel jsem 
každý prostředek a nenechal jsem kámen na kameni. Během té doby jsem 
několikrát zakusil nádherný pokoj a radost v srdci. Několikrát jsem prožil, že 
jsem mohl směle kázat evangelium na tržištích, v autobusech či v městské 
dopravě. Často jsem zakoušel pocit, že Boží slovo je sladké jako med. Navzdory 
tomu jsem však neměl v srdci jistotu, že jsem naplnění Duchem svatým přijal, a 
nevěděl jsem proč. 
Plný otázek jsem navštívil mnohé uznávané Boží služebníky, ale nedostal jsem 
uspokojivou odpověď. Nakonec jsem se rozhodl, že odpověď vyhledám v 
Božím slovu. Kde však v Bibli naleznu učení o křtu v Duchu svatém? 
Zdálo se, že textů na toto téma mnoho není. Ve Starém zákoně a v evangeliích 
„totiž Duch nebyl dán, neboť Ježíš nebyl ještě oslaven" (J 7,39). Učení v 
epištolách je určeno hlavně věřícím, kteří již plnost Ducha svatého přijali. 
Nejsou v nich žádné přímé popisy křtu v Duchu. 
Takové příběhy jsou zaznamenány pouze ve Skutcích, proto jsem se rozhodl 
studovat tuto knihu nepředpojatě, upřímně a s otevřeným srdcem. Díky tomuto 
studiu se mi pravďa Božího slova ukázala tak jasně jako jasné sluneční světlo, a 
naplnění Duchem svatým, které jsem zakusil, bylo provázeno nepopiratelným 
ďůkazem. Hluboké pocity, které jsem prožil na počátku, když jsem přijal křest v 
Duchu, se postupem času ještě prohlubovaly. 
Prozkoumejme vyprávění o věřících, kteří přijali křest v Duchu svatém, zapsaná 
v knize Skutků. 

Letnice 
Nejkrásnějším příběhem je křest v Duchu, který prožilo 120 učedníků o 
letnicích. 
Když přijali plnost Ducha svatého, nepochybně věděli, že přijali dar, o kterém 
jim Ježíš řekl, že na něj mají čekat. Proč by jinak přestali očekávat a šli kázat 
evangelium do předních linií? Podle Bible všech 120 učedníků přestalo očekávat 
na úžasnou zkušenost a byli přesvědčeni, že přijali Ducha svatého. Jak mohli 
prožít tuto zkušenost všichni současně? Protože spolu s plností Ducha obdrželi 
nejen vnější zážitek, ale i vnitřní ujištění. Uvažujme o jevech, ke kterým došlo, 
když Duch svatý sestoupil o letnicích (Sk 2,2-4). 



1. „Náhle se strhl hukot z nebe, jako když se žene prudký vichr." 
2. „Ukázaly se jim jakoby ohnivé jazyky, rozdělily se a na každém z nich 
spočinul jeden." 
3.  „Všichni byli naplněni Duchem svatým a začali mluvit jinými jazyky, jak jim 
Duch dával promlouvat." 
Z uvedeného sledu událostí vidíme, že předtím, než učedníci prožili křest v 
Duchu svatém, slyšeli hukot větru a viděli rozeklané ohnivé jazyky. Po přijetí 
plnosti Ducha svatého následovalo znamení mluvení v jiných jazycích. 
Zkušenost 120 učedníků byla díky těmto znamením naprosto nepochybná. Petr, 
jejich představitel, věděl, co se stalo, a promluvil ke shromážděným zástupům. 
Když mluvil o Ježíši, řekl: „Byl vyvýšen na pravici Boží a přijal Ducha svatého, 
kterého Otec slíbil; nyní jej seslal na nás, jak to vidíte a slyšíte." (Sk 2,33) 
Petr řekl, že Bůh poskytl objektivní důkaz o tom, že učedníci prožili křest v 
Duchu svatém. 
I my bychom měli svědčit o své zkušenosti naplnění Duchem svatým nejen 
obecně, ale jako Petr - tím, co může člověk vidět a slyšet. Nemáme-li však 
zjevný důkaz - stojíme-li v duchovním boji a nemáme jistotu, zda jsme Ducha 
svatého přijali či nikoli - jak se můžeme stát smělými a silnými svědky? 

Samaři 
V knize Skutků je popsána ještě jedna zkušenost přijetí plnosti Ducha svatého, k 
níž došlo v Samařsku. 
Po umučení diákona Štěpána v Jeruzalémě pokračovalo velké pronásledování 
církve. Většina církve, mimo apoštolů, byla rozptýlena v oblasti Judska a 
Samaří. 
Filip odešel do města Samaří a zvěstoval tam Krista. Díky tomu mnozí uvěřili v 
Krista a byli pokřtěni vodou. Mnozí posedlí nečistými duchy byli osvobozeni, 
mnoho ochrnutých a chromých bylo uzdraveno (Sk 8,5-8). 
Navzdory těmto zázrakům Filip patrně nebyl obdarován pro službu k přijetí křtu 
v Duchu svatém. Bible dále říká: 
Když apoštolově v Jeruzalémě uslyšeli, že v Samařsku přijali Boží slovo, poslali 
k nim Petra a Jana. Oni tam přišli a modlili se za ně, aby také jim byl dán Duch 
svatý, neboť ještě na nikoho z nich nesestoupil; byli jen pokřtěni ve jméno Pána 
Ježíše. Petr a Jan tedy na ně vložili ruce a oni přijali Ducha svatého. (Skutky 
8,14-17) 
Někteří čtenáři se zeptají: „Když věřící v Samařsku přijali Ducha svatého, bylo 
to provázeno nějakými vnějšími znameními?" 
Podíváme-li se do Božího slova pozorněji, zjistíme, že toho dne došlo k 



některým neobvyklým událostem. 
Čaroděj jménem Šimon se zúčastnil Filipova velkého evangelizačního tažení, při 
němž mnoho lidí bylo uzdraveno, a velice na něho zapůsobilo, když viděl 
projevy Boží moci. Přijal Ježíše za svého Spasitele a byl dokonce pokřtěn. 
Pak přišli Petr a Jan z Jeruzaléma, vzkládali ruce na věřící a ti přijali Ducha 
svatého. Tím byl Šimon tak ohromený, že jim nabídl peníze se slovy: „Dejte i 
mně tu moc, aby Ducha svatého dostal každý, na koho vložím ruce." (Sk 8,19) 
Když se pokoušel koupit si Boží dar za peníze, byl apoštolem Petrem ostře 
pokárán. Ovšem v jeho jednání je skryto poučení, které bychom neměli 
přehlédnout. Čaroděj Šimon viděl všechno, co se dělo: lidi, kteří činili pokání, 
vyznávali své hříchy a byli proměněni a naplněni radostí. Viděl, jak z mnoha lidí 
vycházeli s velkým křikem nečistí duchové. Mnozí ochrnutí a chromí byli zcela 
uzdraveni. Při pohledu na tyto zázraky se však Šimon nesnažil koupit tu moc za 
peníze. O to se pokusil, až když přišli Jan a Petr a sloužili věřícím vzkládáním 
rukou k přijetí Ducha svatého. 
Proč? Odpověď je velmi jednoduchá: Protože Samařané, kteří přijali Ducha 
svatého, prožili zvláštní znamení. Kdyby Duch svatý přišel klidně a tiše, Šimon 
by nespěchal s peněžní nabídkou. 
Co viděl čaroděj jako výsledek Janovy a Petrovy modlitby? Musel vidět a slyšet, 
jak věřící mluví jinými jazyky a velebí Boha. 
Nemůžeme dojít k jinému závěru, protože při Filipově tažení se vyskytla 
všechna znamení kromě jediného - mluvení jinými jazyky. 
Neporozumějte mi špatně. Mluvení jazyky a křest v Duchu svatém nejsou 
synonyma. Někteří lidé dnes nesprávně říkají, že církve „Assembly of God" toto 
učí. Řeknu to takto: kdykoli Bůh v době apoštolů vylil Ducha svatého na sbory, 
které jsou nám dány jako příklad, bylo to provázeno vnějšími znameními, která 
mohli spontánně cítit, vidět a slyšet jak ti, kteří přijali Ducha svatého, tak i 
objektivní pozorovatelé. Téměř bez výjimky bylo konečným a nejběžnějším 
znamením to, že ti, kdo přijali Ducha svatého, mluvili jinými jazyky. 
Je jasné, že letniční zkušenost v Samařsku, ke které došlo asi osm let po křtu v 
Duchu svatém, který prožili apoštolově v Jeruzalémě, byla provázena 
nádhernými jevy. 

Kornélius 
Třetí zkušenost přijetí plnosti Ducha svatého, která je zaznamenaná v Písmu, se 
udala v Kornéliově domě. Petr opustil Samaří a odešel do Joppe, kde bydlel u 
koželuha Šimona. Jednoho dne v šest hodin Petr vyšel na střechu domu, aby se 
modlil: 
Pak dostal hlad a chtěl se najíst. Zatímco mu připravovali jídlo, upadl do 



vytržení mysli: Vidí, jak se z otevřeného nebe cosi snáší; podobalo se to veliké 
plachtě, kterou spouštějí za čtyři cípy k zemi. Byli v ní všechny druhy živočichů: 
čtvernožci, plazi i ptáci. Tu k němu zazněl hlas: „Vstaň, Petře, zabíjej a jez!" 
Petr odpověděl: „To ne, Pane! Ještě nikdy jsem nejedl nic, co poskvrňuje a 
znečišťuje." Ale hlas se ozval znovu: „Co Bůh prohlásil za čisté, nepokládej za 
nečisté. (Skutky 10,10-15) 
To se stalo třikrát, než to bylo všechno vyzdviženo zpět do nebe. Když Petr 
rozjímal o tom, co by to vidění mohlo znamenat, zaklepali na dveře domu 
poslové od Kornélia. 
Bůh patrně poslal Kornéliovi ve vidění anděla, aby ho připravil na slyšení slova 
o spasení z milosti. Podle andělova pokynu poslal Kornélius posly k Petrovi do 
Joppe. Když Petr uslyšel jejich příběh, porozuměl svému vlastnímu vidění. 
Petr, neoblomný žid, si vždy myslel, že není dovolené mít obecenství s někým z 
jiné národnosti či navštívit jeho dům. Kdyby mu to Bůh jasně nepřikázal, Petr 
by do Kornéliova domu v žádném případě nešel. 
Ale Bůh jasně řekl, že jelikož od nynějška očistí pohany skrze víru v Krista, 
nemá Petr nazývat nečistým to, co Bůh očistil. Tak změnil Petrovo uzavřené 
židovské smýšlení. 
Tímto způsobem Bůh otevřel letniční cestu ke spasení a k plnosti Ducha svatého 
skrze víru v Krista i pohanům shromážděným v domě pohanského setníka 
Kornélia. 
Podívejme se pozorně, za jakých okolností Duch svatý sestoupil na pohany v 
Kornéliově domě. Petr kázal lidem shromážděným v domě. Začal proroctvím 
Jana Křtitele, pak mluvil o Ježíšově službě, včetně jeho smrti a vzkříšení. Na 
konci řekl: „Jemu všichni proroci vydávají svědectví, že pro jeho jméno budou 
odpuštěny hříchy každému, kdo v něho věří." (Sk 10,43) 
V okamžiku, kdy Petr říkal tato slova, sestoupil náhle Duch svatý na všechny, 
kteří to slyšeli. 
Ještě   když   Petr   mluvil,   sestoupil   Duch   svatý   na všechny, kteří tu řeč 
slyšeli. Bratří židovského původu, kteří přišli s Petrem, žasli, že i pohanům byl 
dán dar Ducha svatého. Vždyť je slyšeli mluvit jazyky a velebit Boha. (Skutky 
10,44-46) 
Jakmile ti lidé uslyšeli slovo pravdy, které říká, že spása se získá vírou v Ježíše 
Krista, uvěřili, a řekli amen úžasné moci Ducha svatého. 
Jak mohli ostatní lidé poznat a vydávat svědectví o tom, že pohané v Kornéliově 
domě přijali Ducha svatého? Když čteme biblický záznam nestranně a bez 
předsudků, je důkaz jasný. Navzdory skutečnosti, že tvrdohlaví židé se snažili 
věřit, že spasení a plnost Ducha svatého není pro pohany, se Boží dílo rozvinulo 
tak nádherně, že to nemohli popřít. „Vždyť je slyšeli mluvit jazyky a velebit 



Boha." (Sk 10,46) 
Všimněte si znovu textu ze Skutků 10,45 - 46. Řecké slovo přeložené zde 
slovem „vždyť" je příčinná spojka s významem „vidouce že" nebo „protože". 
Obřezaní židovští křesťané byli udiveni, „že (protože, jelikož) je slyšeli mluvit 
jazyky a velebit Boha." (Sk 10,46) 
To ukazuje, že první křesťané považovali jazyky za vnější objektivní znamení 
plnosti Ducha svatého. 

Efez 
Čtvrtý případ naplnění Duchem svatým, který je zapsaný v knize Skutků, se udal 
v Efezu. Od prvního vylití Ducha svatého v horní místnosti v Jeruzalémě o 
letnicích uplynulo asi čtyřicet let. 
Duchem svatým naplnění učedníci teď kázali evangelium s velkou silou, oděni 
velkou nebeskou mocí. 
V důsledku toho zakoušeli mnoho pronásledování a soužení, ale to je nemohlo 
zastavit. 
Evangelium otřáslo Judskem, přehnalo se přes Samaří a pokračovalo do 
nejvzdálenějších částí země hlavně díky úsilí apoštola Pavla. 
Než se Pavel - tehdy ještě Saul - stal křesťanem a apoštolem, tvrdě 
pronásledoval církev. Zatýkal věřící, vsazoval je do žaláře, a některé dokonce i 
zabil. Ale na jednu událost nemohl zapomenout -na kamenování diákona 
Štěpána. Když na Štěpána dopadaly kameny, urážky a pomluvy, neprojevil ani 
stopu odporu či touhy po odvetě. Stěpánova tvář naopak andělsky zářila. Když 
umíral, dokonce se modlil, aby Bůh odpustil a požehnal těm, kteří jej kame-
novali. To Saul nemohl pochopit.  
Ale Saul pronásledoval a utlačoval církev ještě zuřivěji. Se zvláštním 
zmocněním od velekněze z Jeruzaléma se vydal na cestu, aby zničil církev v 
Damašku. Na cestě jím otřásla další zkušenost. 
Písmo tento příběh vypráví velmi podrobně. Když Saul cestoval do Damašku, 
byl zaplaven světlem z nebe. Dnes se říká, že zářivé polední slunce v Damašku 
je jak záplava. Ale světlo, které ozářilo Saula, bylo dokonce ještě jasnější. 
Způsobilo, že oslepl a spadl na zem. Potom uslyšel Ježíšův hlas: „Saule, Saule, 
proč mne pronásleduješ?" (Sk 9,4) Ještě slepý musel být Saul odveden do 
Damašku. Tři dny se postil a modlil a činil pokání. Později se věřící Ananiáš 
modlil za uzdravení Saulova zraku. 
Saul bylo dostal jméno Pavel a čtyřicet let po letnicích odešel kázat do Efezu. 
Když se v tom městě setkal s věřícími, někteří se pamatovali na to, jak církev 
pronásledoval, a mnozí se ho obávali. 
Z duchovního hlediska byli tito věřící bez života, měli pouze kostru 



náboženských rituálů a formalismu. Obrazně řečeno, bylo to, jako kdyby mleli z 
posledního. 
Jaká byla první otázka, kterou velký apoštol Pavel položil těmto lidem? 
Je to otázka, které by měly popřát sluchu dnešní sbory svázané obřadnictvím, 
formalismem a způsobem myšlení zaměřeným na člověka: „Když jste uvěřili, 
přijali jste Ducha svatého?" (Sk 19,2) 
Mnoho lidí, kteří chtějí skrýt svoji bezmocnost tím, že ospravedlňují svou 
teologii, má dobře připravenou odpověď na tuto otázku. Rychle a pohotové 
řeknou: „Ovšemže jsme přijali Ducha svatého, když jsme uvěřili." Ale trochu 
bližší pohled do Bible zjevuje, jak je tato odpověď hloupá. Kdybychom Ducha 
svatého přijali automaticky při uvěření, proč by si apoštol Pavel přidělával 
starosti s touto otázkou? 
Spasení se přijímá obnovením, vírou v působení Ducha svatého, ale autorita a 
moc se přijímá pouze tehdy, když znovuzrozený křesťan přijme po svém uvěření 
plnost Ducha svatého. Učedníci v Efezu jistě byli čestní. Když jim apoštol Pavel 
položil tuto otázku, nic před ním neskrývali: „Vůbec jsme neslyšeli, že je seslán 
Duch svatý." (Sk 19,2) 
V jaké byli bídné situaci, když ani neslyšeli, že je nějaký Duch svatý! 
Jakmile to apoštol Pavel uslyšel, jasně jim kázal evangelium spasení Ježíše 
Krista a pokřtil je vodou ve jméno Ježíše. 
Pokřtil by Pavel někoho, kdo by nebyl znovuzrozen? Ne. Křesťané v Efezu byli 
určitě věřícími, kteří přijali Ježíše Krista jako svého Spasitele, ale Pavel je 
nepovažoval za pokřtěné v Duchu svatém. 
Potom měl Pavel modlitební shromáždění, na němž v modlitbě prosil, aby tito 
lidé byli pokřtěni v Duchu svatém. Má dnešní církev taková zvláštní 
shromáždění, na kterých se slouží k přijetí křtu v Duchu svatém? 
Když na ně Pavel vložil ruce, sestoupil na ně Duch svatý. Bible tuto událost 
popisuje takto: „Jakmile na ně Pavel vložil ruce, sestoupil na ně Duch svatý a 
oni mluvili jazyky a prorokovali." (Sk 10,6) 

Shrnutí 
Není to výmluvné, že dary mluvení jazyky a proroctví následovaly těsně po 
příchodu Ducha svatého? Písmo nemůžeme rozmělnit, ani bychom s ním neměli 
zápasit. Když studujeme situace, kdy Duch svatý sestoupil na prvotní církev a 
naplnil životy věřících, nalezneme jeden neoddiskutovatelný společný znak. 
Který to je? 
Viděli jsme, že v horním pokoji Jana Marka byl o letnicích vítr, oheň a jazyky. 
Soudí se, že stejné jevy byly i v Samařsku. Věřící v Kornéliově domě mluvili 
jazyky a velebili Boha. Později v Efezu lidé mluvili jazyky a prorokovali. Snad 



každý, kdo studoval tyto biblické události, kdy věřící přijali plnost Ducha 
svatého, řekne, že věřící mluvili jinými jazyky, jak jim Duch svatý dával 
promlouvat. 
Opakuji ovšem, že mluvení jazyky samo o sobě není naplnění Duchem svatým, 
ale jak je potvrzeno v Písmu, jazyky jsou společným vnějším znamením toho, že 
člověk přijal plnost Ducha svatého. 



7. Přijetí křtu v Duchu svatém 
 
 
Chceme-li vědět, jak máme přijmout křest v Duchu svatém, musíme zkoumat, 
jak přijali Ducha svatého první křesťané. 

Pohled do doby apoštolů 
Když učedníci viděli, jak Ježíš Kristus vystoupil na nebesa z hory Olivetské, 
poslechli jeho příkaz, shromáždili se a vroucně a svorně se modlili (viz Sk 1,14). 
Dnes je to stejné jako v minulosti. Ti, kdo chtějí přijmout zaslíbený křest v 
Duchu svatém, by měli mít silnou touhu a horlivě očekávat. 
Během svých evangelizačních tažení jsem viděl, jak tisíce věřících přijaly křest 
v Duchu svatém. Téměř bez výjimky toto požehnání přišlo, když se hledající se 
slzami odhodlání rozhodli, že bez ohledu na okolnosti či svou důstojnost jej 
bezpochyby přijmou. 
Když lidé chtějí přijmout Ducha svatého, ale pochybují o své touze, modlí se s 
vlažným postojem a myslí si, že Bůh jim křest v Duchu svatém dá, když bude 
chtít, nepřijmou Ducha svatého bez ohledu na to, jak dlouho se modlí. Plnost 
Ducha Božího přichází tehdy, když si umíníte, že neodejdete bez odpovědi na 
svoji naléhavou, zoufalou potřebu. 
V 8. kapitole Skutků přijali věřící v Samařsku Ducha svatého, když na ně Petr a 
Jan vložili ruce. 
Stejnou zkušenost prožil Saul (Pavel), který přijal Ducha svatého, když na něho 
vložil ruce Ananiáš (viz Sk 9,10-18). Malá skupinka věřících v Efezu také 
přijala naplnění Duchem svatým, když na ně apoštol Pavel vložil ruce (viz Sk 
19,1-7). 
Dobře víme, že i dnes lze přijmout Ducha svatého skrze vzkládání rukou a 
modlitbu. 
Jsou-li však na vás vloženy ruce a vy křest v Duchu nechcete přijmout nebo 
když vaše srdce není připraveno nebo když nemáte žhavou touhu po křtu v 
Duchu, v tom případě ho samozřejmě nepřijmete. 
Avšak vloží-li na vás ruce Duchem naplněný Boží služebník a vy máte silnou 
touhu po přijetí křtu, můžete naplnění Duchem svatým přijmout, i když jsou 
vaše vlastní modlitby bez moci. 
Konečně Skutky 10,44-48 zaznamenávají, jak byli Duchem svatým naplněni 
pohané v Kornéliově domě. Verš 44 říká: „Ještě když Petr mluvil, sestoupil 
Duch svatý na všechny, kteří tu řeč slyšeli." 



Všichni tito lidé byli naplněni Duchem svatým, když poslouchali Petrovo 
kázání. 
Viděl jsem, že se to takto opravdu děje. Když jsem kázal o Duchu svatém, viděl 
jsem, jak se Duch svatý vyléval jako déšť na připravená srdce. Lidé mluvili 
jazyky, velebili Boha v nebeských jazycích, podobně jako věřící v Kornéliově 
domě. 
Z mnoha dnešních kazatelen není věrně kázáno pravé Boží slovo. Jak mohou ale 
lidé slyšet slovo, když není zvěstováno? Ačkoliv se scházejí v církvi k uctívání, 
nezakoušejí hluboké pohnutí či nádhernou milost Ducha svatého. 
Když však Duchem naplněný Boží služebník káže pomazané slovo, zakusí 
posluchači velké působení Ducha svatého. 

Příprava našich srdcí 
Jak připravíme svá srdce k přijetí křtu v Duchu svatém? 
Ti, kteří chtějí přijmout Ducha svatého, by především neměli mít jenom touhu. 
Měli by také vědět o důvěryhodných Božích zaslíbeních a uchopit je: Bůh dnes 
dává stejnou plnost Ducha svatého jako za dob apoštolů. Písmo říká: „Nechť 
však prosí s důvěrou a nic nepochybuje. Kdo pochybuje, je podoben mořské 
vlně, hnané a zmítané vichřicí. Ať si takový člověk nemyslí, že od Pána něco 
dostane; je to muž rozpolcený, nestálý ve všem, co činí." (Jk 1,6-8) 
Chcete-li přijmout Ducha svatého, ale přistupujete k tomu s pochybnostmi a 
nevěříte plně Božím zaslíbením, pak plýtváte časem i námahou. 
Bible nás učí: „Tedy víra z slyšení, slyšení pak skrze slovo Boží." (Ř 10,17 
Král.) Měli bychom začít studovat knihu Skutků se široce otevřeným srdcem a 
naslouchat svědectví těch, kteří plnost Ducha svatého přijali. Měli bychom ze 
svého srdce odstranit veškeré lidské předsudky. 
Když jsme získali jistotu, že plnost Ducha svatého je i pro nás, měli bychom 
před Bohem činit pokání ze svých nevyznaných hříchů a spolehnout se na to, že 
nás drahá Kristova krev dokonale očistí. Než se budeme modlit za křest v Duchu 
svatém, musíme jednat se všemi hříchy, které jsou v našem životě. 
Petr řekl ve Skutcích 2,38: „Obraťte se (čiňte pokání) a každý z vás ať přijme 
křest ve jménu Ježíše Krista na odpuštění svých hříchů, a dostanete dar Ducha 
svatého." 
Znamená příkaz, „čiňte pokání a každý z vás ať přijme křest ve jménu Ježíše 
Krista na odpuštění svých hříchů", to, že nebudete-li pokřtěni vodou, 
nedostanete ani odpuštění hříchů, ani Ducha svatého? 
Zdá se, že ne, protože když Petr kázal evangelium v Kornéliově domě, byli 
pohané naplněni Duchem svatým dokonce dříve, než byli pokřtěni ve vodě. 



Není třeba říkat, že Bůh nemůže dát křest v Duchu svatém nikomu, kdo nepřijal 
odpuštění hříchů a spasení. 
Když činíme pokání a uvěříme evangeliu, přijmeme odpuštění hříchů a spasení. 
Měli bychom též usilovat o to, abychom byli co nejdříve pokřtěni ve vodě, 
neboť křest ve vodě je vnějším znamením spasení. Avšak závěr, že kdo není 
pokřtěn ve vodě, nepřijme odpuštění hříchů ani křest v Duchu svatém, je v 
rozporu s učením Bible. 
Viděl jsem desítky tisíc lidí, kteří činili pokání, uvěřili v Pána Ježíše Krista jako 
Spasitele, a byli naplněni Duchem svatým ještě dříve, než byli pokřtěni vodou. 
Ve Skutcích 10,48 mluvil apoštol Petr k pohanům, kteří přijali odpuštění hříchů 
a plnost Ducha svatého, a řekl jim: „Pokřtěte se ve jménu Páně." 
Většina věřících, kteří žili za dnů apoštolů, byli vybídnuti, aby přijali křest v 
Duchu svatém hned po přijetí spasení, a také to udělali. Ale dnes mnoho věřících 
„vůbec neslyšelo, že je seslán Duch svatý" (Sk 19,2). To je smutný komentář. 
Takže křest vodou není podmínkou pro křest v Duchu, ale pokání ano, protože 
Duch svatý nevstoupí do schránky, která tají hřích. 
Jsou v podstatě dva druhy hříchů, z nichž bychom měli činit pokání, než budeme 
prosit o křest v Duchu svatém. Jednali jsme vědomě v neposlušnosti Boží vůle? 
Zanedbali jsme povinnost věřících uvěřit Božímu slovu o naplnění Duchem 
svatým? 

• Prvním hříchem je hřích neposlušnosti. Než jsme uvěřili v Pána Ježíše, žili 
jsme ve vzpouře proti Bohu a dopouštěli jsme se mnoha různých hříchů. Když 
jsme činili pokání a přijali Ježíše Krista za Spasitele, přijali jsme odpuštění 
hříchů. Avšak díky dlouhému životu ve vzpouře se naše srdce tak zatvrdila, že 
se nemůžeme snadno zlomit. Ačkoli jsme již přijali odpuštění hříchů a spasení, 
chceme-li přijmout také plnost Ducha svatého, musíme znovu činit pokání, 
prosit o Boží odpuštění a očistit se od své svévole. 
Abychom se před Pánem zlomili a očistili, měli bychom činit pokání ze všech 
přestupků, na které si vzpomeneme. 
Vzpomínám si, že po celé dva roky jsem při každé modlitbě za přijetí plnosti 
Ducha svatého plakal. Avšak ačkoli jsem plakal a usilovně se modlil, nemohl 
jsem křest přijmout. Zpočátku jsem velice žíznil, ale později ve mně rostlo 
zklamání a frustrace. Když jsem pak byl ve druhém ročníku biblické školy, 
modlil jsem se s pevným rozhodnutím, že se nepřestanu modlit, dokud Ducha 
svatého nepřijmu. Současně jsem ještě jednou do hloubky vyznal všechny 
hříchy, které jsem od dětství spáchal. Náhle byl můj duch zlomen a Duch svatý 
jednal a naplnil mě. Začal jsem mluvit jazyky, jak mi Duch svatý dával 
promlouvat. 

• Druhý hřích, který musíme vyznat, je nečitelnost. Jakub 4,17 říká: „Kdo ví, 
co je činit dobré, a nečiní, má hřích." Jsme-li líní, ačkoli jsme spaseni a žijeme 



jako křesťané, měli bychom činit pokání z hříchu lenosti. Měli bychom činit 
pokání z toho, že jsme nežili životem, jehož středem je Bůh. Jestliže jsme 
nehledali na prvním místě Boží království a jeho spravedlnost, nemohli jsme se 
líbit Bohu. 
Budeme-li činit pokání ze všech hříchů, bude jejich moc zlomena. Při prosbě o 
plnost Ducha svatého pak budeme mít správný vztah k Bohu - srdce ochotné 
poslušně činit Boží vůli. 
Je třeba, abychom podle svých možností napravili a splatili, co ostatním 
dlužíme. Musíme je poprosit za odpuštění a poskytnout jim náhradu. Pokání a 
vyznání, které vychází z nitra srdce, neskončí pouze u slov. Následuje po něm 
ovoce skutků. Když je naše srdce takto připraveno, Boží Duch svatý na nás vždy 
sestoupí. 
Často se stává, že když ti, kdo touží přijmout Ducha svatého, slyší něčí silné 
svědectví, rozhodnou se, že přijmou Ducha svatého přesně stejným způsobem. 
Ale Duch svatý nepřichází vždy tak, jak bychom chtěli. Přichází v souladu s 
osobností člověka, který jej přijímá. Někdy přichází tiše jako vlahý déšť, jindy 
přijde bouřlivě jako valící se hrom. Ačkoli se Duch svatý dává poznat různými 
způsoby, ten, který přichází, je stále tentýž - třetí osoba svaté Trojice. 

Slovo varování 
Jak bychom se měli modlit za přijetí Ducha svatého, když jsme již vyznali 
hříchy? Uvedu několik pozorování a varování. 
Za prvé bychom se neměli modlit za přijetí Ducha svatého se špatným motivem. 
Jednoduše řečeno, nesmíte volat k Bohu proto, abyste se mohli chlubit či honosit 
zvláštní pozorností, která by mohla provázet velkou moc. Lidé, kteří žádali 
nesprávně, někdy přijali jiného ducha, například ducha žádostivosti, místo 
Ducha svatého. 
Ale když jsou motivy našeho srdce čisté, když se chceme stát mocnější a 
účinnější nádobou a dát se použít Bohem, když se rozhodně chceme stát lepším 
Božím nástrojem a přinášet svědectví Kristova ducha, zlí duchové se k nám 
nikdy nepřiblíží. 
Ježíš o této jistotě mluvil v Lukášovi 11,11-13: 
Což je mezi vámi otec, který by dal svému synu kámen, když ho požádá o 
chléb? Nebo hada, když ho prosí o rybu? Nebo by mu dal štíra, když ho poprosí 
o vejce? Jestliže tedy vy, ač jste zlí, umíte svým dětem dávat dobré dary, čím 
spíše váš Otec z nebe dá Ducha svatého těm, kdo ho prosí! 
Když se tedy modlíme za plnost Ducha svatého proto, aby se v našich životech 
mohla naplnit Boží vůle (ne proto, abychom uspokojili svou tělesnou touhu či 
žádostivost), Bůh nám jistě Ducha svatého dá. 



Druhé slovo varování se netýká lidí s veselou povahou, ale pesimistů, kteří mají 
sklony udržovat ve svém srdci temnou samotu. Protože lidé tohoto typu byli 
dlouho nevědomky skličováni negativistickým duchem, potom když se 
ukvapeně snaží přijmout Ducha svatého, aniž by se nejprve úplně očistili od 
tohoto negativistického ducha, mohou často podlehnout úzkostem a být 
přemoženi jiným chorobným duchem. 
Když se však takoví lidé pozvolna připravují přijímáním Božího slova a 
odpuštění v srdci tak dlouho, až se jejich vnitřní svět rozzáří a stane se 
radostným a pozitivním, potom přijmou úžasný křest. 
Dojdou-li takoví lidé k radostnému a pozitivnímu duševnímu přístupu, již 
přemohli ďábla a zbavili se ho. Mohou se bez úzkosti modlit za naplnění 
Duchem svatým. 
Za třetí, dlouhou vleklou chorobu, která stravuje tělo, často provází ďáblův 
útlak. Ti, kteří jsou slabí na těle i na duchu, protože byli dlouho týráni nemocí, 
by se měli znovu očistit drahou Kristovou krví. Pokud mají potíže s týráním od 
ďábla, mohl by je při modlitbách za přijetí Ducha svatého utlačovat znovu. 
Skutky 10,38 učí, že Ježíš během své služby uzdravoval lidi ze všech nemocí a 
chorob, které způsobil ďábel: „Bůh pomazal Ježíše z Nazaretu Duchem svatým 
a mocí, Ježíš procházel zemí, všem pomáhal a uzdravoval všechny, kteří byli v 
moci ďáblově, neboť Bůh byl s ním." 
Téměř vždy, když jsem se modlil za přijetí Ducha svatého s lidmi, kteří byli 
slabí na duchu i na těle, mi v tom ďábel bránil. Lidé, kteří jsou sužováni 
ďáblem, by v souladu s tímto poznáním měli při modlitbě za přijetí Ducha 
svatého klást zvláštní důraz na drahou Ježíšovu krev. 
Za čtvrté, lidé, kteří dlouho před svým obrácením k Pánu sloužili ďáblu, by měli 
být zvláště opatrní. Než se tito lidé budou modlit za přijetí Ducha svatého, měli 
by pohřbít všechny dřívější vztahy, které měli s ďáblem, plně vyznat své hříchy 
a stát ve vítězství nad ďáblem, které mohou všichni věřící mít. Když se pak 
modlí za přijetí Ducha svatého, mohou bez strachu a pocitů démonického sužo-
vání prosit o Kristův pokoj a radost. Tito lidé však mohou být ještě příležitostně 
podvědomě zranitelní, pokud by otevřeli svá srdce. 
Za páté, ti, kteří se dychtivě modlí za přijetí Ducha svatého, by neměli dovolit, 
aby na ně při modlitbě vzkládal ruce kdokoli. Zlý duch je velice nakažlivý 
podobně jako epidemie. Viděl jsem mnoho lidí, kterých se zmocnili nečistí 
duchové, když na ně vložil ruce někdo se zlým duchem. Když v nich byl tento 
duch, zakoušeli strašná muka, dokud nebyli vysvobozeni. Věřící, kteří chtějí, 
aby na ně někdo při modlitbě vložil ruce, by si měli být vždy jisti, že ten, kdo na 
ně bude vkládat ruce, je naplněný Duchem pravdy. 
Za šesté, buďte opatrní, když se půjdete sami modlit na horu či do jeskyně. Ti, 
kdo slyšeli, že jiní přijali velkou milost na modlitební hoře, někdy také chtějí 



toto místo navštívit. Ale pak, 86 
protože jejich víra nebyla smělá, byli zastrašeni a sužováni zlými duchy, kteří 
využili okamžiku strachu. 
Během své služby jsem často kázal o Duchu svatém a viděl jsem nespočetné 
příklady toho, co jsem popisoval v tomto oddílu. Díky svým zkušenostem jsem 
získal značnou moudrost v tom, jak osvobodit lidi z ďáblových pout. 
Nyní prozkoumejme, jak rozpoznáme Ducha svatého od zlých duchů. 



8. Jak rozpoznáme zlé duchy v člověku 
 
 
Obklopují nás dvě duchovní síly. Protože má Ježíš velkou lásku ke svým 
vykoupeným, poslal Ducha svatého a mnoho andělů a přikázal jim, aby „sloužili 
těm, kdo mají dojít spasení" (Žd 1,14). 
Je s námi stále nejen Duch svatý, ale také mnoho andělů. Na druhé straně, 
nepřítel, satan, který je vládcem moci povětří, vymýšlí neustále zlověstné 
úklady, aby „kradl, zabíjel a ničil", a vysílá zlé a nečisté duchy, kteří obcházejí 
světem (J 10,10). Jak říká apoštol Jan, „víme, že jsme z Boha, kdežto celý svět 
je pod mocí Zlého" (l J 5,19). 
Viděl jsem, že to jsou pravdivé skutečnosti, a dospěl jsem k názoru, že věřící by 
měli tyto duchy rozlišovat. Nemáte-li zvláštní dar rozlišování duchů, rozlišujte 
působení zlých duchů tak, jak to učí Kristus. 

Strom se pozná po ovoci 
Ježíš učí v Matoušovi 7,15-20: 
Střežte se lživých proroků, kteří k vám přicházejí v rouchu ovčím, ale uvnitř 
jsou draví vlci. Po jejich ovoci je poznáte. Což sklízejí z trní hrozny nebo z 
bodláčí fíky? Tak každý dobrý strom dává dobré ovoce, ale špatný strom dává 
špatné ovoce. Dobrý strom nemůže nést špatné ovoce a špatný strom nemůže 
nést dobré ovoce. Každý strom, který nedává dobré ovoce, bude vyťat a hozen 
do ohně. A tak je poznáte po jejich ovoci. 
I kdybyste měli fantasticky nádhernou zkušenost či inspiraci, rozhodně to 
nemůže být dílo, které se zrodilo z Ducha Božího, pokud nenesete ovoce, které 
je v souladu se slovem Božím a s ovocem Ducha svatého. 
Ježíš také varuje: 
Mnozí mi řeknou v onen den: „Pane, Pane, což jsme ve tvém jménu 
neprorokovali a ve tvém jménu nevymítali zlé duchy a ve tvém jménu neučinili 
mnoho mocných činů?" A tehdy jim prohlásím: „Nikdy jsem vás neznal; jděte 
ode mne, kdo se dopouštíte nepravosti." (Matouš 7,22-23) 
Nikdy byste neměli předpokládat, že nějaké dílo je od Boha pouze proto, že ho 
doprovázejí nadpřirozená znamení a zázraky. Vždy byste měli hledět na ovoce a 
na pravou povahu díla, která je skrytá v pozadí. Ačkoli ďábel přichází v rouše 
beránčím, nemůže skrýt ani zfalšovat svůj charakter. Prozkoumejme ďáblovo 
ovoce. 



Ďábel je bezbožný 
Bible učí, že: „Království Boží... je ve spravedlnosti, pokoji a radosti z Ducha 
svatého." (Ř 14,17) Ale když přichází satan přestrojený za Ducha svatého, krade 
lidem lásku, radost a pokoj. 
Jakub 3,14-18 nám ukazuje jasné měřítko pro rozlišování: 
Máte-li však v srdci hořkou závist a svárlivost, nechlubte se moudrostí a nelžete 
proti pravdě. To přece není moudrost přicházející shůry, ale přízemní, živočišná, 
ďábelská. Vždyť kde je závist a svárlivost, tam je zmatek a kdejaká špatnost. 
Moudrost shůry je především čistá, dále mírumilovná, ohleduplná, ochotná dát 
se přesvědčit, plná slitování a dobrého ovoce, bez předsudků a bez přetvářky. 
Ovoce spravedlnosti sklidí u Boha ti, kdo rozsévají pokoj. 
Lidé, které sužuje ďáblův duch, prožívají, že do všeho jim cosi rušivě zasahuje. 
Tyto rušivé podněty mohou být tak silné, že se člověk začíná divit: je-li toto 
Duch svatý, jak může jednat tak povrchně a nutit k tak bezmyšlenkovitému 
jednání? 
Někdy se ďáblův duch snaží vydávat pokyny, které se značně podobají 
pokynům od Ducha svatého. To se netýká jen drobností, ale i otázek víry. Zlí 
duchové také šíří negativismus a úzkost. Zlí duchové zkrátka nepřetržitě vysílají 
rušivé a hřmotné prorocké im-90 
pulsy, kterými komplikují situaci, působí nesnáze a vměšují se do života 
člověka. 
Slova knihy proroka Izajáše nás jasně učí o spojení s duchy zemřelých: „Řeknou 
vám: 'Dotazujte se duchů zemřelých a jasnovidců, kteří sípají a mumlají.' Což se 
lid nemá dotazovat svého Boha? Na živé se má ptát mrtvých?" (Iz 8,19) 
Věřící, kteří přinášejí žvatlavá a mumlavá proroctví, mají pravděpodobně ducha 
zemřelých a mělo by se jejich působení zabránit. 
Proroctví od Ducha svatého přichází, když Bůh potřebuje sdělit svému lidu 
nějaké poselství. Přichází jemně a božsky, provázeno hlubokými pocity 
potvrzení a ujištění, že poselství je skutečně od Boha. 

Ďábel je nečistý 
Bible na mnoha místech označuje duchy jako „nečisté" (viz Mt 10,1; Mk 1,27; 
Lk 6,18). Zlí duchové, duch ďáblův, neustále a proti vůli člověka vyvolávají 
ošklivé představy. Na rozdíl od příležitostných myšlenek, které přijdou a zase 
odejdou, se tyto představy uchytí v srdci jako klíště. Někdy nečití duchové 
způsobí, že lidé mají zlé myšlenky při čtení Bible. Někdy způsobí, že se člověku 
udělá špatně, když je v přítomnosti věřícího, který je naplněn Duchem svatým. 
Ti, kdo jsou sužováni nečistými duchy, žijí v úzkostech a oplzlé a nečisté 
představy se přes ně převalují jako splašky. Když slyší Boží slovo, přicházejí 



jim na srdce nekontrolovatelná falešná obvinění a povstávají v nich arogantní 
myšlenky, jako když had pozvedá hlavu. 
Lukáš 6,18 říká, že nečistí duchové mohou „sužovat". Duch svatý přináší radost, 
pokoj a občerstvení, ale zlí duchové způsobují úzkosti a utrpení mysli i tělu. 
Možná věříte, že jste přijali Ducha svatého, ale pokud žijete v neustálých 
úzkostech, strachu a problémech, pokud stále cítíte, že vás tíží velké břemeno, je 
to znamením, že vás sužují zlí duchové. 
Kdykoli vidíte takové ovoce, můžete si být jisti, že ďáblův skutečný charakter se 
podobá dravému vlku, ať už se ďábel přetvařuje jakkoli prohnaně. 

Rozsouzení představy člověka o Kristu 
Nejdůležitější otázkou při rozlišování duchů je, co člověk říká o Kristu. 
Jiné nesrovnalosti v učení se netýkají otázky života a smrti. Ale falešné učení o 
spasitelné milosti Ježíše Krista přináší věčnou zkázu těm, kteří je hlásají, i těm, 
kdo mu naslouchají a následují je. 
Apoštol Jan píše v 1. Janově 4,1-3: 
Milovaní, nevěřte každému vnuknutí (duchu), ale zkoumejte duchy, zda jsou z 
Boha; neboť mnoho falešných proroků vyšlo do světa. Podle toho poznáte 
Ducha Božího: Každé vnuknutí (duch), které vede k vyznání, že Ježíš Kristus 
přišel v těle, je z Boha; každé vnuknutí (duch), které nevede k vyznání Ježíše, z 
Boha není. Naopak, je to duch antikristův, o němž jste slyšeli, že přijde, a který 
již nyní je na světě." 
Tvrdí-li někdo, že přijal plnost Ducha svatého, a prorokuje nádherné věci a činí 
mocné skutky, avšak nevyznává, že Ježíš Kristus se narodil z panny a byl 
ukřižován pro vykoupení celého světa, není z Krista. Pokud nevyznává, že Ježíš 
Kristus vstal třetího dne z hrobu, že vstoupil na nebesa a sedí po pravé straně 
Božího trůnu a že přijde ve stejné podobě, v jaké byl vzkříšen v těle, není jeho 
učení inspirováno Duchem svatým, ale duchem antikristovým. 
Když toto uvážíme, zjistíme, že nespočetné náboženské skupiny v mnoha 
zemích vedou velké množství lidí do zatracení falešným učením o Kristu. 
Známým příkladem je například to, když člověk tvrdí, že on je „Kristus" nebo 
„jediný Beránek" a vyhrožuje, že pokud ho lidé nebudu následovat, nebudou 
spaseni. Jiní tvrdí, že není třeba, aby byl Ježíš naším prostředníkem, protože 
můžeme komunikovat přímo s Otcem. Jelikož je ve světě takový chaotický 
duch, nesmíme „věřit každému duchu", ale máme pečlivě „zkoumat duchy, zda 
jsou z Boha". 
Když vidím věřící, kteří se chytili nějakého samozvaného „muže milosti", u 
něhož se projevuje zázračná moc, a bezvýhradně ho následují a kladou své duše 
k jeho nohám, nemohu než vzdychat. Nebyli dost opatrní. 



Rozsouzení slov člověka 
Lidská řeč odráží charakter a myšlenky. Rozzlobená žena mluví hněvivým 
jazykem. Hrubý muž mluví vulgárně. Milosrdný muž mluví milosrdně a dobrá 
žena mluví dobrými slovy. 
Bible to také jasně učí: „Proto vám zdůrazňuji, že žádný, kdo mluví z Ducha 
Božího, neřekne: 'Ježíš buď proklet', a že nikdo nemůže říci: 'Ježíš je pán', leč v 
Duchu svatém." (l K 12,3) 
Když tedy slyšíme, jak nějaký člověk tvrdí, že přijal milost, měli bychom 
pozorně a obezřetné naslouchat, abychom rozeznali, jakého ducha člověk má. 
Čemu bychom měli naslouchat? 

Sebechvála 
Ten, kdo prohlašuje, že přijal Ducha svatého, a přitom při každé příležitosti 
chválí sám sebe, místo aby oslavoval Ježíše, nemluví z ducha Kristova. Mluví z 
ducha žádostivosti. 
Ďábel se vždy chvěje a zuří jako had připravený k útoku a snaží se „ukázat se". 
Oslavuje-li něčí řeč jeho samého, a ne Krista, nejsou tato slova z Ducha svatého, 
ale od zlého ducha. 
Občas ke mně přijde člověk, který tvrdí, že přijal mnoho milosti, a říká: 
„Pastore, přijal jsem mnoho milosti. Duch svatý mi řekl, že miluje zvláště mě a 
že mě učiní velkým služebníkem a bude mě mocně používat..." Nepřestanu-li 
poslouchat, jsem často znechucen, protože ten člověk neoslavuje svými slovy 
Krista a Boha, ale vyvyšuje sebe. 
Duch svatý velebí Boha (viz Sk 10,46), naplňuje nás a ukazuje nám, co přijal od 
Krista, a tak skrze nás zjevuje Kristovu slávu (viz J 16,1-14). 
Pokud někdo v soukromí nebo na veřejnosti (třeba i Boží služebník) předvádí 
svou vlastní velikost, a nikoliv Kristovu, je již v moci ducha antikristova. 

Vyhrožování a zraňování druhých 
Když ten, kdo tvrdí, že přijal Duch svatého, neustále vyhrožuje ostatním a 
vydírá je, když neváhá užívat hrubý a zraňující jazyk, musíme být opatrní. 
Jednu sestru, která prohlašovala, že přijala Ducha svatého, obklopoval oblak 
strachu místo lásky a pokoje. Kdykoli ji někdo napomenul, nadávala. Jak by 
mohl Duch svatý, který je jemný a pokorný, přebývat v někom, kdo takto mluví? 
Jak může někdo, kdo tvrdí, že mluví z Ducha svatého a je obdařen zvláštním 
požehnáním, bez skrupulí přijít k věřícímu, šeptat pomluvy na členy sboru a 
vyžadovat peníze za to, že bude mlčet? 



Slovo varování 
Než uznáme, že někdo dělá nádhernou práci, musíme si nejprve všimnout, zda 
chválí Boha a káže Krista jako Pána. Musíme vidět důkaz pokory, důkaz, že je 
tento člověk skrytý za křížem a že svými slovy a skutky zjevuje ovoce Ducha 
svatého. 
Apoštol Pavel varuje věřící v posledních dobách: „Duch výslovně praví, že v 
posledních dobách někteří odpadnou od víry a přidrží se těch, kteří svádějí 
démonickými naukami." (l Tm 4,1) 
Kdekoli jsou pravé věci, tam jsou i padělky. Proto bychom vždy měli zkoumat 
své vlastní duchovní zkušenosti a také bychom měli rozlišovat duchy, aby naše 
obecenství s ostatními věřícími bylo v pořádku. 



9. Dary Ducha svatého 
 
 
První Korintským 12,4-11 popisuje dary Ducha: 
Jsou rozdílná obdarování, ale tentýž Duch; rozdílné služby, ale tentýž Pán; a 
rozdílná působení moci, ale tentýž Bůh, který působí všecko ve všech. Každému 
je dán zvláštní projev Ducha ke společnému prospěchu. Jednomu je skrze Ducha 
dáno slovo moudrosti, druhému slovo poznání podle téhož Ducha, někomu zase 
víra v témž Duchu, někomu dar uzdravování v jednom a témž Duchu, někomu 
působení mocných činů, dalšímu zase proroctví, jinému rozlišování duchů, 
někomu dar mluvit různé druhy jazyků, jinému dar vykládat jazyky. To všechno 
působí jeden a týž Duch, který uděluje každému zvláštní dar, jak sám chce. 

Boží dary 
Podívejme se, co Pavel říká:.....(jsou) rozdílná působení moci, ale tentýž Bůh, 
který působí všecko ve všech." (l K 12,6) 
Výraz působení moci se týká metody kázání evangelia. Abychom byli přesnější, 
týká se celé strategie, kterou používáme při kázání a prosazování evangelia. 
Evangelium můžeme účinně prosazovat například zakládáním nových sborů, 
zakládáním a udržováním škol a nemocnic nebo tak, že se Bohem necháme 
použít jako nástroj probuzení. To vše jsou rozmanitá „působení moci", která 
Bůh používá k prosazování evangelia. 

Ježíšovy dary 
Pavel také říká: „...(jsou) rozdílné služby, ale tentýž Pán..." (l K 12,5) 
To znamená, že Ježíš Kristus dal některým věřícím správní dary, aby zastávali 
důležité vedoucí úřady a stěžejní místa v církvi. Každá pozemská organizace 
potřebuje zodpovědné vedení a podobně je tomu i v církvi - těle Ježíše Krista. 
Správa církve je popsána na několika místech v Bibli. V jednom z těchto textů je 
psáno: „Vy jste tělo Kristovo a každý z nás je jedním z jeho údů. A v církvi 
ustanovil Bůh jedny za apoštoly, druhé za proroky, třetí za učitele; potom jsou 
mocné činy, pak dary uzdravování, služba potřebným, řízení církve, rozličnost 
jazyků." (l K 12,27-28 upraveno podle Král.) 
Ohledně této správy církve napsal Pavel v Efezským 4,11: „A toto jsou jeho 
dary: jedny povolal za apoštoly, jiné za proroky, jiné za zvěstovatele evangelia, 
jiné za pastýře a učitele." Tento verš ukazuje, že si nemůžeme vybrat, jaký úřad 
bychom chtěli v církvi zastávat. Spíše bychom každý měli zjistit, jaký dar jsme 
přijali od Ježíše, a potom Bohu věrně sloužit na tomto místě. 



Dary Ducha 
Nyní konečně přicházejí dary Ducha svatého: „Jsou rozdílná obdarování, ale 
tentýž Duch..." (l K 12,4) 
Dary Ducha svatého jsou mocné prostředky a nástroje, které nám umožňují 
úspěšně řídit a vykonávat Boží dílo v církvi. 
Když se naplánuje, že se postaví velký dům, a je již určen architekt, stavitel a 
specialisté, shromáždí se všechen potřebný materiál a všechny nástroje a to vše 
se použije tak, aby byl projekt co nejdříve úspěšně dokončen. 
Když je třeba vykonat velké dílo pro Boha, dostanou věřící v církvi - Kristově 
těle - různé dary Ducha svatého. Tyto dary Ducha věřícím umožňují efektivně 
pracovat na Božím díle a plnit jejich povinnosti, a Boží dílo tak díky působení 
darů Ducha roste. 
Je devět darů Ducha svatého, a ty mohou být zhruba rozděleny do třech 
následujících skupin: 
 

1. Dary zjevení 
a. dar slova moudrosti 
b. dar slova poznání 
c. dar rozlišování duchů 

2. Dary řeči 
a. dar jazyků 
b. dar výkladu jazyků 
c. dar proroctví 

3. Dary moci 
a. dar víry 
b. dar uzdravování 
c. dar působení mocných činů 

 
Dary zjevem se týkají nadpřirozeně předávaných informací, které Duch svatý 
zjevuje v srdcích lidí, kteří přijali tento dar. Poznání o zkušenostech a situacích 
jiných lidí, které je zjeveno prostřednictvím těchto darů, se nedostane na 
veřejnost, dokud se ti, kteří přijali tyto dary nebo některý z nich, nerozhodnou 
mluvit. 
Dary řeči se týkají nadpřirozeně zjevených poselství, která Duch svatý zjevuje 
prostřednictvím lidského hlasu. Jak ti, kdo tyto dary používají, tak ti, kdo jsou 



okolo, mohou slyšet projevy těchto darů, a proto je možno přijmout tyto projevy 
prostřednictvím tělesných smyslů. 
Dary moci jsou mocné dary, jejichž prostřednictvím se zjevuje Boží moc v 
zázračné odpovědi dané nadpřirozenou tvůrčí intervencí. Prostřednictvím těchto 
darů se mění lidé i prostředí. 
Všechny tyto dary rozděluje lidem Duch svatý podle své vlastní vůle pro užitek 
a růst církve - těla Kristova. 

Jak se projevuje Duch svatý 
Věřící, kteří přijali plnost Ducha svatého a průvodní dary, někdy příliš nechápou 
projevy Ducha svatého (viz l K 12,7). 
Někteří lidé si myslí, že každý, kdo přijal plnost Ducha svatého a dary, může 
těchto darů užívat, jak chce a kdy chce. 
Proto občas vidíme, jak lidé, kteří pravděpodobně přijali zvláštní milost či Boží 
dary, se pokoušejí užívat těchto darů, jako by byl Duch svatý jejich osobním 
služebníkem. To je ovšem velmi nebezpečné, protože Duch svatý v nás je třetí 
osobou svatého trojjediného Boha. 
Má-li někdo takový přístup, zarmucuje Ducha svatého. A když je Duch svatý 
zarmoucen, postupně dary přestanou skrze tyto lidi působit. Když to pak tito lidé 
cítí ve svém duchu, stávají se obvykle arogantními. Aby ostatní přesvědčili, že 
skrze ně dary stále působí, začnou jednat v těle (což je podvod), často vynáší lži, 
a to církvi přináší hanbu. 
Dary jsou vlastnictvím Ducha svatého. Protože jsou jeho, nemohou existovat 
nezávisle na něm. Dary Ducha svatého nemohou být v žádném případě užívány 
podle lidské vůle. Pouze Duch svatý je může cele vlastnit a projevovat skrze 
věřící, ve kterých přebývá. 
Není pravda, že člověk užívá darů Ducha svatého. Naopak, Duch svatý, který 
přebývá v člověku, používá tohoto člověka a projevuje skrze něho dary podle 
své vůle, ve svůj čas a ve své situaci. 
O tom psal apoštol Pavel v 1. Korintským 12,7: „Každému je dán zvláštní projev 
Ducha ke společnému prospěchu." 
Někdy se arogantní a domýšliví lidé snaží používat Ducha svatého, jakoby byl 
cirkusovým klaunem. Když jsem viděl, jak jsou tito lidé oslavováni, cítil jsem se 
trapně a zklamán. Zřejmě neměli ani tušení o tom, že stojí v přítomnosti Boha a 
Ducha svatého. 
Neříkám, že tito lidé nepřijali dary Ducha svatého, říkám pouze, že naprosto 
špatně chápou účel těchto darů ve svém životě. Protože přijali určité dary, myslí 
si, že mohou používat Ducha svatého, jak a kdy je jim libo. Avšak Duch svatý 
naplňuje věřící, aby se stali nádobami, skrze něž se projevují dary, pouze proto, 



aby byli vzděláváni ti, kdo slyší evangelium. 
Jaký postoj by měl mít věřící, který zakusil působení darů Ducha svatého? Měl 
by se neustále pokořovat před Boží přítomností, odevzdávat se mu jako čistá 
nádoba a potom očekávat na Ducha svatého a dovolit mu, aby skrze něho 
projevil své dary kdy a kde bude on sám chtít. 
Zakoušel jsem požehnání různých darů, které skrze mě působily, a stále se 
modlím za ještě větší projevy Ducha svatého. Jediný důvod, proč jsem byl 
schopen zbudovat církev s 500 000 členy za necelých třicet let, jsou nádherné 
projevy Ducha svatého, který působil skrze dary zjevení, řeči a dary moci. Když 
se to dělo, vzdávali jsme za to všechnu chválu Bohu. 
I dnes mě stále ještě jedna věc rozechvívá úzkostí: myšlenka, že bych mohl 
vzdorovat Duchu svatému nebo že mi lidé neporozumí, když Duch skrze mě 
působí a projevuje se skrze různé dary, aby zbudoval svoji církev, a budou si 
myslet, že mluvím sám ze sebe. 
Shrnuji tedy, že dary náleží výhradně Duchu svatému. Dary není možno 
oddělovat od Ducha svatého a Duch svatý se projevuje skrze lidi 
prostřednictvím různých darů pouze proto, aby zbudoval svou církev. 

Jak přijímat dary 
Jak se můžeme stát nádobou, skrze kterou bude Duch svatý projevovat své dary? 
Duch svatý nedělá rozdílu mezi lidmi, a pokud přijali plnost Ducha svatého, 
projevuje skrze ně své dary a buduje věřící. První Korintským 12,7 říká: 
„Každému je dán zvláštní projev Ducha ke společnému prospěchu," aby bylo 
jasné, že Duch svatý projeví své dary skrze kohokoli, kdo přijal plnost Ducha. 
Duch svatý si nás vybírá jako nádoby, skrze které projevuje své dary. To je 
přesnější vyjádření než výrok, že jsme přijali dary, protože rozdělování darů, jak 
jsem již řekl, záleží výhradně na vůli Ducha svatého. Po vyjmenování darů 
Pavel říká: „To všechno působí jeden a týž Duch, který uděluje každému 
zvláštní dar, jak sám chce." (l K 12,11) 
Toužíte-li po darech, není správné prosit v modlitbě o konkrétní dary, po kterých 
toužíte. Měli byste zjistit, které dary si Duch svatý, jenž bydlí ve vás, přeje skrze 
vás projevovat ke vzdělání církve. 
Dnešní vychovatelé dětí se snaží nalézt přirozenost a povahu dítěte a pak jeho 
povahu rozvinout. Když jste přijali plnost Ducha svatého, měli byste stejným 
způsobem pozorně sledovat, které dary chce Duch svatý skrze vás projevit. 
Jakmile rozpoznáte, které dary pro vás Duch svatý vybral a dal vám je, pěstujte 
a rozvíjejte je tím, že mu dovolíte, aby tyto dary skrze vás projevoval. 
Když jsem přijal Ducha svatého, slepě jsem se modlil, aby se skrze mě 
projevovaly nejpopulárnější dary - dar uzdravování, dar slova moudrosti a dar 



slova poznám. Ačkoli jsem se modlil dlouho a s mnohými slzami, očekávané 
dary nepřicházely. Třebaže se zdálo, že se na okamžik objevily, nepůsobily 
skrze mě tyto dary v plnosti a nepřetržitě. Místo toho, jako když mladé výhonky 
trávy rostou ze země, se začaly v mém osobním životě i ve službě objevovat 
dary, o které jsem neprosil a kterým jsem nevěnoval velkou pozornost. 
Přijal jsem dar víry a dar proroctví. Jak v mém osobním životě, tak ve službě se 
nadpřirozená síla zmocnila mého srdce, jako bych dostal nějakou tajemnou moc, 
jakou měl Samson. Z mých úst proudila smělá vyznání, která by mohla 
přikazovat horám, aby se vrhly do moře, a když jsem mluvil, skutečně se děly 
zázraky. 
Tyto dary se neprojevovaly nepřetržitě. Dar víry nepůsobí v každé situaci. Když 
Duch svatý projevoval svoji vůli a oslavoval Boha, vytrysklo z hlubin mého 
srdce více víry, než jsem si mohl ve své situaci vůbec představit. Totéž se mi 
stává i s darem proroctví. Opravdu jsem se nikdy nezajímal o proroctví. Díky 
mnoha nežádoucím důsledkům a zmatkům, které způsobila některá proroctví, 
jsem spíše káral ty, kteří prorokovali. Dodnes jsem nezměnil názor, avšak z čistá 
jasná začal duch proroctví rozechvívat mé srdce očekáváním jeho slov. Když 
přichází prorocká slova, plní mé srdce Boží moudrost, potěšení a pokyny. Není 
třeba říkat, že bychom se nikdy neměli těmito dary chvástat ani chlubit. 
Je správné používat tyto dary pouze jako prostředek k potvrzení správnosti, 
neměnnosti, neomylnosti a dokonalosti Božího slova, nikoli k vyvyšování něčí 
duchovnosti. 
Jak jsem již řekl, jakmile objevíme, který dar nám Duch svatý dal, musíme ten 
dar rozvíjet a dovolit, aby se mohl často projevovat. Tento dar přináší požehnání 
nejen církvi a Božímu lidu, ale pomáhá také nám v duchovním růstu a 
dospívání. 
Když chce Duch svatý projevit některé dary skrze člověka, který se bojí mluvit 
na veřejnosti nebo který odmítne poslechnout jeho vedení, protože se chce líbit 
ostatním lidem, Ducha svatého to zarmucuje a uhašuje. Stává-li se to často, dary 
zmizí. Ti, kteří poznali, které dary přijali, by neměli stranit lidem či 
organizacím. Raději by měli dovolit Duchu svatému projevovat se skrze ně, aby 
tyto dary působily trvale a objevovaly se stále častěji a přinášely požehnání 
církvi a jednotlivcům. 
Ti, kdo přijali dary, by měli vytrvale, pečlivě a horlivě zkoumat Písmo a 
studovat okolnosti, za kterých byly tyto dary používány. Toto studium by mělo 
být provázeno očišťováním vlastního života od nepravostí. 
Dary nikdy nemohou nahradit Boží slovo - naši nejvyšší autoritu a náš návod 
pro život. Měly by být vždy porovnávány s Božím slovem a být s ním v jednotě. 
Měly by být užívány v rámci mezí stanovených Božím slovem. 
 



Může mít člověk současně různé dary? 
Není třeba říkat, že Ježíš užíval všech devíti darů Ducha, a my jsme z Písma 
přesvědčeni, že apoštolově, jako třeba Petr a Pavel, také užívali všech devíti 
darů. Jak mohou běžní dnešní věřící jako ty a já přijmout všech devět darů? 
Bible říká: „Usilujte o vyšší dary!" (l K 12,31) Někteří lidé říkají, že nejvyšším 
darem je láska, ale to není správné. 
První Korintským 13 říká, že láska je nejlepší způsob, jak dary používat. Text, 
„Usilujte o vyšší dary! A ukážu vám ještě mnohem vzácnější cestu," znamená, 
že Bible nám ukazuje, jakým způsobem máme darů používat. První Korintským 
14,12 také říká: „Tak i vy: když tak horlivě usilujete o duchovní dary, snažte se, 
abyste měli hojnost těch, které slouží budování celé církve." 
Toto místo Písma ukazuje, že Bůh chce používat co možná nejvíce věřících, 
kteří přijali plnost Ducha svatého. Když Pavel říká, že bychom měli usilovat o 
nejvyšší dary, znamená to toto: Když usilujeme o to, aby se ještě více 
projevovaly dary, které již užíváme, dá nám Bůh podle své svaté vůle ještě větší 
a hojnější dary. Můžeme z toho usoudit, že křesťané mohou mít několik různých 
darů současně. Dary Ducha patří Bohu a on je udílí podle své vůle. 



10. Dary zjevení 

 

Dar slova poznání 
Bible tento dar nazývá dar „slova poznání", nikoli dar „poznání", a toto rozlišení 
má svůj důvod (l K 12,8). Kdybychom tento dar chápali jako dar poznání, týkal 
by se veškerého poznání o Bohu. Ale dar slova poznání se týká jen té části 
Božího poznám, kterou chce Bůh zjevit. 
Poznání je stav vědění něčeho skrze uvědomění si pravdy o věcech a 
záležitostech. Dnes však mnozí lidé chápou dar slova poznání velmi nesprávně. 
Někteří lidé, kteří přijali dar slova poznání, jednají a mluví, jako by byli 
chodícím slovníkem, ale jejich chování prozrazuje, že toho mnoho nevědí. To, 
že přijali tento dar, neznamená, že přijali plnost poznání vševědoucího a 
všemohoucího Boha. 
Jiní lidé říkají, že přijali dar slova poznání, protože jejich chuť k učení je vedla k 
důkladnému studiu Božího slova. Díky tomu, říkají, přijali dar slova poznání. 
Ale dar slova poznání, který se projevuje jako jeden z darů Ducha svatého, není 
znalost, která se dá nastudovat a naučit. Toto poznají se nedá prozkoumat ani 
nashromáždit. Toto poznání, které na základě zvláštního Božího zjevení 
odhaluje skrytou pravdu o věcech a záležitostech a přináší řešení problémů v 
určitém čase a místě k Boží slávě, přichází výhradně z vnuknutí Ducha svatého. 
Projev tohoto druhu poznání neznamená, že člověk má plnost poznání 
vševědoucího Boha nebo že přijal poznání na základě zkoumání. Slovo poznání 
je informace zjevená člověku, který obdržel tento dar, když je třeba odkrýt či 
zjevit Božím dětem konkrétní potřebu Božího království - něco, co se týká 
Kristova evangelia. Ne-můžeme-li okolnostem porozumět lidským způsobem, 
Bůh zjeví věřícím část poznání prostřednictvím Ducha svatého skrze zjevení, 
sny nebo vidění. To znamená, že poznání dané nadpřirozeným způsobem skrze 
zjevení od Boha nebylo získáno lidskými prostředky ani lidským úsilím. 
V Písmu je mnoho příkladů nadpřirozeného působení daru slova poznání, které 
dal Duch svatý skrze Boží lidi. 
Prozkoumejme některé z nich. 
V 7. kapitole knihy Jozue po dobytí silného města Jericha se Izraelci snažili 
obsadit daleko menší město Aj, ale utrpěli těžkou porážku. 
V té době Jozue roztrhl své roucho a padl tváří k zemi. S izraelskými staršími si 
před Boží schránou posypal hlavu prachem a modlil se. V důsledku toho přišlo 
večer Izraeli Boží zjevení: Přesto, že Bůh Izraelcům přísně přikázal, aby se v 



Jerichu ničeho nedotýkali, jeden muž něco ukradl, to zapálilo Boží hněv a Bůh 
nebyl s Izraelci, když zaútočili na Aj. 
Jozue přijal slovo poznám - poznání příčiny, proč byl Izrael poražen svým 
nepřítelem. Navíc přijal skrze zjevení Ducha svatého informaci, že tento hřích 
spáchal Akán, syn Karmího, syna Zabdího, z kmene Judova. 
Takové poznání se nedá získat usilovným studiem ani nepřijde jako informace 
tajně předávaná od člověka k člověku. Takové poznání zjevuje pouze Duch 
svatý těm, kteří přijali tento dar. 
V 1. Samuelově 9 je další podobná situace. Saul a ti, kteří byli s ním, vyšli 
hledat ztracené oslice Saulova otce. Když je nemohli nalézt, přišli se zeptat 
proroka Samuela. Když se Samuel setkal se Saulem, řekl: „Pokud jde o oslice, 
které se ti před třemi dny ztratily, neměj o ně starost, neboť se nalezly." (l S 
9,20) 
Ještě dřív, než mluvil se Saulem, věděl Samuel nejen to, že Saul hledá oslice, ale 
také to, že již byly nalezeny. Takové zjevení přišlo jako dar slova poznání. 
Dar slova poznání se silně projevoval také v životě Elíši. To je popsáno ve 2. 
Královské 6,8-12: 
Kdykoli se aramejský král chystal do boje proti Izraeli, radíval se se svými 
služebníky: „Můj tábor bude na tom a tom místě." Muž Boží však izraelskému 
králi vždycky vzkazoval: „Dej si pozor a netáhni tímto místem, protože tam 
táboří Aramejci!" Izraelský král posílal zvědy na místo, které mu muž Boží 
označil a před nímž ho varoval, aby se tam měl na pozoru; stalo se tak ne jednou 
nebo dvakrát. Ta věc pobouřila aramejského krále; svolal své služebníky a řekl 
jim: „Proč mi neoznámíte, kdo z našich donáší izraelskému králi?" Jeden z jeho 
služebníků řekl: „Nikoli, králi, můj pane. Je to prorok Elíša, který je v Izraeli. 
Ten oznamuje izraelskému králi i ta slova, která vyslovíš ve své ložnici." 
Takové nádherné poznání se nedalo získat lidskou inteligencí, ale Bůh ho zjevil 
osobně Elíšovi skrze dar Ducha svatého. 
Dar slova poznání se nádherně projevoval také skrze věřící v Novém zákoně. 
Příklad, který nám dal náš Pán Ježíš Kristus, nepotřebuje komentáře. Podívejme 
se tedy na zkušenost apoštola Petra. 
V 5. kapitole Skutků se Ananiáš a jeho žena Safira domluvili a prodali svůj 
majetek. Vzali určitou část peněz, které získali za to pole, složili ji k nohám 
apoštolů a předstírali, že je to plná cena. Byli přesvědčeni, že se o jejich lži 
nikdo nedozví. 
Ale Petr řekl: „Ananiáši, proč Satan ovládl tvé srdce, že jsi lhal Duchu svatému 
a dal stranou část peněz za to pole? Bylo tvé a mohl sis je přece ponechat; a 
když jsi je prodal, mohl jsi s penězi naložit podle svého. Jak ses mohl odhodlat k 
tomuto činu? Nelhal jsi lidem, ale Bohu." (Sk 5,3-4) Bůh Petrovi řekl to, co 



potřeboval v dané situaci vědět. 
Já jsem měl také podobnou zkušenost. Jednou o vánocích po celo-nočním 
modlitebním shromáždění jsem vedl časně ráno bohoslužby ve sboru. Můj 
rozvrh byl nabitý a před bohoslužbou o jedenácté jsem se ještě šel domů trochu 
prospat. 
Když jsem přišel domů, byl jsem hladový. Chtěl jsem posnídat, avšak náhle do 
mé mysli přišel pokyn. Měl jsem jít okamžitě do sboru; něco se stalo. Moc se mi 
tam nechtělo, ale jako Boží služebník jsem nemohl jednat jinak než poslechnout. 
Tak jsem hned vstal a šel do sboru. 
Ve sboru byl klid. Zdálo se, že se nic neděje. Potkal jsem tam pouze mladého 
vrátného, jak zametal smetí po věřících, kteří byli na celonočním modlitebním 
shromáždění. 
Nemohl jsem nalézt nic, co by potvrdilo slovo Ducha svatého, že ve sboru se 
něco stalo. Natahoval jsem krk, abych prohlédl vnitřek svatyně. Náhle mi přišel 
do srdce další pokyn. Měl jsem jít dopředu na stupínek. Šel jsem tam a prohlédl 
jsem kazatelnu. Ležela na ní dobře zapečetěná obálka s darem. 
Vzal jsem obálku do ruky a pečlivě jsem prohlédl pečeť. Myslel jsem si: 
„Trochu se ohřeji a potom se vrátím domů," a šel jsem do kanceláře, kde byla 
kamna. S obálkou v ruce jsem přistrčil židli blíže ke kamnům. Náhle někdo 
hlasitě zaklepal na dveře. Řekl jsem: „Dále!" Do kanceláře vstoupil mladý muž, 
který zametal kostel. S bledou tváří si klekl na podlahu. K mému velkému 
překvapení řekl: „Pastore, dnes jsem poznal, že Bůh skutečně žije. Spáchal jsem 
hrozný hřích, ale prosím odpusťte mi." 
Byl jsem tak ohromený, že jsem vůbec nechápal, co říká, ale ten mladý vrátný se 
sklopenýma očima pokračoval: „Když jsem zametal ve sboru, nalezl jsem na 
kazatelně velkou obálku s penězi. Rozhlédl jsem se, v té chvíli ve sboru nikdo 
nebyl a já jsem po ní zatoužil. 
Vzal jsem obálku, běžel do svého pokoje a žiletkou jsem ji otevřel. Vzal jsem z 
ní nějaké peníze. Zbytek jsem dal zpět, dobře jsem obálku zalepil, a než si toho 
mohl kdokoli všimnout, dal jsem ji zpět na kazatelnu. Všechno bylo tak jako 
předtím a já jsem si byl jist, že se o tom nikdy nikdo nedozví. Potom jste se však 
náhle objevil vy, nervózně jste se rozhlížel a něco hledal, ačkoli jste předtím 
odešel domů spát. Ujistil jsem se, že o tom, co se stalo, nemůžete nic vědět, 
protože jste pouze člověk, a zametal jsem dál. 
Bylo mi však těžko, tak jsem se stále díval do kostela, abych viděl, co děláte. 
Potom jste udělal přesně to, čeho jsem se obával. Šel jste ke kazatelně, vzal jste 
obálku s penězi, pečlivě jste prohlédl pečeť a odešel do kanceláře. 
Věděl jsem, že vám všechny tyto věci zjevil Duch svatý, a tolik mě hryzalo 
svědomí, až jsem přišel sem, abych vyznal svůj hřích. Prosím odpusťte mi." 



Když jsem poslouchal vyznání toho mladého muže, chvěl jsem se při pomyšlení, 
že i mě stejně pozorně sleduje Duch svatý, který je vždy s námi. 
Další podobný případ se stal mému příteli před několika lety, na konci působení 
Korejské demokratické strany. 
Pan Bethel, americký misionář, se kterým jsem se dobře znal, se přestěhoval z 
Filipín do Koreje za misijní prací. Nejprve poslal lodí věci ze své domácnosti a 
potom přiletěl se svou rodinou letadlem. 
Když jeho zboží dorazilo, dostal z celnice Pusan Pier oznámení o doručení. Šel 
si pro své věci, ale některé ze svých nejcennějších věcí nemohl nikde nalézt. 
Byly napsané na seznamu a vše bylo naloděno současně, přesto mu však řekli, 
že do Koreje nedorazily. 
Pan Bethel se tím velmi trápil a stále se na tyto věci vyptával, až se nakonec 
úředníci celnice rozzlobili a křičeli na něho. 
S pocitem zklamání a bezpráví se pan Bethel hned na místě horlivě modlil k 
Bohu. Náhle ve vidění uviděl vnitřek skladiště s malými dveřmi. Přirozeným 
zrakem tam nemohl vidět, i když to bylo pouze několik kroků vlevo od místa, 
kde stál. Za těmi dveřmi byly skryty jeho cennosti. 
Pan Bethel požádal celní úředníky, aby mu dovolili hledat, a oni triumfálně 
souhlasili. 
Pan Bethel šel přímo a s jistotou na místo, které viděl ve vidění, a tam byla 
skrytá chodba. Když se v té chodbě obrátil, spatřil malé dveře, které viděl ve 
vidění. Když přišel k těm dveřím, tváře celníků zrudly. Řekli mu, že do té 
místnosti nemůže jít, ale on je odstrčil, otevřel dveře a tam byly všechny jeho 
věci schované přesně tak, jak mu to bylo zjeveno. Duch svatý dal panu 
Bethelovi poznání, které v tu chvíli potřeboval, a skrze nadpřirozený dar slova 
poznání byl schopen na místě problém vyřešit. 
Dar slova poznání není nikdy takové poznání, které může člověk vlastnit sám od 
sebe a používat ho podle své vůle. Je vlastnictvím Ducha svatého a on ho podle 
potřeby zjevuje skrze nádobu, kterou si vybere. Duch zjevuje Boží slávu a řeší 
problémy. 

Dar slova moudrosti 
Člověk může být velmi vzdělaný a mít mnoho znalostí, ale nemá-li moudrost, 
nemůže tyto znalosti používat. 
Díky moudrosti můžeme poznání účinně využít k řešení problémů, a přinášet 
požehnání a vítězství. Má-li někdo malé poznání, ale mnoho moudrosti, může 
velmi rozmnožit poznání, které již má. Má-li někdo naopak mnoho vědomostí, 
ale nedostatek moudrosti, jeho vědomosti mohou být mrtvým poznáním, které 
nikdy do hloubky nepochopí. 



Co je tedy dar slova moudrosti? 
Dar slova moudrosti se netýká lidské moudrosti. Ti, kdo to nechápou, říkají 
někdy o věřících, kteří jsou obzvláště bystří a inteligentní, že přijali dar 
moudrosti, ale to je chybné. 
Slovo moudrosti, o kterém se mluví jako o daru Ducha svatého (viz l K 12,8), 
přichází věřícím výhradně nadpřirozeným způsobem, a věřící díky této 
moudrosti řeší obtížné situace a vzdávají tak slávu Bohu. 
Bible nabádá ty, kdo mají nedostatek moudrosti, aby žádali moudrost od Boha. 
„Kdo z vás má nedostatek moudrosti, ať prosí Boha, který dává všem bez 
výhrad a bez výčitek, a bude mu dána." (Jk 1,5) Ve Starém zákoně je příběh, v 
němž Bůh zjevil moudrost skrze krále Šalomouna, syna Davidova. Přečtěme si 
příběh zapsaný v 1. Královské 3,16-28: 
Tehdy přišly ke králi dvě ženy nevěstky a postavily se před něj. Jedna z těch žen 
řekla: „Prosím, můj pane, já a tato žena bydlíme v jednom domě a já jsem u ní v 
domě porodila. Třetího dne po mém porodu také tato žena porodila. Byly jsme 
spolu a v tom domě s námi nebyl nikdo cizí, v domě nebyl nikdo kromě nás 
dvou. Syn této ženy však v noci zemřel, neboť ho zalehla. Proto v noci vstala a 
zatímco tvá otrokyně spala, vzala mého syna od mého boku, položila si ho do 
klína a svého mrtvého syna položila do klína mně. Ráno jsem vstala, abych 
svého syna nakojila, ale on byl mrtev. Když jsem si ho však zrána pozorně 
prohlédla, zjistila jsem, že to není můj syn, kterého jsem porodila." Druhá žena 
však prohlásila: „Nikoli. Můj syn je ten živý a ten mrtvý je tvůj." Ale první 
trvala na svém: „Ne. Tvůj syn je ten mrtvý, a ten živý je můj." A tak se před 
králem hádaly. Král řekl: „Tato tvrdí: 'Ten živý je můj syn, a ten mrtvý je tvůj.' 
A tato tvrdí: 'Ne, tvůj syn je ten mrtvý, a ten živý je můj.'" Král proto poručil: 
„Podejte mi meč." Přinesli tedy před krále meč. A král nařídil: „Rozetněte to 
živé dítě ve dví. Jednu polovinu dejte jedné a druhou polovinu druhé." Tu řekla 
králi žena, jejíž syn byl ten živý a jíž se srdce svíralo soucitem nad jejím synem: 
„Prosím, můj pane, dejte to živé novorozeně jí, jen je neusmrcujte!" Ale druhá 
řekla: „Ať není ani moje ani tvoje. Rozetnéte je." Tu král rozhodl: „Dejte to živé 
novorozeně té, která řekla: 'Neusmrcujte je'; to je jeho matka." Když se celý 
Izrael dozvěděl o rozsudku, jala jej bázeň před králem. Viděli, že je nadán Boží 
moudrostí k vykonávání soudu. 
Moudrost v tomto příběhu nebyla přirozeným darem, se kterým se Šalomoun 
narodil. Věta: „...je nadán Boží moudrostí..." popisuje dar, který Bůh dal 
Šalomounovi a který se projevil ve chvíli, kdy to bylo třeba, skrze moc Ducha 
svatého. 
Bible tento dar nazývá dar „slova moudrosti", ne dar „moudrosti". Kdyby se 
jednalo o dar „moudrosti", znamenalo by to, že člověk s tímto darem bude mít 
neustále všechnu moudrost. Ale Bible učí, že je to dar slova moudrosti. Na 
rozdíl od veškeré moudrosti, kterou lidé mohou používat, jak sami chtějí, slovo 



moudrosti zjevuje Bůh podle potřeby do konkrétní situace, aby tím byl oslaven a 
aby byla zjevena moc evangelia. Stejným způsobem Bůh mluví i k nám. Ačkoli 
je vždy s námi, nemluví neustále, ale pouze v případě, kdy je to potřeba. 
Říkáme-li: „přijal jsem dar slova moudrosti," měli bychom vždy položit důraz 
na to, že se jedná o „slovo". 
Působení daru slova moudrosti je nádherně vidět v Ježíšově životě. V Matoušovi 
22,15-22 je tento příběh: Farizeové si byli jisti, že našli způsob, jak Ježíše 
nachytat. V přítomnosti některých Římanů se ho zeptali, zda je správné, aby Žid 
odváděl daň císaři. Kdyby odpověděl, že mají dávat daň císaři, byli připraveni 
skočit na něj a odsoudit ho jako nástroj Říma a nepřítele židovského národa. Ale 
kdyby odpověděl, že nemají dávat daň císaři, římský vládce by ho obvinil ze 
zrady a vsadil by ho do vězení. 
Spoléhali na svůj trik, ale byli překvapeni moudrostí, se kterou jim Ježíš 
odpověděl. 
Ježíš jim řekl, aby mu podali minci, ukázal jim obraz vyražený na minci a zeptal 
se jich, čí je to obraz. 
Když řekli „císařův", odpověděl: „Odevzdejte tedy, co je císařovo, císaři, a co je 
Boží, Bohu." Ježíš jim odpověděl tak, že ho nemohli chytit do žádné léčky. Bylo 
to slovo moudrosti, které vyslovil v moci Ducha, aby jím vyřešil okamžitou 
potřebu. 
Totéž se stalo, když zákoníci a farizeové Ježíše pokoušeli. Přivedli k němu ženu, 
kterou přistihli při cizoložství a řekli: „Mistře, tato žena byla přistižena při činu 
jako cizoložnice. V zákoně nám Mojžíš přikázal takové kamenovat. Co říkáš 
ty?" (J 8,4-5) 
Vymysleli další trik v naději, že Ježíše nachytají. Kdyby Ježíš řekl, že ta žena 
má být ukamenována, obžalovali by ho z jednání proti zákonu lásky, který kázal 
a který zjevovaly jeho zázraky. Ale kdyby se Ježíš postavil proti trestu, který 
Mojžíš jednoznačně přikázal, odvlekli by ho ke svému soudu. 
Jak Ježíš odpověděl? Ježíš řekl: „Kdo z vás je bez hříchu, první hoď na ni 
kamenem." (J 8,7) Ať byli jakkoli zatvrzelí, nemohli se ubránit, aby nebyli tímto 
ostrým slovem moudrosti obviněni ve svých srdcích. Jan říká: „Když to uslyšeli, 
vytráceli se jeden po druhém, starší nejprve, až zůstal sám s tou ženou, která 
stála před ním." (J 8,9) 
Když vidíme, jak Ježíš řešil slovem moudrosti jeden takový složitý problém za 
druhým, musíme být zaplaveni úctou a láskou. 
Protože je tento Pán naším živým spasitelem, měli bychom hledět k němu a 
neztrácet odvahu, ať už stojíme v jakkoli těžké situaci. 
Bůh slíbil, že nám takové slovo moudrosti dá, až budeme pronásledováni pro 
svoji víru v Pána Ježíše Krista a pro evangelium: 



Ale před tím vším na vás vztáhnou ruce a budou vás pronásledovat; budou vás 
vydávat synagógám na soud a vězení a vodit před krále a vládce pro mé jméno. 
To vám bude příležitostí ke svědectví. Vezměte si k srdci, abyste si předem 
nepřipravovali, jak se budete hájit. Neboť já vám dám řeč i moudrost, kterou 
nedokáže přemoci ani vyvrátit žádný váš protivník. (Lukáš 21,12-15) 
Tato úžasná slova „řeč i moudrost" znamenají, že dar slova moudrosti nám bude 
dán v okamžiku potřeby. Je zde opět zaslíbeno, že taková moudrost nám sice 
nebude dána od přírody, avšak když se setkáme s nepřekonatelnou překážkou, 
Bůh nám dá nádhernou moudrost Ducha svatého, a tím nám umožní snadno 
obtíž překonat a problém vyřešit. Tato Ježíšova slova znamenají, že pouze Duch 
svatý vlastní tento dar a čas od času ho projevuje skrze své nádoby - věřící. 

Dar rozlišování duchů 
„...někomu (je dán dar) rozlišování duchů..." (l K 12,10) 
Mnoho dnešních lidí zaměňuje dar rozlišování duchů se čtením myšlenek. Ti, 
kteří tvrdí, že přijali dar rozlišování duchů, se často nabízejí jako duchovní 
detektivové a působí velké zmatky v církvích. 
Tento dar je přesně to, co říká jeho název: dar, který umožňuje rozlišovat duchy. 
Jednoduše řečeno, v tomto světě jsou duchové, kteří patří Bohu, a jiní, kteří patří 
satanovi. Pak jsou ještě případy, kdy slova pocházejí z ducha člověka, což je 
jiný duch než Duch svatý nebo duch satanův. Rozlišování duchů se děje tak, že 
Duch svatý rozsuzuje, zda je duch z Boha, či zda někdo mluví z lidského ducha 
nebo z ducha satanova. 
V 1. Janově 4,1 píše apoštol Jan o důležitosti rozlišování duchů: „Milovaní, 
nevěřte každému duchu, nýbrž zkoumejte duchy, zda jsou z Boha; neboť mnoho 
falešných proroků vyšlo do světa." 
V těchto posledních dnech bychom bez daru rozlišování duchů byli vystaveni 
nebezpečí, že budeme svedeni. Apoštol Pavel řekl v 1. Timoteovi 4,1: „Duch 
výslovně praví, že v posledních dobách někteří odpadnou od víry a přidrží se 
těch, kteří svádějí démonskými naukami." 
Nebudeme-li schopni rychle rozpoznat ty, kdo k nám přicházejí se svůdnými 
duchy a s ďábelskými doktrínami, a postavit se proti nim, utrpí slabí věřící 
velkou škodu. 
Podobně jako kterýkoli jiný dar, ani dar rozlišování duchů nemůže vlastnit 
kdokoli a používat ho podle své vůle. Tento dar je v rukou Ducha svatého, a on 
ho projevuje podle potřeby skrze nádobu, kterou si vybere. 
V průběhu své služby jsem mnohokrát zakusil projev tohoto daru a bylo to 
příležitostí k nápravě církve. 
Jedna členka mého sboru jednou prohlásila, že přijala dar proroctví, a její 



proroctví se opravdu několikrát naplnila. 
Mnoho slabých věřících bylo tak uchváceno jejími proroctvími, že odložili 
osobní modlitby, čtení Slova a život víry a dali se vést těmito proroctvími. 
Shromáždili se kolem této ženy, aby naslouchali takzvaným poselstvím od Boha 
o problémech každodenního života, jako by byla věštkyně. 
Protože jsem nebyl schopen okamžitě rozlišit, zda je to od Boha, či od ďábla, 
pozoroval jsem to chvíli jako divák. Ale za čas bylo jasné, že ovoce té ženy 
nebylo ovocem Ducha svatého. Její proroctví byla nevypočitatelná, nestálá, 
těkavá a povrchní a nebyla v nich tichost, láska a pokoj, jakými se vyznačuje 
holubice. Její slova byla chladná, destruktivní, a působila strach. 
Když jsem řekl, že duch té ženy možná není z Ducha svatého, vzepřela se mi 
ona i mnoho jejích následovníků. Řekli, že služebník Páně, veden žárlivostí, 
kuje pikle, aby ji poškodil. 
Byl jsem v nepříjemné situaci a poněkud zmaten. Co když ta žena opravdu 
mluví z Ducha Božího. Nechtěl jsem hřešit tím, že bych vzdoroval Duchu 
svatému. 
Vrhl jsem se před Pána a modlil jsem se, aby mi zjevil pravdu skrze dar 
rozlišování duchů. Pán mi ve vidění ukázal, že má nečistého ducha. 
S tímto rozlišením jsem dostal odvahu ji s jistotou ukáznit. Díky tomu byla 
církev vysvobozena právě před bouří, a byl obnoven pokoj. 
V současnosti jsou v korejských sborech lidé, kteří dychtivě lákají svůdnými 
duchy a ďábelskými učeními množství nevědomých členů církve na scestí. Také 
se objevují „samozvaní Ježíšové" a další „spravedliví" pod jinými jmény, kteří 
pozvedají své hlasy, aby svedli, koho mohou. Více než kdy jindy se teď korejská 
církev modlí, aby byl dar rozlišování duchů dán všem věřícím v zemi. 
Uvažme nyní, jak byl tento dar užíván ve Starém a Novém zákoně. 
První královská 22 vypráví příběh, v němž nádherným způsobem působí dar 
rozlišování duchů. Izraelský král Achab se domlouval s judským králem 
Jóšafatem, že půjdou do boje a dobudou Rámot v Gileádu z rukou aramejců. 
Jóšafat a Achab, oblečeni ve svém rouchu, se majestátně usadili na svých 
trůnech u vchodu samařské brány. Všech čtyři sta proroků jednohlasně 
prorokovalo se Sidkijášem, synem Kenaanovým: „Vytáhni proti Rámotu v 
Gileádu, budeš mít úspěch. Hospodin jej vydá králi do rukou." (v. 12) Udělali si 
též železné rohy a říkali: „Toto praví Hospodin: 'Jimi budeš trkat Arama, dokud 
neskoná.'" (v. 11) 
Jóšafat se začal poněkud obávat, protože všechna ta proroctví byla stejná, a 
proto se zeptal Achaba, zda není v zemi ještě jiný Hospodinův prorok, kterého 
by se mohli zeptat. Král Achab řekl, že ještě jeden muž, Míkajáš, syn Jimlův, je 
prorokem. Toho však nenáviděl, protože mu vždy prorokoval zlé věci. 



Ale král Jóšafat velmi naléhal a nakonec byl Míkajáš povolán a dotázán na 
výsledek tažení. Nejprve Míkajáš papouškoval to, co říkali ostatní proroci. Ale 
když si král myslel, že Míkajáš není upřímný a naléhal na něho, aby mluvil 
pravdu, vynesl Míkajáš velmi negativní proroctví: „Viděl jsem všechen 
izraelský lid rozptýlený po horách jako ovce, které nemají pastýře. Hospodin 
řekl: 'Zůstali bez pánů, ať se každý v pokoji vrátí domů.'" (v. 17) Jinými slovy 
řekl, že Achab v bitvě zahyne. Potom skrze dar rozlišování duchů Bůh ukázal 
Míkajášovi skryté věci, které se staly v nebi. Míkajáš řekl: 
Tak tedy slyš slovo Hospodinovo. Viděl jsem Hospodina sedícího na trůně. 
Všechen nebeský zástup stál před ním zprava i zleva. Hospodin řekl: „Kdo zláká 
Achaba, aby vytáhl a padl u Rámotu v Gileádu?" Ten říkal to a druhý ono. Tu 
vystoupil jakýsi duch, postavil se před Hospodinem a řekl: „Já ho zlákám." 
Hospodin mu pravil: „Čím?" On odvětil: „Vyjdu a stanu se zrádným duchem v 
ústech všech jeho proroků." Hospodin řekl: „Ty ho zlákáš, ty to dokážeš. Jdi a 
učiň to!" A nyní, hle, Hospodin dal zrádného ducha do úst všech těchto tvých 
proroků. Hospodin ti ohlásil zlé věci. (1. Královská 22,19-23) 
Bůh pravému Božímu proroku Míkajášovi zjevil ve vidění, co se děje v nebi, a 
tím mu umožnil rozlišit duchy. 
Míkajáš z toho usoudil, že proroctví více než čtyř set proroků pochází ze lživého 
ducha. 
Bůh se rozhodl nechat Achaba zabít, protože Achab setrvával ve vzpouře a 
odporu vůči němu. Dovolil zlým duchům, aby vstoupili do Achabových 
proroků, aby tak Achab mohl být oklamán a zničen. 
Jak jsme viděli, ti, kteří nemají dar rozlišování duchů, nejsou schopni rozlišit, 
které proroctví je pravdivé. Neměli bychom bezvýhradně věřit každému 
proroctví, ale měli bychom rozlišovat, zda proroctví skutečně pochází od Ducha 
svatého, či od zlých duchů. 
Také Nový zákon mluví o tomto tématu. Apoštol Pavel psal o duchovní zkáze 
posledních dob: 
Ten zlý přijde v moci satanově, bude konat kdejaký mocný čin, klamná znamení 
a zázraky a všemožnou nepravostí bude svádět ty, kdo jdou k záhubě, neboť 
nepřijali a nemilovali pravdu, která by je zachránila. Proto je Bůh vydává do 
moci klamu, aby uvěřili lži. Tak budou odsouzeni všichni, kdo neuvěřili pravdě, 
ale nalezli zalíbení v nepravosti." (2. Tesalonickým 2,9-12) 
Bůh dovoluje, aby falešní duchové působili mezi těmi, kteří nevěří Písmu - 
Slovu věčné Boží pravdy, protože tito lidé si libují v žádostivosti a mají zalíbení 
v nespravedlnosti. První královská 22 to jasně dokazuje. 
Všechny Boží dary by měly být neustále zkoumány a potvrzovány 
prostřednictvím daru rozlišování duchů, protože čím více zakoušíme působení 
duchovní darů, tím větší pozor bychom si měli dát na lživé a podvodné duchy. 



Působení daru rozlišování duchů je mnohokrát zaznamenáno také v Novém 
zákoně. 
V 16. kapitole Matoušova evangelia, když Ježíš přišel do končin Cesareje 
Filipovy, ptal se svých učedníků: „Za koho lidé pokládají Syna člověka?" (v. 13) 
Když Petr vyznal: „Ty jsi Mesiáš, Syn Boha živého," Ježíš odpověděl: „Blaze 
tobě, Šimone Jonášův, protože ti to nezjevilo tělo a krev, ale můj Otec v 
nebesích." (v. 16-17) 
Někdo by si mohl myslet, že Petrovo vyznání víry pochází z jeho vlastních 
myšlenek a vlastní víry, avšak Ježíš Petrovi ukázal, že to nebyly jeho myšlenky, 
ale že Bůh v nebi to zjevil jeho srdci skrze Ducha svatého. 
Později Ježíš ukázal svým učedníkům, že musí jít do Jeruzaléma a mnoho 
vytrpět, dokonce být zabit a potom třetího dne být opět vzkříšen. Petr na to 
odpověděl: „Buď toho uchráněn, Pane, to se ti nemůže stát!" (v. 22). Tentokrát 
Ježíš Petra ostře pokáral za to, co řekl. 
Když o tom přemýšlíme všeobecně, zdá se, že Petrova slova „ne, neříkej to", 
pramenila z jeho lásky a věrnosti k Pánu. Ale díky daru rozlišování duchů 
pronikl Pán do Petrovy duše a řekl: „Jdi mi z cesty, satane! Jsi mi kamenem 
úrazu, protože tvé smýšlení není z Boha, ale z člověka!" (v. 23) 
Musíme se divit, jak mohlo být Petrovo zdánlivě tak věrné napomínání v pozadí 
řízeno satanem. Prostě se tu opět ukazuje, jak naléhavě potřebujeme dar 
rozlišování duchů. 
Působení daru rozlišování duchů můžeme dále zkoumat na zkušenostech 
předních služebníků Páně Petra a Pavla v první církvi. 
Popsal jsem Filipovo tažení v Samařsku (Sk 8). Mnozí lidé slyšeli Kristovo 
evangelium, přijali spasení a uzdravení a byli pokřtěni. Petr a Jan pak byli 
pozváni, aby přišli a modlili se s těmito novými křesťany, aby přijali Ducha 
svatého. Ale kouzelník Šimon se pokusil tento dar Ducha svatého od Petra 
koupit. 
Šimon slyšel Filipovo kázání a byl pokřtěn vodou. Zdálo se, že je věrným 
věřícím. Ale když Petr uviděl Šimona ve světle daru rozlišování duchů, jasně se 
projevila Šimonova skutečná povaha. Petr Šimonovi řekl: „Vidím, že jsi pln 
hořké závisti a v zajetí nepravosti." (v. 23) A tak se skrze dar rozlišování duchů 
objevil Šimon před Petrovýma očima ve skutečných barvách. 
K podobné situaci došlo ve Skutcích 16, když byli Pavel se Sila-sem ve 
Filipech: 
Když jsme šli jednou do modlitebny, potkala nás mladá otrokyně, která měla 
věšteckého ducha a předpovídáním budoucnosti přinášela svým pánům značný 
zisk. Chodila za Pavlem a za námi a stále volala: „Toto jsou služebníci 
nejvyššího Boha. Zvěstují vám cestu ke spáse." A to dělala po mnoho dní. 



Pavlovi to bylo proti mysli, obrátil se proto na toho ducha a řekl: „Ve jménu 
Ježíše Krista ti přikazuji, abys z ní vyšel!" A v tu chvíli ji ten zlý duch opustil. 
(Skutky 16,16-18) 
Všimněte si, že když obyčejní lidé viděli tu dívku, jak chodila za Pavlem a 
volala: „Toto jsou služebníci nejvyššího Boha. Zvěstují vám cestu ke spáse," 
přirozeně si mysleli, že skutečně pomáhá služebníkům Páně. Ale když apoštol 
Pavel pohleděl na tu dívku skrze dar rozlišování duchů, poznal, že je posedlá 
věšteckým duchem. Teprve později se Pavel dozvěděl, že se věštěním živí, takže 
je nade vší pochybnost jasné, že o jejím zaměstnání věděl přirozenou cestou. 
Zvenku to vypadalo, že ta dívka urychluje evangelizační práci, ale Pavel věděl, 
že to byl ve skutečnosti ďáblův podvod, a tak věšteckého ducha vyhnal. V 
důsledku toho byl Pavel ve Filipech zbit a uvězněn. 
Ďábel se neustále snaží zničit nádherná Boží požehnání, která jsou vylévána na 
dnešní církev. Působením daru rozlišování duchů bychom měli rozlišovat ducha 
pravdy a ducha klamu, abychom neupadli do léčky. Neměli bychom věřit 
každému duchu, ale měli bychom zkoumat duchy, zda jsou od Boha (viz l J 4,1), 
a účastnit se tak působení Ducha svatého, který ostražitě buduje naši víru. 



11. Dary řeči 
 
 
Dary, které se projevují skrze hlas, jsou dary jazyků, dar výkladu jazyků a dar 
proroctví. 

Dar jazyků 
V seznamu darů v 1. Korintským 12 je dar jazyků: „...někomu (je dán dar) 
mluvit různé druhy jazyků..." (l K 12,10) 
Jazyky je třeba rozdělit do dvou kategorií: znamení a dar. 
Mluvem jazyky, o kterém jsme hovořili dříve - mluvení při křtu v Duchu 
svatém, se nazývá „znamení jazyků" a je to vnější důkaz vnitřního naplnění 
Duchem svatým. 
Těm, kdo čtou Bibli bez teologických předsudků, je jasné, že všechny případy 
jazyků zaznamenané ve Skutcích jsou vnějším znakem křtu v Duchu svatém. 
Jazyky jmenované v 1. Korintským ve 12. a 14. kapitole jsou v podstatě tytéž 
jazyky, o nichž se mluví ve Skutcích, ale používají se k jinému účelu. Proto je 
zde mluvení jazyky nazváno „dar". 
Jaký je v tom rozdíl? Je-li mluvení jazyky znamením, ustanou jazyky po 
počáteční zkušenosti křtu v Duchu svatém. Chce-li člověk mluvit jazyky dál, 
musí přijmout dar jazyků. V mnoha případech však přijmou lidé jazyky 
současně jako znamení i jako dar. 
Má-li někdo jazyky jako dar, mluví jazyky i nadále, a buduje tak svůj život víry. 
Ti, kdo přijali dar jazyků, mohou mluvit jazyky, kdykoli se modlí. 
Bůh dává dar jazyků v hojnosti, aby dovršil několik cílů víry. Shrňme některé 
důvody, pro které je tento dar dán. 

Jazyky umožňují hlubší duchovní komunikaci s Bohem.  
„Nebo ten, kdož mluví cizím jazykem, ne lidem mluví, ale Bohu; nebo žádný 
neposlouchá, ale duchem vypravuje tajemství." (l K 14,2 Král.) Když mluvíme 
jazyky, mluvíme přímo s Bohem, duch s Duchem. Používáním tohoto 
nebeského jazyka se nám otevírají dveře k hlubším Božím zjevením. 

Rozvíjí náš život víry... 
„kdož mluví cizím jazykem, sám sebe vzdělává..." (l K 14,4 Král.) Slovo 
„vzdělává" původně znamenalo „klást cihly jednu k druhé při stavbě domu". 
Jazyk se stává nástrojem, kterým se buduje náš dům víry. 



Dar jazyků spolu s darem výkladu jazyků přináší stejný užitek jako 
proroctví.  
„A proto ten, kdo mluví jazyky, nechť prosí, aby je dovedl také vykládat!" (l K 
14,13). 
Prostřednictvím daru výkladu jazyků porozumíme poselství vyslovenému v 
jazycích a vyslovíme ho v rodném jazyku, takže lidé, kteří naslouchají, mohou 
být budováni. Prostřednictvím tohoto nadpřirozeného výkladu si lidé uvědomí, 
že je s nimi živý Bůh, a jejich víra je tím posílena. 

Tento dar je bránou k hlubší modlitbě a chvále.  
„Což tedy jest? Modliti se budu duchem a modliti se budu i myslí; plesati budu 
duchem, a plesati budu i myslí." (l K 14,15 Král.) Když se nás zmocní emoce 
nebo když nevíme, jak se modlit, mohou modlitby a chvály v jazyku přesáhnout 
náš naučený slovník a dosáhnout k Božímu trůnu s nejpřesnějším popisem naší 
potřeby nebo s chválou, kterou třeba cítíme, ale nejsme schopni ji vyjádřit. 

Znamení nevěřícím.  
„Jazyky jsou tudíž znamením nikoliv těm, kteří věří, ale těm, kteří nevěří..." (l K 
14,22 KJV) 
Když nová vlna teologie vykřikovala: „Bůh je mrtev," přišel jako soud či výzva 
těmto heretikům zázrak „vokálních" darů - mluvem jazyky v Duchu svatém. 
Není divu, že ten, kdo přijal křest v Duchu svatém a mluví jazyky, má vroucí 
víru a žije vítězně. Shrneme-li tyto body, dojdeme k závěru, že 1. Korintským 
mluví o mnohém prospěchu, který přináší mluvení jazyky. Ustanovíme-li 
správný řád pro používání jazyků v církvi, bude dar jazyků jako řeka milosti, 
která v hojnosti plyne do srdcí věřících, jejichž vztah s Pánem vyschl. 

Dar výkladu jazyků 
„...někomu (je dán) dar vykládat jazyky..." (l K 12,10) Nikdo nemůže porozumět 
poselství vyslovenému v jazycích, pokud Bůh nezjeví jeho význam skrze dar 
výkladu jazyků. 
Bible říká: „Vždyť kdo mluví jazyky, nemluví k lidem, nýbrž k Bohu, a nikdo 
mu nerozumí. Je puzen Duchem, ale to, co říká, zůstává tajemstvím." (l K 14,2) 
Později Pavel říká: „A proto ten, kdo mluví jazyky, nechť prosí, aby je dovedl 
také vykládat." (l K 14,13) 
Výklad jazyků je něco jiného než běžné překládání. Překlad přináší význam 
cizího jazyka slovo za slovem, ale výklad objasňuje celkový význam poselství v 
jazyku. Může být například krátké poselství v jazyku, jehož výklad je dlouhý, 
nebo naopak dlouhé poselství v jazyku, jehož výklad je krátký. 



Protože výklad jazyků je Boží dar, který se projevuje skrze člověka, neměli 
bychom ho považovat za rovnocenný s Biblí. 
Je třeba být opatrný a rozsuzovat dar výkladu. Výklad jazyků do značné míry 
závisí na stavu víry člověka, který vykládá, na jeho modlitebním životě a na 
hloubce jeho duchovní komunikace s Bohem. Může dojít i k tomu, že výklad 
ovlivní osobní myšlenky vykladače či ďáblův zásah. 
Jako každý jiný dar se dar výkladu jazyků projevuje působením zázračné 
inspirace z Ducha svatého. Nikdo nemůže vykládat jazyky tak, jak by překládal 
z cizího jazyka. 
Výklad jazyků je možný pouze tehdy, pokud Bůh dá inspiraci k výkladu. Občas 
jsem viděl, jak se několik lidí, kteří mluvili jazyky, připravilo k výkladu 
několika poselství a chlubili se, že mohou vykládat každý projev jazyka. To je 
falešné a velmi nebezpečné. 
Nejlépe popíšu výklad jazyků na své vlastní zkušenosti. Když jsem přijal dar 
mluvení jazyky, neustále jsem se podle pokynů Písma horlivě modlil, abych 
přijal dar výkladu. 
Jednou po návratu z ranního modlitebního shromáždění jsem se začal ve své 
ložnici vroucně modlit v jazycích. Náhle se celá místnost rozjasnila. Když jsem 
otevřel oči, byla místnost stále temná, ale když jsem je opět zavřel, zdálo se, že 
svítí slunce. Potom se z mých rtů začal linout výklad jazyků. 
Z nezměrné radosti jsem v dalších dnech zneužil dar výkladu jazyků a udělal 
mnoho chyb. Ale od ukončení biblické školy až dosud je dar výkladu jazyků 
neocenitelným pokladem v mé křesťanské zkušenosti. Jako vše ostatní, i tento 
dar se postupem času zdokonalil a ustálil díky získaným zkušenostem, takže 
mám nyní pozoruhodné rozlišení a děkuji za ně Bohu. 
Ze své osobní zkušenosti a také ze zkušeností známých Duchem naplněných 
vůdců mohu říci, že dar výkladu jazyků se projevuje několika způsoby. 

• Za prvé, člověk, který vykládá poselství v jazyku, někdy vykládá pouze z 
víry na základě příkazu, který mu Duch svatý dal v jeho srdci a který se projeví 
jako náhlé naléhání v jeho duchu. V tu chvíli naplní srdce člověka mocný Boží 
příkaz spolu s hojnou milostí Ducha svatého. Potom, podobně jako Abraham, 
který na Boží zavolání vyšel z Uru Kaldejského a nevěděl, kam má jít, začíná 
člověk mluvit z víry, a Bůh tajemným způsobem dává schopnost vykládat toto 
poselství. 

• Za druhé, když někdo přináší poselství v jazyku, je někdy v srdci jiného 
člověka zjeven pouze všeobecný význam tohoto poselství. V takovém případě 
není zjeveno každé slovo a člověk, který přijal výklad z Ducha svatého, ho 
vysvětluje svými slovy a na základě svého porozumění. 

• Za třetí, když někdo mluví v jazyku, je někdy zjevena pouze část 



vysloveného poselství. Když je tato zjevená část vyslovena, je potom zjevena i 
zbývající část. Pokračujeme-li ve vykládání, výklad se odkrývá, jako když se 
nitka odvíjí z cívky. 

• Za čtvrté, hned po projevu daru jazyku může následovat výklad jazyku skrze 
téhož člověka a plyne stejně svobodně jako poselství v jazyku. V tomto případě 
přichází výklad pouze do úst (člověk ne-formuje slova v mysli) a výklad plyne 
tak dlouho, dokud Duch svatý dává inspiraci. 
Konečně existuje případ, kdy poselství, vyslovené v cizím jazyku, slyší lidé ve 
svém rodném jazyku, kterému všichni rozumí. To se stává zřídka, ale slyšel jsem 
několik svědectví o této zkušenosti. 

Dar proroctví 
„...dalšímu (je dán) zase (dar) proroctví..." (l K 12,10) Když řekneme slovo 
„proroctví“, chápeme je doslovně jako Bohem zjevené slovo o budoucnosti. 
Ve Starém i v Novém zákoně Bůh prorokoval o konečném období dějin, o 
novém nebi a o nové zemi, které se soustřeďují kolem jeho lidu Izraele. 
Všechna tato proroctví zapsaná v Bibli jsou Božím slovem, které je nám předáno 
prostřednictvím přesného záznamu proroků, kteří psali z inspirace Ducha 
svatého. 
Všimněte si, co apoštol Petr napsal: „Nikdy totiž nebylo vyřčeno proroctví z 
lidské vůle, nýbrž z popudu Ducha svatého mluvili lidé, poslaní od Boha." (2 Pt 
1,21) 
Se zvláštní opatrností Bůh zaštítil biblická proroctví a Písma, takže byly zapsány 
bez chyby a přetrvaly až do ustanovení kánonu (knihy Bible, které jsou oficiálně 
přijímány jako pravé). 
Protože je Bible uzavřená, jsou proroctví daná jako dar Ducha svatého odlišná 
od biblických proroctví. Hlavním účelem proroctví, která dnes přicházejí z 
pomazání Ducha svatého, není předpovídat budoucí události, ale budovat, 
napomínat a potěšovat věřící. Bible jasně učí: „Ten však, kdo má prorocký dar, 
mluví k lidem pro jejich duchovní užitek (k budování), napomenutí i 
povzbuzení." (l K 14,3) 
Nechci tím říci, že tento dar proroctví nemá žádný vztah k budoucím událostem. 
Myslím však, že slovo proroctví, které přichází jako projev tohoto daru, nelze 
nikdy považovat za rovnocenné s psaným Božím slovem či za jeho náhradu. A i 
když proroctví vysloví člověk, který tento dar skutečně přijal, měli by ostatní 
věřící rozsuzovat, zda je toto proroctví pravdivé či falešné. 
Pavel to potvrdil v epištole Korintským: „Z proroků ať promluví dva neb tři a 
ostatní ať to posuzují." (l K 14,29) Znovu připomínám, že proroctví, které se 
dnes projevuje jako dar Ducha svatého, bychom neměli přijímat slepě, ale s 



rozlišením. 
To je zřejmé také z Izajáše 8,20: „K zákonu a svědectví! Což oni neříkají takové 
slovo, že mu z něho nevzejde jitřní záře?" 
Dnešní proroctví má potvrdit, že věřící mohou přijmout poučení a slovo 
biblického proroctví, přijmout spasení podle učení Bible a vstoupit hlouběji do 
života víry. 
Apoštol Pavel napsal, jak má církev proroctví používat: „Budou-li všichni 
mluvit prorocky a přijde tam člověk nevěřící nebo nezasvěcený, bude vším, co 
slyší, souzen a usvědčován, vyjdou najevo věci skryté v jeho srdci, takže padne 
na kolena, pokoří se před Bohem a vyzná: 'Vskutku je mezi vámi Bůh!"' (l K 
14,24-25) 
Zde je opět popsáno, jak působí dar proroctví - usvědčuje z hříchu, soudí 
svévolný život a zjevuje tajemství srdcí. Tím se v lidech buduje víra a roste 
církev - tělo Kristovo. 
Pro tyto vlastnosti zdůrazňoval Pavel mezi všemi dary nejvíce právě proroctví. 
Řekl: „...usilujte o duchovní dary, nejvíce o dar prorocké řeči," (l K 14,1), a na 
jiném místě: „A tak, bratři moji, horlivě se snažte prorokovat a nebraňte mluvení 
jazyky." (l K 14,39) 
Dnešní služebníci a kazatelé evangelia Ježíše Krista by měli velmi toužit po 
tomto daru proroctví. Je-li shromážděným kázáno slovo skrze tento dar, působí 
při tom oživující moc a můžeme sklízet ovoce evangelia. 
Mnozí lidé dnes tento dar používají chybně a zneužívají ho. Odklonili se od 
učení evangelia a obvykle předpovídají osudy lidí jako věštci. 
Takoví lidé nepřijali skutečný dar Ducha svatého, ale mají falešné duchy a jsou 
proroky zlých věšteckých duchů. Protože jako všechny ostatní dary i dar 
proroctví je dán pouze ke zvěstování Kristova evangelia a k budování církve. V 
žádném případě není dán k uspokojení osobní touhy nebo k vyvýšení člověka. 
Ti, kdo od Ducha svatého přijali dar proroctví, by tento dar měli používat pouze 
ke kázání evangelia a k záchraně ztracených duší. 



12. Dary moci 
 
 
Dosud jsme studovali dary zjevení (slovo moudrosti, slovo poznání a rozlišování 
duchů) a dary řeči (jazyky, výklad jazyků a proroctví). Nyní se podíváme na 
dary moci. 

Dar víry 
„...někomu (je dána) zase víra v témž Duchu..." (l K 12,9) 
Víra je poklad, bez kterého člověk nemůže žít. Představme si, že jste na okamžik 
ztratili svou víru. Začali byste pochybovat o věrnosti členů své rodiny. Nebyli 
byste schopni řídit automobil ani používat jiné dopravní prostředky, protože 
byste o nich pochybovali. Nedůvěrou k zařízením, která jsou nutná pro náš 
civilizovaný život - například bankám či poštovním úřadům - byl by váš život 
úplně ochromen. 
Jako se člověk rodí s očima, ušima, nosem a ústy, tak se rodí také s vírou. 
Někteří lidé rozvíjejí tuto víru rychleji než ostatní. S velkou důvěrou v život ji 
nechávají bez ustání růst, zatímco jiní se stávají uzavřenějšími a negativnějšími. 
Ale přemýšlejme o křesťanské víře. Z úst křesťanů dnes často slýcháme takové 
výroky jako: „Nemám žádnou víru" a „Mám málo víry". 
Existuje skutečně někdo, kdo nemá žádnou víru? Římanům 12,3 říká: 
„Smýšlejte o sobě střízlivě, podle toho, jakou míru víry udělil každému Bůh." 
Tento verš jasně zjevuje, že Bůh udělil každému člověku určitou míru víry. Je-li 
to pravda, proč potom lidé nepřipustí, že ji přijali? Bůh nikdy nelže. Proto ti, 
kteří přijali Ježíše Krista za Spasitele, mohou mít různou míru víry, avšak nikdo 
není zcela bez víry. V poslušnosti Božího slova bychom proto měli říci: „Mám 
víru, jak je psáno v Písmu. Mám dost víry ke spasení, k přijetí uzdravení a k 
tomu, abych dostal odpověď od Boha." 
Navíc, víra, kterou jsme v Pánu přijali od Boha, roste, když slyšíme Boží slovo. 
V Římanům 10,17 čteme: „Tedy víra pochází ze slyšení, a slyšení ze slova 
Božího." Když slyšíme Boží slovo, meditujeme nad ním a vstřebáváme ho, 
přijímáme víru. A tato víra roste. 
Někteří věřící možná říkají: „Moje víra je zřejmě velmi slabá." Ačkoli Bůh 
nikdy nikoho nepochválil za slabou víru, nikdy také ne-řekl, že slabá víra je k 
ničemu. Ježíš řekl v Matoušovi 17,20: „Amen, pravím vám, budete-li mít víru 
jako zrnko hořčice, řeknete této hoře: 'Přejdi odtud tam', a přejde a nic vám 
nebude nemožné." 
Toto slovo učí, že není důležité, zda je vaše víra silná či slabá, velká či malá, ale 



zda máte víru živou či mrtvou. I tak malá víra jako zrno hořčice, která je živá, 
aktivní a věří v Boží zázraky, vyvolá větší moc, než si člověk dokáže představit. 
Až dosud jsme mluvili o víře obecně, o míře víry, kterou nám Bůh uděluje, a o 
víře, kterou působí Boží slovo. Ale jak Duch svatý projevuje a uplatňuje dar 
víry? 
Dar víry, který dává Duch svatý, se svými vlastnostmi velmi liší od výše 
uvedených druhů víry. Víra ve smyslu dar víry je přímým a bezprostředním 
dílem Ducha svatého, a to znamená, že do srdce věřícího je vložena Boží víra. 
Tato silná, intenzívní víra, jakou si člověk nedovede představit, přichází proto, 
aby Bůh mohl konat velké zázraky. 
Tuto víru nemá věřící neustále, ale projevuje se skrze něho v situaci potřeby, 
podle toho, jak to Duch svatý určí a naplánuje. 
Zakusil jsem tuto víru mnohokrát. Ve chvíli potřeby rozlil Duch svatý v mém 
srdci dar víry a skrze něho dokončil slavné Boží dílo. Kdykoli zakouším tento 
dar víry, věřím s nadpřirozenou horlivostí a s nadpřirozeným duševním 
soustředěním, že Bůh vše řídí, a v důsledku toho přijde odpověď na moje 
potřeby. 

Dar uzdravování 
Ve Starém zákoně je Hospodin zjeven jako Bůh, který uzdravuje. V Exodu je 
zaznamenáno, jak Bůh učinil smlouvu s dětmi Izraele: 
Jestliže opravdu budeš poslouchat Hospodina, svého Boha, dělat, co je v jeho 
očích správné, naslouchat jeho přikázáním a dbát na všechna jeho nařízení, 
nepostihnu tě žádnou nemocí, kterou jsem postihl Egypt. Neboť já jsem 
Hospodin, já tě uzdravuji." (Exodus 15,26) 
Král David, kterého Bůh vyvolil, aby vedl jeho lid, chválil Boha a řekl: „On ti 
odpouští všechny nepravosti, ze všech nemocí tě uzdravuje." (Ž 103,3) 
Malachiáš, pisatel poslední knihy Starého zákona, prorokoval: „Ale vám, kdo se 
bojíte mého jména, vzejde slunce spravedlnosti se zdravím na paprscích." (Mál 
3,20) To ukazuje, že evangelium Ježíše Krista přinese uzdravení pro tělo i duši. 
Ježíšova veřejná služba byla skutečně životem uzdravování. Téměř dvě třetiny 
Ježíšovy služby tvoří uzdravování. 
Izajáš prorokoval asi 700 let přeď Kristem o Ježíšově výkupném díle. Detailně 
je to popsáno v 53. kapitole knihy Izajáš a je zde zdůrazněno, že utrpení 
výkupného díla se týká i nemocí a chorob. „Byly to však naše nemoci, jež nesl, 
naše bolesti na sebe vzal" (v. 4), „jeho jizvami jsme uzdraveni" (v. 5). „Ale 
Hospodinovu vůli bylo zkrušit ho nemocí, aby položil svůj život v oběť za vinu" 
(v. 10). 
Všechny pravdy těchto proroctví byly potvrzeny svědectvím Ježíšových 



učedníků. Matouš popisuje úžasná uzdravení, která Ježíš konal, a poté uznává, 
že je to vlastně naplněním proroctví z Izajáše 53,4: „Všechny nemocné uzdravil, 
aby se naplnilo, co je řečeno ústy proroka Izajáše: 'On slabosti naše na sebe vzal 
a nemoci nesl.'" (Mt 8,16-17) 
Petr neopomenul v záznamu o Ježíšově vykoupení napsat, že uzdravení, které 
přijímáme od Ježíše, je součástí Ježíšova utrpení za vysvobození lidstva: „Jeho 
rány vás uzdravily." (l Pt 2,25) 
A poslední a největší příkaz, který nám Ježíš dal těsně před svým 
nanebevstoupením, se týká vyhánění démonů a uzdravování (viz Mk 16,15-18). 
Zde je jasně řečeno, že uzdravování je neoddělitelnou součástí kázání evangelia. 
„...někomu (je dán) dar uzdravování v jednom a témž Duchu..." (l K 12,9) 
Křesťanská víra a uzdravování se od sebe nedají oddělit. Uzdravení je vlastně 
ústřední částí evangelia o vysvobozující milosti Pána Ježíše Krista. 

Dar působení mocných činů 
„...někomu (je dán dar) působení mocných činů..." (l K 12,10) Slovo mocný čin 
(zázrak) popisuje překvapivou či pozoruhodnou událost, ke které došlo přímým 
Božím zásahem bez ohledu na obecně známé přírodní zákony. Zázrak je 
dočasné přerušení působení obvyklých přírodních zákonů zásahem nadpřirozené 
Boží moci. V Bibli je zaznamenáno mnoho takových zázraků. 
Ve Starém zákoně jsou zázraky téměř v každé knize. Prozkoumejme některé z 
těchto záznamů. Nejslavnějším zázrakem je ten, který Bůh vykonal v životě 
Abrahama a Sáry. Když bylo Abrahamovi asi sto let a Sára již byla ve věku, kdy 
nebyla schopna početí, dal jim Bůh zázračně syna Izáka, který se stal praotcem 
židovského národa. 
Tento nádherný zázrak popisuje Nový zákon takto: 
On (Abraham) uvěřil a měl naději, kde už naděje nebylo; tím se stal 'otcem 
mnohých národů' podle slova: 'tak četné bude tvé potomstvo'. Neochabl ve víře, 
i když pomyslil na své již neplodné tělo - vždyť mu bylo asi sto let - i na to, že 
Sára již nemůže mít dítě; nepropadl pochybnosti o Božím zaslíbení, ale posílen 
vírou vzdal čest Bohu v pevné jistotě, že Bůh je mocen učinit, co zaslíbil. 
(Římanům 4,18-21) 
Tuto víru v zázraky dostal nejen Abraham, ale i Sára. 
Také Sára věřila, a proto přijala od Boha moc, aby se stala matkou, ačkoliv už 
překročila svůj čas; pevně věřila tomu, kdo jí dal zaslíbení. Tak z jednoho muže, 
a to už starce, vzešlo tolik potomků, 'jako bezpočtu je hvězd na nebi a jako je 
písku na mořském břehu.' (Židům 11,11-12) 
Něco takového není běžné. Božím působením se stal zázrak a došlo k početí, 
které bylo podle přirozených zákonů vyloučené. 



Další zázrak se stal, když Mojžíš a Izraelci přišli k pobřeží Rudého moře. 
Zepředu měli moře a zezadu velkou egyptskou armádu. Když se Mojžíš modlil k 
Bohu, dostal odpověď. S holí v pravé ruce přikázal vodám Rudého moře, aby se 
rozestoupily, a Boží lid mohl projít mořem jako po suché zemi. 
Někteří oponenti tvrdí, že to vůbec nebyl zázrak. Prohlašují, že když Mojžíš 
přišel k Rudému moři, byl odliv, takže mohl „šťastnou náhodou" projít. 
Tito lidé však neberou v úvahu skutečnost, že všichni Egypťané ve vodě utonuli. 
Kdyby byla voda tak mělká, aby Boží lid mohl moře přejít, proč celá egyptská 
armáda i s koňmi zahynula? 
Podle přírodních zákonů se moře nemohlo rozdělit tak, aby lidé mohli přejít po 
suchu. Něco takového se může stát jedině z Boží moci, která působí nad 
přírodními zákony - zázrakem. 
K dalším nádherným projevům daru působení mocných činů došlo v životě 
Jozua. Jozue vedl Boží lid v nelítostné bitvě proti Emorejcům. Izraelci 
potřebovali čas, aby mohli zvítězit, ale slunce již začalo zapadat. Náhle Jozue 
pozvedl hlas, podíval se na slunce a zvolal: „Zmlkni, slunce, v Gibeónu, měsíci, 
v dolině Ajalónu." (Joz 10,12) V tu chvíli působil skrze Jozua dar mocných činů. 
Jaké je to z lidského pohledu hloupé volání! A přesto Bible zaznamenává 
výsledek: „A slunce zmlklo a měsíc stál, dokud lid nevykonal pomstu nad svými 
nepřáteli. To je zapsáno, jak známo, v Knize Přímého. Slunce stálo v polovině 
nebes a nepospíchalo k západu po celý den." (Joz 10,13) 
Opět Bůh dočasně přerušil působení přírodních zákonů, aby projevil svou 
prozřetelnost. 
Také Nový zákon zaznamenává četné případy, kdy se projevil dar působení 
mocných činů. 
Uzdravení, které přijmeme, když přijdeme k Pánu, spadá do dvou kategorií: 
některé je výsledkem působení daru uzdravování a některé projevem daru 
působení mocných činů. 
Když se projevuje dar působení mocných činů, odchází nemoc okamžitě a 
člověk se ihned začne uzdravovat. Působí-li dar uzdravování, je příčina choroby 
odstraňována pomalu a k uzdravení dochází postupně. 
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